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 Marină
Unda-ntinsă, val cu val,
Până-n malul celălalt
Spală-n lapte de opal
Cerul scund și plopul nalt.

 

Trei sau patru,-n mal, pescari,
Stau de ceasuri fără număr
Muți, ca niște cărturari,
Subt umbrele până la umăr.

 

Peste zare, uriașă,
Creasta-și suie un hotel;
În tot cerul, dat cămașă,
A-mbrăcat azurul el.

 

Și-i silit și lacul sur
Să-l îmbrace cu lumină
Și să lingă împrejur
Frumusețea lui meschină.

Tudor ARGHEZI

Poezia lunii martie

Bătrâneţe, haine grele ...

Am ascultat recent, fără să vreau, o 
romanţă pe care în urmă cu 40 de ani aş 
fi tratat-o cu indiferență juvenilă. Acum 

însă, m-am simţit ca o revărsare imensă de apă 
ce brusc se întoarce la izvoare. M-am gândit la 
sfârşitul acelei doine de oraş - cum numesc unii 
muzicologi romanţa, la cât de puţin facem noi 
pentru ca viaţa să curgă lin prin albia trupului 
nostru, şi la cât de mult o ajutăm să rupă ma-
lurile sănătăţii  noastre.

Nu vă miraţi, am mai auzit această cântare în 
vremea din urmă, dar niciodată nu am înțeles-o 
ca în pridvorul acelei case de țară, unde zgo-
motul veacului nu poate ajunge şi unde  liniştea    
îi amplifică înţelesurile. Cumplită calamitate 
biologică este bătrâneţea. Înainte de a ne întâl-
ni cu ea, tineri fiind, încercăm să-i anesteziem 
ravagiile, numind-o cu asemenea depărtare în 

glas vârsta a treia, de parcă nu o vom cunoaşte 
niciodată.  Unii chiar s-ar putea să nu o afle, 
alţii însă, vor intra pe poarta ei scundă, dincolo 
de care nu se vor mai îndrepta niciodată. Asu-
pra acestei duşmance, medicina nu cunoaşte 
niciun tratament şi mă întreb, privind-o azi 
purtată de alţii, dacă urâţenia ei şi înnămolirea 
noastră în bătrâneţe nu este înscrisă în pro-
gramarea genetică a individului chiar din mo-
mentul concepţiei sale.

Dar oare ce este bătrâneţea? Muierile 
românce cred că pentru bărbaţi ea este plata 
pentru toate belelele. Pentru altcineva, cum ar 
fi dr. Pierre Rentehwich, a îmbătrâni înseamnă 
a te veşteji; a sfârşi asemeni unei lămpi căreia 
îi scade nivelul uleiului. În realitatea organică, 
asta înseamnă că toate secreţiile hormonale se 
diminuează, că funcţiile pe care ele le întreţin 

se perturbă. De asemenea, dispare pofta de 
mâncare şi somnul devine de sticlă. Cel mai 
mic virus, până atunci anihilat, se transformă 
într-un ucigaş patentat. Coloana vertebrală 
sfârşeşte prin a se înclina sub greutatea anilor, 
cartilagiile de pe coaste se osifică, capacitatea 
respiratorie a plămânilor scade, fizionomia se 
închistează. Nu mai există mimică, muşchii 
ce țin bărbia se destind şi întreg ansamblul 
uman se dereglează. Nimic nu mai poate opri 
această lentă consumare. Nici alergatul pe la 
staţiuni, nici lăptişorul de matcă, nici speranţa. 
Ajuns astfel aici, învins, ocolit şi uitat de toţi, 
omul înţelege că „înnoi-se-vor ca ale vulturului 
tinereţile tale”, pentru el, este doar o frântură 
de psalm.

Vasile TODI

Însemnări În Dobrogea  l Însemnări În Dobrogea   l Însemnări În Dobrogea

Mă întorc în Dobrogea, ţinut plin 
de mistere, „măr al discordiei” 
între cele două țări, România 

mea şi Bulgaria lor, care-şi revendinca 
întreaga provincie până la gurile Dunării, 
într-un timp mult prea îndepărtat de mine. 
M-am urcat pe galerele sosite de dincolo 
de Europa, tocmai din Peninsula Anatolia, 
ce au adus în orașele danubiene minaretele 
şi rugăciunea muezinului la ceasurile se-
rii. Alături de fantomele trecutului, m-am 
aşezat pe malul Pontului Euxin şi am în-
ceput să număr în gând coloniile pros-
pere şi porturile-cetate ridicate în veacuri. 
Trec în revistă bătălii, ocupaţii străine şi 
urmele lor lăsate pe nisipul apelor româneşti 
de ieri şi de astăzi. Cu vântul răscolind pletele 
încurcate pe umeri, îmi trec degetele printre 
scoicile sparte de tălpi şi caut poveştile de ele 
ştiute şi ascunse nouă, muritorilor de rând. Îmi 
arunc undiţa în apele dunărene şi aştept cu-
minte să mi se arate toate câte nu le cunosc şi 
nu le pot cunoaşte înainte de vremea potrivită. 
Întocmai pescarilor din Deltă, îmi pare că aud 
şuierăturile şerpilor uriaşi tulburând valurile şi 
chemându-mă în depărtare, spre locurile cele 
mai bune de pescuit. Îmi ciulesc urechile şi casc 
ochii minţii să nu îmi scape mistica făptură cu 
corp de peşte şi cap de femeie, ce îmi apare în 

vise de o vreme. Îmi tremură undiţa în palme, 
dar nu dau înapoi. Ştiu că sirena fermecată mă 
aşteaptă şi are prea multe să îmi spună. Despre 
turci, despre romani, despre daci…  Ştima ape-
lor tace şi se ascunde de mine în apele învolbu-
rate ale Dunării, mult mai bătrână decât ea sau 
decât închipuirile mele. 

Plec cu gândul departe şi mă întâlnesc cu 
foştii deţinuţi politici, condamnaţi la muncă 
silnică la canalul Dunăre-Marea Neagră. 
Osândiţi care jurau cu mâna pe inimă că de-
seori li s-a întâmplat să găsească, în timpul 
săpăturilor, reptile lungi de patru metri, că 
Muma Dunării există şi pe mulţi i-a atras cu ple-
tele ei blonde, curgându-i spre şolduri. Pe unii, 

„blestemaţi de soartă, săracii!”, farmecele ei 
i-a dus la Limanu, la numai câţiva kilome-
tri de Mangalia, într-o peşteră misterioasă 
în care îşi făcuse bârlog. Mulţi au vrut să o 
găsească, dar, odată întraţi în măruntaiele 
pământului, nu s-au mai întors. Şi privim 
lung spre depărtări, eu şi sclavii canalului 
dunărean, spre locurile ascunse ale Ştimei, 
de unde ne urmăreşte toate mişcările şi vor-
bele atent rostite. Surghiuniţii dau cu baro-
sul în piatra tare, spărgându-şi speranţele şi 
amintirile cu fiecare lovitură, la Magistrala 
Albastră, iar eu pornesc mai departe, printre 
şanţurile adânci, spre peştera de sub dealul 
de la marginea comunei, loc niciodată ex-
plorat în întregime de oameni. Dar nu mi-e 
teamă şi nu fug de trecutul acestui tărâm 

fantastic, nici de ştimele sau de blestemele lui. 
Mă caţăr la peştera care mă cheamă neîncetat 
de-o zi şi de-o noapte, în vise şi în fantasme.
Îi pipăi pereţii reci şi număr solzii căzuţi din 
coada bătrânei Ştime, care şi-a întins trupul în 
labirintul întortocheat de peşteri, aşteptând să 
ajung la capăt şi să o privesc în ochii fierbinţi 
de creatură fatală. Ascult mii de şoapte stranii 
lovind ecoul încăperilor de piatră, care coboară 
tot mai adânc în miezul pământului, spre o 
poartă către lumea de dincolo de moarte... Din-
colo de apele Dunării agitate şi Dobrogea cu 
legendele sale misterioase şi toate ale ei, de de-
parte dezgropate şi reînviate. 

Diana MIHAI

Preşedinte fondator: Vasile TODI

Dunãrea
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Caransebeº

Un deceniu de la alegerea Preasfinţitului Părinte Lucian 
ca episcop al Caransebeşului 

În 8 februarie 2006, 
l a  Caransebeş 

a fost ales ca episcop 
Preasf in ţ i tu l  Păr in te 
Lucian Mic. Tinereţea 
i-a oferit forţa necesară 
pentru împlinirea unor 
proiecte noi, dar şi pentru 
realizarea idealurilor 
visate de înaintaşii din 
scaunul arhieresc de la 
Caransebeş.  Cel  mai 
important  obiect iv a 

fost ridicarea unei noi catedrale în oraşul de 
reşedinţă, care s-a şi îndeplinit în 12 septembrie 
2010, sub arhipăstorirea Preasfinţitului Părinte 
Lucian, dată la care întreg Banatul de munte a 
prăznuit sfinţirea Catedralei Învierea Domnului. 
La eveniment a luat parte Preafericitul Părinte 
Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române, 
dar şi un numeros sobor de ierarhi, preoţi şi 
diaconi. 

Învățământul teologic a fost şi este una dintre 
priorităţile Preasfințitului Lucian, care s-a ocupat 
îndeaproape de bunul mers al Secţiei de Teologie 
din Caransebeș. Pe plan didactic-ştiinţific, 

Preasfinţitul Lucian are gradul de conferenţiar 
universitar, a publicat zece cărţi de teologie 
istorică şi peste 60 de studii şi articole în reviste 
teologice şi de istorie, din ţară şi străinătate.

„Preasfințitul Părinte Lucian a slujit cel 
puţin o dată Sfânta Liturghie la cele 282 de 
sfinte altare din episcopie, a târnosit 47 biserici 
vechi, unele cu peste 200 de ani de existenţă, a 
târnosit de asemenea 27 de noi locașuri de cult 
construite în eparhie și a binecuvântat lucrările 
de restaurare și reamenajare a 140 de biserici”, 
au transmis reprezentanții Consiliului Eparhial 
Caransebeş.

64 de elevi, la faza judeţeană a Olimpiadei de Religie în 
Episcopia Caransebeşului

Cu binecuvântarea Preasf inț i tului 
Părinte Episcop Lucian, faza județeană 

a Olimpiadei de Religie s-a desfășurat, 
la începutul lunii martie, și în Episcopia 
Caransebeșului. Un număr de 64 de elevi 
din întreg judeţul Caraș-Severin, proveniți 
atât din mediul rural, cât şi din cel urban, au 
participat la concursul judeţean, organizat la 
Seminarul Teologic „Episcop Ioan Popasu” din 
Caransebeș. 

„Pentru că anul 2016 a fost declarat 
în Patriarhia Română ca an omagial al 
educației religioase a tinerilor, în Episcopia 
Caransebeșului s-au promovat în mod deosebit 
activitățile din învățământul teologic și religios. 
În acest duh se înscrie și organizarea Olimpiadei 
de Religie din anul acesta, care a adunat mai 
mulți copii de la mai multe școli. Am încercat 

să conștientizăm tinerii care învață în școlile 
din Episcopia Caransebeșului că educația 

religioasă dă valoare persoanei umane”, a 
precizat părintele Daniel Alic, consilier cultural 
al Episcopiei Caransebeșului.

Cei 64 de candidați care au participat la 
această competiție județeană au fost aleși după 
faza locală, la care au participat 324 de elevi.

„Faptul că a participat un număr atât de 
mare de elevi arată importanța pe care o acordă 
acești copii, precum și profesorii de religie, 
disciplinei Religie. Ca în fiecare an, sperăm 
să avem o participare foarte bună și la faza 
națională, să venim cu premii și să confirmăm 
valoarea copiilor noștri și a pregătirii pe care 
profesorii de religie o desfășoară în unitățile 
de învățământ”, a adăugat şi părintele profesor 
Sorin David Oțelariu, inspector pentru 
disciplina Religie - ISJ Caraș-Severin. 

Elevii care au obţinut rezultate bune la acest 
concurs județean vor participa la faza națională 
de olimpiadă, care va avea loc la Timișoara, în 
perioada 18-22 aprilie. 

Locuitorii din Caransebeş 
se vor plimba cu autobuze noi 

Noile autobuze cu care se vor plimba 
caransebeșenii, de anul acesta, au fost 

recepționate de administrația locală. Suma care 
a fost plătită de la bugetul local al Primăriei 
municipiului Caransebeş, pentru patru autobuze 
nou-nouțe și două microbuze, este de peste 
patru milioane lei. Autobuzele sunt fabricate în 
România, au norma de poluare Euro 6 și podajul 
adaptat pentru accesul persoanelor cu handicap. 
Capacitatea fiecărui mijloc de transport în 

comun este de 109 locuri, cea mai mare pentru 
un autobuz cu o lungime de 12 metri. Primarul 
Caransebeşului, domnul Marcel Vela, a precizat 
că autobuzele achiziționate vor efectua curse și 
către unitățile economice din municipiu, astfel că 
transportul angajaților societăților investitoare va 
fi asigurat. Tot în ceea ce privește transportul în 
comun, la Caransebeș se dorește implementarea 
unui proiect prin care toți cetățenii să beneficieze 
de gratuitate pe toate mijloacele de transport ale 
primăriei.

Banatul Caransebeş 
a câştigat meciul 

împotriva celor de la 
Tricolorul Ploieşti

Par t ida de volei  dintre  Banatul 
Caransebeș și Tricolorul Ploiești 

s-a încheiat în favoarea primei echipe, cu 
scorul de 3-0, pe seturi 25-22, 25-18, 25-
21. Meciul s-a desfășurat în Sala Polivalentă 
din Caransebeș, la sfârșitul lunii februarie. 
Gazdele au reușit un joc foarte bun pe baza 
unor servicii foarte bine plasate, dar și a 
unor recuperări reușite, în care s-a observat 
jocul de echipă. Președintele AS Volei 
Club Caransebeș, Cristian Stepănescu, le-a 
mulțumit suporterilor pentru susținere și a 
felicitat sportivii care și-au dat tot interesul 
și s-au mobilizat pentru obținerea celor trei 
puncte.

Pagină realizată de Cosmina CHITICARIU

Domnul primar Marcel Vela, la recepţia noilor autobuze
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 oaia 
de Topraisar

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

Scurt istoric al comunei Topraisar 
Comuna Topraisar se situează în partea 

de sud-est a judeţului Constanţa, la o 
distanţă de 30 km de oraşul de reşedinţă. Se 
învecinează la nord cu Canalul Dunăre – Marea 
Neagră (comuna Cumpăna); la est cu comuna 
Agigea, oraşul Techirghiol, comuna Tuzla; la 
sud, cu comuna 23 August şi comuna Amzacea, 
iar la vest cu comuna Mereni. Suprafaţa totală 
a comunei Topraisar este de 13.165 ha, având 
o populaţie de peste 5400 de locuitori şi în 
componenţă următoarele sate: Topraisar – 
reşedinţa de comună, Biruinţa, Moviliţa şi 
Potârnichea. 

Aşezată în zona centrală a judeţului, aproape 
de mare, o zonă de influenţă şi de interes pentru 
cetățile greceşti, dar şi pentru romani, Topraisar 
a fost locuită din cele mai vechi timpuri. Studiile 
arată că localitatea antică din zonă a fost un loc 
de contact între popoarele perioadei respective. 
Astfel, contactul sciţilor cu geţii se accentuează, 
din sec. IV – III î.e.n., nu numai în artă, dar 
şi în economie, printr-o serie de meşteşuguri, 

îndeosebi ceramica – diferită de cea getică – 
descoperită chiar la Histria şi în alte localităţi, ca 
Topraisar, cu particularităţi identice zonelor nord 
şi vest-pontice. Deoarece se află la jumătatea 
distanţei între Tomis şi Callatis, cercetătorii 
pledează pentru cuprinderea Topraisar tot în 

sfera de influenţă a coloniei doriene, cel puţin 
pentru perioada secolelor IV-III î.h. Existenţa 
unor triburi în această zonă este demonstrată 
şi de descoperirea unor monede de provenienţă 
grecească şi donate muzeului.

Începând din Evul Mediu, o constantă 
specifică a Dobrogei a constituit-o convieţuirea 
românilor autohtoni cu populaţia musulmană 
turco-tătară. De-a lungul istoriei, cele două 
entităţi etnice vor convieţui paşnic. Aceeaşi 
bună înţelegere o vom găsi şi la Topraisar, 
nume derivat de la Topraksar. Din 1878 şi după, 
când se încheie Congresul de pace de la Berlin, 
prin care marile puteri au recunoscut României 
revenirea pe drept a Deltei Dunării şi Dobrogei, 
după ce fuseseră în administraţie otomană din 
1417, numele localităţilor din judeţ au fost 
naturalizate în româneşte. De-a lungul timpului, 
localitatea a cunoscut perioade de decădere şi de 
prosperitate economică. 

La 1850 – prin declanşarea războiului Crimeii 
– populaţiei turco-tătare dobrogene i se va 
adăuga şi un val de tătari din Crimeea. Ocupaţia 
lor era creşterea vitelor. Cultivau foarte puţin 
orzul, meiul şi secara. După realipirea Dobrogei, 
în urma războiului din 1877-1878, au început să 
vină şi în Topraisar colonişti români. 

Pentru oaspeţii noştri

Pagină realizată de Ada MAXIM

„Parcul din Topraisar este un proiect frumos, care încununează 
o perioadă de muncă asiduă!”

Stelian GHEORGHE - primarul comunei Topraisar

De departe 
unul dintre 

proiectele de care pri-
marul Stelian Gheo-
rghe se declară foarte 
mulţumit că a reuşit 
să îl ducă la capăt, 
parcul din Topraisar 
ar putea fi redeschis 

publicului în cel mai scurt timp. 
Parcul are locuri de joacă moderne, puieţi şi plan-

te de tot felul, bănci la tot pasul, dar şi sistem de ilu-
minat alimentat de panouri fotovoltaice. Inaugurat 
în decembrie, parcul a fost închis vizitatorilor de 
teama vandalizărilor. Pentru a proteja investiţia, 
domnul primar a hotărât ca acesta să fie închis 

până se vor monta camere de supraveghere în 
parc, proiect care va costa circa 30.000 de euro, 
bani din bugetul primăriei. „Avem iluminat cu 
panouri solare şi au spart câteva becuri, au fu-
rat aspersoare. Având în vedere că noi nu avem 
încă Poliţie Locală, am hotărât să mergem pe 
monitorizare video şi pe un contract cu o firmă 
de pază, care să suplinească Poliţia Locală. 
Urmează să dezbatem cele două proiecte în Con-
siliul Local pentru a putea fi aprobate”, a expli-
cat Stelian Gheorghe. Potrivit acestuia, parcul 
a însemnat o investiţie de aproximativ 200.000 
de euro, dar obiectivul realizat a meritat toţi ba-
nii. „Este un proiect frumos, care încununează o 
perioadă de muncă asiduă. Cred că este cel mai 
frumos parc din judeţ”. Pe de altă parte, edilul a 

anunţat că proiectele administraţiei publice locale 
nu se opresc aici. Gospodarul-şef a dezvăluit că 
intenţionează ca, din această primăvară, pe tere-
nul din spatele parcului să amenajeze un stadion 
ultramodern pentru sportivii din Topraisar şi deja 
se pregăteşte pentru accesarea de fonduri euro-
pene pentru proiecte noi.

„Chiar dacă am întâmpinat greutăţi la finaliza-
rea ultimelor proiecte pe fonduri europene voi 
continua. Eu sunt adeptul accesării sumelor co-
munitare, aşa că pregătim noi proiecte. Comuna 
Topraisar este mare, deci avem nevoie de mulţi 
bani pentru a reabilita toate drumurile, iar banii 
europeni sunt cea mai bună soluţie”, a mai arătat 
primarul Stelian Gheorghe. 

Punct şi de la capăt, în dezvoltarea comunei

Aflat la al patrulea mandat în fruntea 
administraţiei locale din Topraisar, 

primarul Stelian Gheorghe spune că nu se 
gândeşte încă dacă se află sau nu la finalul 
perioadei în care este şef al comunei. Alegerile 
locale sunt încă departe şi trebuie să continue 
strategia de dezvoltare a localităţii, spune acesta. 
Făcând o trecere în revistă a lucrurilor pe care 
le-a realizat de când este în fotoliul de primar, 
observăm că priorităţile sale au vizat investiţiile 
în educaţia elevilor, dar şi a infrastructurii privind 
unităţile de învăţământ, şi a încercat să atragă 
fonduri europene, pentru ca astfel contribuţia 
administraţiei publice locale să fie foarte mică 
comparativ cu costurile totale. 

Cel mai recent proiect pe partea de educaţie 

a fost inaugurarea unui centru after-school în 
localitate, în luna decembrie a anului trecut. 
Proiect care s-a născut greu, din cauza birocraţiei 
excesive, dar care a fost un succes la finalul 
realizării lui. Proiectul a fost depus în urmă 
cu patru ani la Ministerul Muncii, Familiei, 
Protecţiei Sociale şi Persoanelor Vârstnice. „Am 
lucrat foarte mult la construirea unui after-school. 
Valoarea proiectului este de aproximativ 200.000 
de euro. Din această sumă, Primăria a trebuit să 
asigure partea de cofinanţare de 2%. Acest loc 
este dedicat şcolarilor şi preşcolarilor care vor 
veni la after-school după orele de la şcoală. Ei 
au condiţii moderne de studiu sub supraveghere, 
au şi Internet, dar şi un loc de joacă. Centrul are 
două săli de clasă, un salon de mese şi o mică 

bucătărie, dar şi o toaletă”, a declarat primarul 
Stelian Gheorghe. 
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

Simona Maria Nicolaescu- doctor Ramna
Dacã nu ºtii sã îndepãrtezi lucrurile negative, nu îþi va fi bine niciodatã!”

La început de primă-
vară, am invitat-o pe 

doamna Simona Maria Ni-
colaescu, medic de familie 
la Ramna, la un scurt dialog 
despre viaţa şi activitatea 
dumneaei, pentru ca locui-
torii comunei să o poată cu-
noaşte mai bine. 

Cum aţi ajuns la Ramna, 
doamna doctor?

4M-am născut și am crescut în Bocșa. După 
ce am terminat facultatea în ’98, am făcut stagi-
atura la Reșița, aproximativ doi ani, apoi un an 
am lucrat la o altă firmă și apoi aici, la Ramna. 
Am lucrat paisprezece ani, iar în urmă cu doi ani 
am plecat în Germania, unde am stat șapte luni, 
iar anul trecut ne-am reîntors.

Cum ați găsit comuna Ramna, atunci când ați 
venit pentru prima dată?

4Mie îmi place și mi-a plăcut dintotdeau-
na. M-am obișnuit cu oamenii, îi cunosc pe toți. 
Miercurea mergem în satul care este arondat 
Ramnei, Valea Pai, și, la solicitare, la Bărbosu.

Care sunt problemele de sănătate cu care oa-
menii din comună se confruntă adesea?

4Majoritatea au probleme cu tensiunea, 
colesterol, dislipidemii, diabet. În ultima perioa-
dă chiar am fost surprinsă că a crescut numărul 
de diabetici în zonă. Acum câțiva ani nu aveam 
atâția, erau unul sau doi, acum avem mulți 
trecuți și pe insulină.

Putem pune asta pe baza stresului?

4Și a alimentației, dar și stresul. E greu de 
evitat, ar trebui să învățăm să ne debarasăm mai 
mult de lucrurile care ne fac rău. Dar trebuie să 
fim foarte atenți și la alimentație. Majoritatea le-
gumelor au devenit acum foarte dulci și nu mai 
știm să consumăm lucruri sărate.

Avem atâția factori negativi în jur, dumneavoas-
tră vă întâlniți zi de zi cu oameni cu probleme, nu 
vă afectează asta în niciun mod? Vă întreb pentru 
că văd pe chipul dumneavoastră mult optimism.

4Înainte lucram în două părți, aveam cabine-
tul meu în Bocșa și punct de lucru aici, la Ramna. 
Lucram zi de zi și, drept să vă spun, a fost foarte 
obositor. Copiii erau la școală în Reșița, trebuia 
să alerg să-i iau, să-i hrănesc, apoi iar să fug la ca-
binet și într-adevăr a fost mult prea mult. Atunci 
a fost o perioadă în care am simțit. Dar de când 
m-am întors am o stare de bine, pentru că nu 
lucrez decât aici și în general oamenii sunt buni 
și calzi. Majoritatea m-au primit foarte bine, iar 
asta îmi dă o stare de bine.

Contează mult oamenii de care ne înconjurăm 
și energia pe care ne-o transmit ei.

4M-am autoeducat să nu preiau din proble-
mele lor, pun suflet și explic la fiecare tot ce tre-
buie să știe, dar mă concentrez pe cât posibil pe 
viața mea și pe copiii mei. Dacă nu știi să îndepăr-
tezi lucrurile negative, nu  îți va fi bine niciodată. 
Trebuie să te autoeduci și să știi până unde este 
serviciu și până unde e familia.

Ați avut un sprijin și din partea celorlalte 
instituții, al primăriei, spre exemplu?

4Da, categoric. Doamna primar împreună 

cu Consiliul Local m-au sprijinit și m-au ajutat tot 
timpul.

Cum a fost experiența în Germania?
4Nivelul de trai foarte ridicat, salariul ți se 

dă, dar nu pe măsura cunoștințelor tale. Ei în ge-
neral sunt foarte amabili, ni s-au recunoscut toa-
te studiile și experiența, tot. La noi cunoștințele 
de limba germană au constituit problema. Ei cer 
la medici un nivel de limbă foarte ridicat și nu 
l-am putut obține acolo în oraș, nu ne-am des-
curcat și ne-am întors.

De ce are nevoie cabinetul de la Ramna?
4Am fi vrut să avem toalete în interior, deo-

camdată nu se poate, dar pe viitor se vor face. 
Am vrea să aducem un specialist care să facă un 
Eco, un EKG. Ar fi nevoie de cineva care să vină 
să facă analize mai des, pentru că oamenii nu se 
pot deplasa, nu avem legături bune. Până anii 
trecuți era un laborator care venea, acuma, ne-
fiind suficienți oameni, depinzând de carduri, de 
aparate, nu au mai venit.

S-au obișnuit oamenii cu cardurile?
4Majoritatea îl uită, unii îl aduc, alții nu. 

Dar nu sunt probleme mari, mai degrabă avem 
probleme cu validarea serviciilor. Cade siste-
mul foarte des, sunt zile în care nu facem deloc 
rețete, pentru că nu putem.

Ce gânduri le transmiteţi cetățenilor din Ram-
na?

4Le urez multă sănătate, un an fericit și să 
vină cât mai puțin pe la medic. 

Interviu realizat de
Silvia FECHETE

Din anul şcolar 1956-1957 ia fiinţă 
clasa a V-a, iar funcţia de director 

este încredinţată lui Gheorghe Arjoca, care a 
condus şcoala pe o perioadă de 18 ani, până 
la 1 septembrie 1974. Construcţia actualului 
loc de şcoală începe în anul 1960. Un aport 
deosebit la ridicarea acestui edificiu şi-l aduc: 
primarul comunei din acea perioadă, Jurca 

Pavel, Gheorghe Arjoca, directorul de atunci 
al şcolii, Voilă Achim şi alţii. În septembrie 
1963, se face inaugurarea noului local cu opt 
săli de clasă, sală profesorală, birou pentru 
director etc. Ajungând în prezent, după reabi-
litare, şcoala va primi şi un nume nou. Unita-
tea de învățământ va purta, potrivit declarației 
doamnei primar  Magdalena Ciurea, numele 
celui care i-a fost director în anii când insti-
tuţia a fost ridicată.

Cosmina CHITICARIU

Localnicii din Valeapai au sărbătorit Priveghiul

Obiceiul  mar-
chează ultima 

zi înaintea începerii 
Postului Sfintelor Paști. 

Sărbătoarea de Lă-
satul Secului,  care 
poartă, în funcție de 
zone, denumirile de 
Priveghi, Alimori, La 
Zăpostit, Hodăite, Re-
fenele sau Opaiț, a fost 
celebrată în 14 martie 
și la Valeapai, satul din 
judeţul Caraş-Severin 

ce aparține de comuna Ramna.  
Priveghiul, așa cum este botezată, la Valea-

pai, ziua de dinaintea începerii Postului Sfinte-
lor Paști, a fost sărbătorit de localnici, conform 
obiceiurilor din zonă. Oamenii au adunat mai 
multe cauciucuri uzate, pe care le-au așezat 
unele peste altele. La lăsarea serii, cauciucuri-
le au fost aprinse, pentru ca, potrivit tradiţiei, 
focul rezultat să alunge duhurile rele.  Lăsatul 
Secului sau ziua în care se lasă de sec este o 
sărbătoare urmată de Intrarea în Postul Sfinte-
lor Paști, cel mai aspru dintre cele patru mari 
posturi de peste an, rânduite de Biserica Orto-
doxă. 

Postul Sfintelor Paști, cunoscut și ca Pos-
tul Mare, este singurul pentru care există două 

date de Lăsat al secului, una pentru carne (Du-
minica Infricoşătoarei Judecăţi), anul acesta 
la 6 martie, iar cealaltă pentru lactate, ouă și 
peşte (Duminica Izgonirii lui Adam din Rai), 
la 13 martie. În ziua următoare, respectiv în 14 
martie, a început Postul Sfintelor Paști. 

Cosmina CHITICARIU

Şcoala de la Ramna se va numi Gheorghe Arjoca



5. martie

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia 
de Baia

Puncte tari ale comunei Baia
Suprafaţa administrativă a comunei Baia 

este de 19829,90 ha, din care suprafaţa 
de intravilan este de aproximativ 760 ha, fiind 
compusă din: 305,72 ha în satul Baia, 195,66 
ha în satul Ceamurlia de Sus, 79,859 ha în satul 
Camena, 46,69 ha în satul Caugagia şi 130,955 
ha în satul Panduru. Potrivit direcției Județene 
de Statistică Tulcea, populaţia comunei la 1 
ianuarie 2013 era de 4588 locuitori, din care 
3860 sunt locuitori peste 18 ani, 2346 fiind 
bărbați și 2242 femei. În ceea ce priveşte 
structura demografică, aceasta este compusă 
din români – 75,34% şi aromâni –24,66%. 
Aici găsim o arie de interfaţă a mai multor 
civilizaţii printre cele mai evoluate din lume 
(imperiul roman, imperiul otoman); localizarea 
este la limita sudică a judeţului Tulcea, la 57 
km distanţă de municipiul reşedinţă de judeţ 
şi respectiv 67 km distanţă de municipiul 

Constanța. Sunt condiţii naturale propice 
dezvoltării economice; climă şi soluri favorabile 
agriculturii (cu excepţia localităţii Ceamurlia de 

Sus, unde solul nu este fertil); un regim eolian 
activ, ce se manifestă pe durata întregului an; 

existenţa unor importante suprafeţe arabile; 
o concentrare de naţionalităţi, care asigură 
interferenţe culturale şi o diversitate de tradiţii 
şi obiceiuri; un grad ridicat de toleranţă etnică 
(nivel redus de conflicte); valori culturale 
deosebite şi unice la nivel regional şi naţional. 
Tot în zona Baia, aflăm că este risc redus de 
producere a unor calamităţi naturale, o rezervă 
de teren pentru amenajări ulterioare şi existenţa 
unor vestigii istorice pe teritoriul comunei. 
Relieful este pitoresc, dacă luăm în calcul 
lacul Goloviţa, pădurile şi grotele prezente 
aici, sporul natural este echilibrat (Baia – 
uşoară creştere), şi, un fapt important, există o 
preocupare permanentă din partea autorităţilor 
publice locale de stabilizare a populaţiei tinere, 
administraţia acordând acestora loturi pentru 
construirea de case. Iar lucrurile bune pot 
continua în comuna Baia.

Cupa Mărţişorului, 
la şcoala din Baia

În comuna Baia, sportul stă la loc de 
cinste. Faptul a fost confirmat încă o dată 

printr-o competiţie sportivă, care a avut loc în 
20 februarie, la sala de sport din localitate. Sub 
titlul „Cupa Mărţişorului”,  competiția a adunat 
echipe de fotbal şi handbal, formate din băieţi şi 
fete, elevi de la școlile Baia, Stejaru, Casimcea 
și Cerna. La finalul întrecerii, componenţii 
echipelor situate pe podium au fost recompensați 
cu diplome și cupe, iar organizatorii le-au 
strâns mâinile şi le-au urat succes în viitoarele 
competiţii.

Nicolae IANUş - primarul comunei Baia
Doamnele meritã toatã dragostea ºi respectul nostru necondiþionat!

Administraţia comu-
nei Baia a început 

în forţă lucrările de pri-
măvară pentru moderniza-
rea localităţilor arondate, 
dar şi cu gânduri bune la 
adresa locuitorilor ei, în-
deosebi pentru doamnele şi 
domnişoarele sărbătorite în 
luna martie. Am profitat de  
această ocazie pentru a afla 

cum mai stau lucrurile în comuna dobrogeană 
printr-un scurt dialog purtat cu domnul primar 
Nicolae Ianuş. 

Discutam la început de an despre proiectele 
trasate pentru 2016. Cu ce gânduri aţi primit so-
sirea primăverii, domnule primar?

4Întotdeauna cu un gând curat, un gând 

bun pentru tot ce înseamnă comunitatea loca-
lă, tot ce înseamnă România. Ne dorim să fie 
totul bine și fiecare trebuie să punem umărul 
pentru asta, să ne facem treaba și să fie totul 
la locul lui.

De altfel, este luna Mărțișorului, am avut 
ziua de 8 martie, când ne gândim la doamnele 
din viața noastră, ocazie cu care le doresc tot 
binele din lume, pentru că merită toată dragos-
tea și respectul nostru necondiționat, multă să-
nătate și urări de bine.

Îmi povesteaţi că, la Baia, nu se face o ierar-
hizare a priorităţilor şi că toate proiectele sunt 
foarte importante şi în beneficiul cetăţenilor din 
comună. Dar v-aţi bucurat în mod special de rea-
lizarea drumurilor de legătură, care erau o pro-
blemă. Cum mai staţi acum cu proiectele începu-
te, aveţi şi planuri noi?

4Desigur că vom continua cu proiectele 
noastre. Am început canalizarea, suntem acum 
și cu drumurile în lucru, ne aflăm în plină desfă-
șurare a obținerii a tot ce înseamnă sprijin pen-
tru Ceamurlia, pentru comuna Baia. Se continuă 
ce s-a început cu blocurile ANL, cu construirea 
de apartamente noi, și mai avem biserica, unde 
vrem să facem și o casă mortuară. Sunt multe 
proiecte în desfășurare și facem tot ce putem 
să le ducem la capăt. 

Aveţi mult de lucru în această primăvară, 
domnule primar. Vă dorim să aveţi spor la mun-
că şi să auzim de bine, cât de curând, despre cele 
înfăptuite de administraţia dumneavoastră!

4Mulțumesc la fel, iar eu vă doresc spor la 
bani să aveți, sănătate și transmit toate cele 
bune tuturor cetățenilor!

Nicolae Ianuş, 
de 20 de ani în fruntea comunei Baia

Primarii din toată ţara se pregătesc de 
campanie electorală şi aşteaptă alegerile 

locale din 5 iunie, când administraţiile își vor 
afla noii reprezentanți sau vor merge mai departe 
prin reconfirmarea edililor actuali. În urma unei 
analize a informațiilor publicate de Autoritatea 
Electorală Permanentă, s-a realizat un top al celor 
mai puternici primari din mediul rural. Criteriile 
care au stat la baza analizei au fost numărul de 
mandate exercitate în fruntea administrațiilor 
locale, procentajele obținute în scrutinele trecute 
și, nu în ultimul rând, numărul de voturi obținute 
de-a lungul anilor. Dacă ne îndreptăm atenţia spre 
județul Tulcea, aflăm că Nicolae Ianuş, primarul comunei Baia, este unul dintre cei care se bucură de 
încrederea cetăţenilor în fruntea cărora stă de mulţi ani, acesta situându-se pe locul 8 într-un top 10 
al celor mai puternici primari din judeţ, cu cinci mandate, edilul conducând comuna din 1996. Doar 
doi primari din judeţ au mai atins această performanţă, Ignat Ivan – Slava Cercheză şi Ion Olteanu 
– Topolog. Întrebat dacă crede că va primi şi în acest an un vot de încredere din partea celor din 
Baia, primarul Nicolae Ianuş spune că preferă să nu se gândească încă la alegeri, ci la lucrurile pe 
care le are de făcut până atunci. „Eu le zic oamenilor să aibă toată încrederea că fac tot ce pot pentru 
comunitate şi în folosul ei. Avem foarte multe lucruri de realizat, proiecte în derulare şi planuri noi 
pentru îmbunătăţirea vieţii noastre, a tuturor celor din comună. Cu bine, cu rău, mergem înainte, 
dar întotdeauna cu gândul că vom duce la îndeplinire tot ce ne-am propus”, spune primarul Nicolae 
Ianuş.

Domnul primar, Nicolae Ianuş, în biroul 
administraţiei locale

Pagină realizată de Diana MIHAI
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Pagină realizată de Diana MIHAI

Însemnări la Giarmata – pentru oamenii şi visurile ei
Jurnalist fiind, învăţat cu agitaţia şi stresul 

cotidian, nu dau niciodată înapoi prileju-
lui de a bate drumurile dincolo de cetatea ora-
şului de pe Bega, spre satele şi comunele din 
apropiere. De această dată ţinta este comuna Giar-
mata, localitate aflată la circa 14 km Nord-Est de 
Timișoara. Pornim cu voie bună, eu şi companio-
nul meu, să îi facem o vizită celui care conduce 
cu mână de fier, dar mintea deschisă comuna. 

Cine spune că e uşor să fii primar minte!
Primarul Virgil Bunescu ne întâmpină în pra-

gul morii, de care se ocupă când îşi termină pro-
gramul la primărie, deşi, din ce am aflat de la 
dumnealui, problemele administraţiei locale nu 
sunt lăsate deoparte nici măcar duminica, când 
îi şi facem vizita. Chipul şi privirea îi sunt ne-
clintite, dar trădează frământările zilnice. „Cine 
spune că e uşor să fii primar şi că te îmbogăţeşti 
din asta minte”, îl aud spunând cu glas domol. 
Ne povesteşte de proiectele pe care a reuşit să le 
ducă la capăt, de împlinirile adunate şi de pla-
nurile pentru mâine, de toate câte îi fură timpul 
mereu. Dar vrea să facă şi mai multe. „Nimic 
nu se face fără muncă multă şi sacrificii”, spune 
din nou. Companionul meu îl întreabă de pove-
ţe pentru tineri, de cum le-ar creiona el viitorul 
dacă ar putea. „Dacă ai coloană vertebrală şi ca-
racter, lucrurile bune vin de la sine. Oamenii îi 
sprijină întotdeauna pe cei hotărâţi, perseverenţi 
şi integri. Iar ca alţii să creadă în tine, trebuie 
înainte de toate să crezi tu că poţi face ce îţi 
propui”, iar spusele primarului sunt întărite cu 

degetul arătător al mâinii drepte, care împunge 
hotărât în lemnul tare al biroului la care stăm. 
Vorbele curg uşor şi tot mai ferme. Nu simt că 
stau în faţa unui edil de comună în plină dez-
voltare, ci în cea a unui om care ştie ce vrea, 
organizat în cel mai mic detaliu şi cu privirea 
aţintită spre beneficiul comunităţii în fruntea 
căreia stă. Ne luăm la revedere de la domnul 
primar, ne strângem mâinile la fel de ferm şi 
promitem să revenim curând să mai aflăm des-
pre lucrurile pe care doreşte să le înfăptuiască 
pentru concetăţenii lui. 

Fântâna Prinţului de Savoya, punte
 între trecut şi prezent

Înainte de a părăsi comuna, îmi rog colegul 
să facem o scurtă trecere în revistă a locuri-

lor, ca pentru a mi-o face cunoscută. Ştiu din 
analele vremii că pe teritoriul comunei a exis-
tat aici un voievodat puternic - voievodatul de 
Giarmata - care a fost amintit în documente la 
1241. Eu însă am auzit despre Fântâna Prințului 
de Savoya, unul dintre obiectivele turistice de 
interes ale localității, care a rămas de-a lungul  
timpului loc de popas şi adâncă introspecţie 
pentru călătorii prin viaţă. Locul este încărcat 
de istorie şi mărturii ascunse. Legenda spune 
că feldmareșalul Eugeniu de Savoya, ajuns pe 
aceste meleaguri, și-a înfipt sabia în trunchiul 
unui copac, loc în care a început să țâșnească 
apă. Izvorul primește numele său, iar strada 
unde este situat preia numele de strada Izvo-
rului. 

Ajung la locul cu pricina şi îmi spun că, în 
ciuda degradării în care se află astăzi, încă este 
un izvor de linişte. Şi mai ştiu că îşi va recăpăta 
frumuseţea de odinioară şi chiar mai mult, cât 
de curând. Tot de la mai marele comunei ştiu. 
„Acum nu prea se mai poate numi obiectiv tu-
ristic, pentru că nu sunt multe de văzut acolo, 
dar vreau să reabilităm fântâna, să fie un loc 
în care să te duci cu drag”, îmi răsună încă în 
urechi vorbele primarului Virgil Bunescu. Ase-
menea fântâniţei, alte obiective turistice ce pot 
fi vizitate sunt Biserica Ortodoxă, Biserica Ca-
tolică şi Troiţa din centrul comunei. Trecem pe 
lângă toate, ca pentru a le da „Bună ziua”, şi 
ne încărcăm cu linişte. Şi promisiuni că vom 
reveni cât de curând la Giarmata şi oamenii ei.

Binecuvântare pentru 
credincioşii Parohiei Giarmata

În 14 februarie, cu binecuvântarea 
Înaltpreasfințitului  Părinte Ioan - Mi-

tropolitul Banatului,  părintele protopop Mircea 
Szilagyi a efectuat o vizită pastorală în parohia 
Giarmata, cu ocazia sfințirii Sfintei Cruci, ce a 
fost așezată mai târziu la locul ei de cinste în vâr-
ful turlei Capelei mortuare de la cimitirul de sus 
al comunei. După săvârșirea slujbei Aghiasmei 
Mici și citirea rugăciunilor după rânduială, părin-
tele protopop Mircea Szilagyi alături de un sobor 
de preoți din parohiile învecinate au sfinţit Sfânta 
Cruce, iar cei prezenți, în frunte cu primarul Virgil 
Bunescu și reprezentanţi ai Consiliului Local,  au 
avut posibilitatea de a se închina și săruta Sfânta 
Cruce. În cuvântul de învățătură, părintele pro-
topop Mircea Szilagyi a evidențiat semnificația 
și importanța cinstirii semnului Sfintei Cruci, iar 
la sfârșit a felicitat eforturile oficialităților locale 
pentru tot ce s-a făcut până acum.

Pr. Sorin VASIU

Veniţi, privighetoarea cântă, la Giarmata!

Sosirea primăverii a fost sărbătorită cu 
mare fast la Giarmata. În 6 martie, la 

Căminul cultural din comună, a avut loc o ma-
nifestare culturală cu titlul „Veniţi, privighetoa-
rea cântă!”, la care au participat 80 de elevi de 
la şcoala din Giarmata, sub atenta îndrumare 
a profesoarei Valentina Tomiţa, coordonator 
de proiecte educaţionale extraşcolare. Progra-
mul artistic a debutat cu un recital de poezii 
din poeţi consacraţi, precum Nichita Stănescu, 
Alexandru Macedonski, Lucian Blaga şi Marin 
Sorescu. Evenimentul a continuat cu un micro-

recital la pian, interpretat de Ruxandra Ciora (fiica domnului Gabriel Ciora, directorul şcolii), 
elevă în clasa a VII-a B, care a cântat un fragment din coloana sonoră a filmului Amélie şi 
„Für Elise”, compusă de Ludwig van Beethoven. A încântat asistenţa cu vocea ei îngerească 
şi Daiana Paul, elevă în clasa a V-a A, care a cântat Ave Maria de Frantz Shubert. În sala 
căminului cultural au mai răsunat şi acordurile melodiei Santa Lucia, dar şi alte cântece 
cunoscute publicului larg. „A fost un potpuriu, o călătorie muzicală în jurul lumii pusă în 
scenă după două săptămâni de pregătiri inten-
se, iar copiii au manifestat mult devotament şi 
abnegaţie în pregătirea acestui spectacol, care 
a durat o oră şi zece minute. Un eveniment 
dedicat frumosului, armoniei, iubirii şi primă-
verii în primul rând”, ne-a declarat doamna 
Valentina Tomiţa. Spectacolul s-a bucurat de 
participarea unui public numeros şi în prezen-
ţa domnului primar Virgil Bunescu şi a con-
silierilor locali ai comunei Giarmata, care au 
fost patronii acestei manifestări la care şcoala 
a fost invitată să se alăture.
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

Milenco SECULICI – secretarul Primăriei Remetea Mare
De 8 martie, doamnelor ºi domniºoarelor le doresc un an întreg cu bucurie ºi sãnãtate!

Prima lună calenda-
ristică de primă-

vară, luna martie, ne face 
să ne dezmorțim nu doar 
trupurile, după o iarnă cu 
temperaturi scăzute, ci și 
sufletele. Mărțișorul, săr-
bătoarea tradițională ro-
mânească vestește sosirea 
primăverii, fiind un simbol 

al acestui anotimp, și, odată cu zilele călduroa-
se, aduce optimism, speranță și gânduri bune în 
sufletele tuturor. Cu aceleași gânduri calde și 
voie bună, suntem primiți și în biroul domnului 
secretar al Primăriei Remetea Mare, Milenco 
Seculici.    

Bună ziua, domnule secretar! Ne vedem la 
început de an, sigur, pentru că nu a trecut mult 
timp de când am intrat în 2016. În această lună, 
jurnalul interregional „Banatul” a apărut în 28 
de pagini, după cum ați observat. Cunoscându-
vă ca un cititor fidel al nostru, vreau să vă întreb 
ce părere aveți despre noul format al ziarului, iar 
mai apoi să ne povestiți cum ați început noul an. 

4Înainte de toate, vreau să vă salut, să vă 
spun bine ați revenit în mijlocul nostru! Deși a 
trecut ceva timp de la începutul anului, și este 
puțin cam tardiv, vreau totuși să spun la toată 
lumea „La Mulți Ani!” prin intermediul ziarului 
dumneavoastră, să le urez tuturor cetățenilor 
și locuitorilor comunei Remetea Mare și ai satu-
lui aparținător Ianova, multă sănătate, putere 
de muncă și să aibă în vedere că în noi vor găsi 
sprijinul necesar pentru rezolvarea probleme-
lor. În al doilea rând, după cum bine ați spus și 
dumneavoastră că ați început anul cu un nou 
format de ziar, noi am început cu aprobarea bu-
getului local pe anul 2016, cu o listă de investiții 
pe anul în curs, cu încheierea unui exercițiu bu-
getar pe 2015, conform legii, și după cum bine 
știți, suntem într-un an electoral. Dacă nu se va 
modifica data, în prima duminică a lunii iunie 

vor fi alegerile locale pentru un nou mandat 
pentru primari. 

Ați început anul în forță! Vorbiți-ne puțin des-
pre bugetul local al comunei Remetea Mare. 

4Am început, sigur că da! Despre buget, știți 
cum e, niciodată nu trebuie să fim mulțumiți, 
asta este clar. Întotdeauna necesitățile sunt 
mai mari decât sunt bani. 

Între bugetul din acest an și cel de anul trecut 
ce diferență este? Este mai generos bugetul local 
pe 2016? 

4E bine, zicem așa, că acesta este cuvântul 
potrivit. Nemulțumitului i se ia darul. Însă sunt 
de părere că nu trebuie să fim mulțumiți pe de-
plin, pentru că într-o comunitate întotdeauna 
este de lucru și neajunsurile sunt multe.  

Cum ați încheiat anul trecut? 
4Foarte bine am încheiat. Ne-au mai ră-

mas proiecte de pe 2015, care vor continua și 
în anul în curs. Printre acestea se numără fi-
nalizarea corpului nou de școală, iar mai apoi 
avem de terminat drumurile din localități. Am 
început și pe Ianova și pe Remetea Mare , unele 
s-au încheiat în totalitate, altele sunt în curs de 
desfășurare. Să sperăm că timpul va ține cu noi 
și cât de repede să ducem la capăt toate lucră-
rile, pentru că, vedeți dumneavoastră, bate la 
ușă și o rugă, Paștele… 

Ce bine că ați amintit, domnule secretar… 
Vreau să vă întreb dacă ați găsit și veți găsi în 
continuare resursele financiare în actualul buget 
și pentru aceste sărbători? 

4Bineînțeles, că în fiecare an, în agenda cul-
tural-sportivă și de tineret, pe care o aprobăm 
prin hotărâre de consiliu local la finele anului, 
pentru anul următor, sunt incluse și aceste 
cheltuieli bugetare privind rugile satelor, atât 
la Remetea, cât și la Ianova. 

Există fonduri chiar și pentru sfârșitul de an 
școlar din acest an? 

4Sigur, noi în ultimii ani ne-am canalizat să 
zic așa pe mici premii, cărți, materiale didactice 

care să ajute elevii. Plus niște dulciuri.  Acum, 
opreliști sunt și din partea celor din cadrul 
Curții de Conturi, care mai înfrânează aceste 
activități, spun că nu este permis, nu este legal, 
astfel că încercăm să  rezolvăm cât putem de 
bine acest lucru. Să sperăm că și anul acesta 
copiii vor primi ceva pachete, cum au primit în 
fiecare an.  

Cum stați cu recuperarea taxelor la bugetul 
local? Știm că în primele luni ale anului, cetățenii 
beneficiază de o reducere dacă își plătesc taxele 
și impozitele. Profită de acest lucru? 

4Bineînțeles că, în fiecare an, angajații din 
cadrul primăriei comunei Remetea merg și la 
satul aparținător Ianova că să ușureze colecta-
rea și astfel încât cei bătrâni să nu mai fie nevoiți 
să facă această deplasare la primărie. În fiecare 
zi de joi a săptămânii se colectează taxele și im-
pozitele în comună și satul aparținător. 

Domnule secretar, după cum ați observat, jur-
nalul „Banatul” a devenit un ziar interregional, 
găzduind administrații din Tulcea, din județul 
Constanța, din Caraș-Severin… Cum apreciați 
faptul că localitatea Remetea Mare este, astăzi, 
văzută, datorită gazetei, și în alte zone geogra-
fice? 

4În primul rând este de lăudat aceas-
tă inițiativă pentru că astfel se cunoaște, de 
exemplu în Tulcea, că există o comună Reme-
tea Mare în Timiș, și ce face ea sau viceversa. E 
benefică această  inițiativă, pentru că spiritua-
litatea este așa puțin constrânsă. În sensul că, 
dacă nu îți deschizi orizonturile, rămâi medio-
cru, plafonat.  

Interviul cu domnia voastră va apărea în luna 
martie. Aveți un mesaj pentru cele care sunt sărbă-
torite în această lună - doamnele, domnișoarele? 

4Bineînțeles, tuturor doamnelor și domni-
șoarelor le doresc o lună martie și un an întreg 
cu bucurie, cu sănătate, să-și împlinească toate 
dorințele, și le urez toate cele bune din partea 
mea și a instituției pe care o reprezint!

Transparenţă 
decizională

Acte normative emise de Consiliul Local 
din cadrul Primăriei comunei Remetea 

Mare în luna februarie:
• Hotărâre privind acoperirea definitivă a de-

ficitului secțiunii de dezvoltare a bugetului 
local, pe anul 2016, din excedentul bugetar 
al anilor precedenți 

• Hotărâre privind aprobarea bugetului local pe 
anul 2016 

• Hotărâre privind aprobarea listei de investiții 
pe anul 2016 

• Hotărâre privind aprobarea organizării rețelei 
școlare de învățământ preuniversitar de pe 
raza comunei pe anul școlar 2016-2017 

• Hotărâre privind Planul de acțiuni și lucrări 
de interes local pe anul 2016, pentru reparti-
zarea orelor de muncă prestate lunar de către 
persoanele majore, apte de muncă din fami-
liile beneficiare de ajutor social.

20 de locuri aprobate la Şcoala Gimnazială din Remetea 

Din 29 februarie și până în 18 martie, 
părinții își pot înscrie copiii la unitățile 

de învățământ preșcolar. În cazul cetățenilor din 
localitatea Remetea Mare, școala gimnazială 
pune la dispoziție 20 de locuri, aprobate de Mi-
nisterul Educației. Astfel, din toamnă, prichindeii 
cu vârste de 6-7 ani se vor confrunta cu primele 
emoții ale începutului de an școlar.  Comparativ 
cu anul trecut, înscrierea copiilor în clasa pre-
gătitoare sau clasa zero este obligatorie. Pentru 
a-și înscrie micuții la școală, părinții trebuie să 
completeze cererile tip la unitatea de învățământ 
la care solicită înscrierea. De asemenea, la do-

sarul de înscriere mai sunt necesare, în original și în copie, actele de identitate ale părinților, 
certificatul de naștere al copilului și o adeverință de la medicul de familie, în care se specifică 
faptul că micuțul este apt pentru înscrierea la școală. Înscrierile în clasa pregătitoare la Școala 
Gimnazială din Remetea Mare se fac la secretariatul unității de învățământ, programul fiind de 
luni până vineri, între orele 08:00 - 18:00, iar sâmbătă, între orele 09:00 - 13:00.este de circa 
242.000 euro, fără TVA, iar durata de realizare a investiţiei se întinde pe un an de zile.

Au început înscrierile pentru clasa pregătitoare!

Pagină realizată de Cosmina CHITICARIU
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Servicii publice on-line la Dumbrăviţa, printr-un proiect judeţean

Primăria Dumbrăviţa, cunoscută ca fiind 
cea mai bogată comună din ţară, a anunţat 

recent încheierea implementării proiectului 
„Sistem Integrat Pentru Taxe, Impozite și 
Registru Agricol la nivelul judeţului Timiș”, 
din care face parte. Proiectul a fost finalizat la 
finele lunii februarie şi a fost implementat în 
localităţile: Timișoara, Moșnița Nouă, Buziaș, 
Becicherecu- Mic, Bucovăț, Chevereșu Mare, 
Dudeștii Noi, Dumbrăvița, Giarmata, Giroc, 
Jebel, Nițchidorf, Pișchia, Sacoșu Turcesc, 
Sînmihaiu Român și Tormac, pe o durată de 
25 de luni.  Valoarea totală a proiectului este 
de 6.734.100 lei, din care asistenţa financiară 
nerambursabilă este de 6.599.418 lei. Obiectivul 

proiectului a constat în crearea unui ansamblu de 
componente hardware, software și comunicații 
care să pună la dispoziţie servicii administrative 
prin mijloace electronice, care să participe la 
fundamentarea deciziei manageriale în UAT-
urile partenere, prin implementarea unui sistem 
informatic capabil să optimizeze funcţionarea 
structurilor organizatorice din administraţia 
publică locală și care să furnizeze servicii 
publice on-line către cetățeni/mediul de afaceri/
adminstrație publică. Cu alte cuvinte, cetăţenii 
comunei Dumbrăviţa îşi vor putea plăti mai uşor 
taxele şi impozitele, fără să mai stea la coadă 
la ghişeele casieriilor, anunţă reprezentanţii 
primăriei.

Filmul  „Billion Star Hotel”, adus la Dumbrăviţa

Cu  o c a z i a 
Z i l e i 

M o n d i a l e  a 
Dreptății Sociale, 
m a r c a t ă  î n  2 0 
februarie, în sala de 
festivități a școlii 
g imnaz i a l e  d in 
curtea Primăriei 
D u m b r ă v i ț a  a 
avut loc proiecţia 
filmului „Billion 
Star Hotel”, distins 

cu premiul „Cel mai bun film” la cinci 
festivaluri din Statele Unite ale Americii, o 
tragicomedie fantastică cu tematică socială. 
Proiecția a avut loc concomitent în mai multe 
localități din ţară: București – Cinema Scala, 
Tîrgu Mureș – Cinema Arta, Râciu (Mureș), 
Dumbrăvița (Timiș),  Fântânele (Iași), 
Luncavița (Tulcea), Gurghiu (Mureș), Mihail 
Kogălniceanu (Tulcea), Coroisânmartin 
(Mureș), Robeasca (Buzău), Deda (Mureș), 
Suseni (Mureș). Evenimentul cu caracter 
caritabil replicat în toate cele 12 localități 
a avut la bază premiera filmului românesc 

de lung metraj „Billion Star Hotel” şi este 
pentru prima dată când premiera unui film 
în România se desfășoară în cadrul mai 
multor evenimente organizate concomitent. 
Organizatorii proiectului -  Asociația Green 
Art Tour, Fundația Buckner România, 
Direcția Generală de Asistență Socială și 
Protecția Copilului Mureș, A-CAR România 
și GAT Films Transilvania – au dorit să 
transmită astfel un apel la solidarizare și la 
implicare proactivă în vederea incluziunii 
sociale a copiilor aflați în situații de risc și de 
discriminare.

De Ziua Mondială a Dreptăţii Sociale

Parcul central din Dumbrăviţa – locul grijilor pierdute şi al gândurilor numărate 

Vântul bate altfel şi pare a spune alte 
lucruri celor de la sat. Nu poartă cu sine 

fumul gros al motoarelor turate şi nici nu-ţi urlă 
în urechi, precum boxele din cluburile urbane. 
Din vârful dealului cuprinzi cu privirea altfel 
orizontul decât dintr-o clădire cu zece etaje. Şi 
tot altfel par să fie şi oamenii, şi gândurile lor. 
Iar când dealurile sunt prea departe, alegi să îţi 
numeri paşii prin parcurile solitare. 

Şed de o vreme pe o bancă din parcul central 
al comunei Dumbrăviţa, unde am ales să fug 
de tumultul cotidian. Caut în paginile minţii 
informaţii despre locul în care mă aflu şi îmi 
amintesc de un studiu al Consiliului Consultativ 
pentru Regionalizare, care a desemnat comuna ca 
fiind cea mai dezvoltată localitate din ţară. Aflată 
la şase kilometri de Timişoara, Dumbrăviţa a 
fost mereu o localitate bogată. Ştiu din arhivele 
vremii că a fost întemeiată în 1891, de către 
familii înstărite de colonişti maghiari, sosiţi de 
la Szentes. Localnicii i-au dat numele Ujsentes, 
în română Senteşu Nou, şi au construit un sat 
modern pentru acele vremuri, cu alei largi, după 
defrişarea unei părţi din Pădurea Verde. Ani mai 
târziu, aici au fost strămutate familii din Banatul 
Sârbesc, din Rusiko Selo şi Toraku Mare, dar şi 
din Comloşu Mare. Numele actual l-a primit în 
1964, iar populaţia comunei creşte văzând cu 
ochii ca urmare a construirii de case în intravilan 

de către numeroşi timişoreni, fapt pentru care 
Dumbrăviţa a cunoscut o puternică dezvoltare, 
localitatea tinzând să devină o suburbie a 
capitalei Banatului. Deşi mediu rural, nu duce 
lipsă de facilităţile unui oraş modern: şcoală şi 
grădiniţă de nivel european, activităţi sociale, 

culturale şi sportive, iar cea mai cunoscută 
echipă de tenis de masă-fete evoluează în 
Superliga naţională. 

Sunt multe lucrurile bune de enumerat, când 
ochii minţii încearcă să cuprindă aleile parcului 
central al comunei. Mă îndrept spre cel mai 
râvnit loc, o bancă aşezată în faţa Bisericii 
reformate din mijlocul parcului, de obicei 
ocupată de oameni care, asemeni mie, vin să îşi 
numere gândurile la lăsatul serii, când zgomotul 

maşinilor nu-i mai ajunge. Un bătrân mi-a luat-o 
înainte. Îl privesc discret de pe o altă bancă, din 
apropiere. Îşi freacă mâinile din când în când, la 
timpi exacţi, trădând un tic al vârstei. Ochii însă 
i-au rămas pironiţi spre turla bisericii înalte, care 
are peste o sută de ani şi este una din cele mai 
frumoase lăcaşe de cult de acest rit din Banat. 
În faţa bătrânei clădiri, statuia marelui poet 
maghiar Șandor Petofi, dezvelită de autorităţi 
în decembrie trecut. Monumentul ridicat în 
memoria eroilor căzuți în Revoluția Pașoptistă 
a suferit un accident în urma căruia sculptura a 
fost spartă în bucăți. Primarul din Dumbrăviţa, 
Victor Malac, şi-a mobilizat oamenii și într-un 
timp foarte scurt au repus o sculptură nouă, din 
bronz. Monumentul este ridicat pe locul în care 
a poposit poetul revoluţionar, luptător în armata 
generalului Bem József, în timpul asediului 
cetăţii Timişoara, în 1849. 

Mă întreb dacă bătrânul de pe banca de 
alături se gândeşte la aceste lucruri. El şi poetul 
din bronz par să îşi spună multe. Însă nu lucruri 
scrise în paginile istoriei, ci doar în amintirile lui 
uscate... Despre viaţă, greutăţi şi speranţă de mai 
bine. Văzut de departe şi omul pare o statuie. Dar 
una căreia frământările i-au trasat cute adânci în 
colţul ochilor. Ochi care încă îl poartă departe, 
dincolo de turla înaltă a bisericii, peste parcul 
tăcut şi comuna cea mai bogată. Peste toate...

Pagină realizată de Diana MIHAI
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 oaia de 
Cumpãna

Căsătorii pentru o zi, la 
Cumpăna

Dacă de 1 şi 8 martie s-au împărţit flo-
ri şi mărţişoare femeilor din comuna 

Cumpăna, de Valentine’s Day primarul Mari-
ana Gâju le-a oferit o surpriză specială tinerilor 
îndrăgostiţi. Cei care au dorit şi-au unit des-
tinele pentru o zi, căsătoriile fiind oficiate chiar 
de doamna primar, evenimentul de excepţie     
fiind organizat de Primăria Cumpăna, în co-
laborare cu Asociaţia Cumpăna Tinerilor şi 
Liceul Tehnologic „Nicolae Dumitrescu”. 
Casa de Cultură din Cumpăna a fost plină de 
adolescenţii care au vrut să demonstreze că în 
comuna lor iubirea este un sentiment pus la loc 
de cinste. Tinerii au purtat inimi de hârtie în 
piept, au organizat jocuri interactive, concur-
suri,  „Mr. and Miss Valentine’s Day”, iar seara 
au petrecut în cadrul unui concert „Sekaze”. 
„Este încă o dată un prilej de a-i îndemna pe 
tineri să se iubească. Să iubeşti şi să fii iubit 
este cel mai important şi cel mai frumos senti-
ment. Este suportul pentru a rezista în viaţă”, a 
declarat doamna Mariana Gâju. 

Primarul Mariana Gâju, la Adunarea Generală a Asociaţiei Comunelor din România

Mariana Gâju, primarul comunei 
Cumpăna şi prim-vicepreședinte al 

Asociației Comunelor din România a participat 
la cea de-a XIX-a Adunare Generală a Asociației 
Comunelor din România, care a avut loc la 
finele lui februarie, la București. La eveniment 

au participat Prim-ministrul României, Da-
cian Cioloş, miniștri ai Guvernului României, 
președintele Comitetului Regiunilor, Markku 
Markkula, ambasadori acreditați la București, 
precum și delegații ale asociațiilor din țară și 
din străinătate, cu care ACoR este parteneră. 

Premierul Dacian Cioloș a abordat, în discur-
sul său, trei probleme majore ale administrației 
publice locale: fragmentarea administrației 
publice locale, coordonarea diferitelor pro-
grame și lipsa de resurse financiare suficiente.

Atelier de creaţie, croitorie şi ţesătorie manuală, 
inaugurat la Cumpăna

Primăria şi Consiliul local Cumpăna, în par-
teneriat cu Fundaţia World Vision România 

şi Asociaţia pentru Dezvoltare Comunitară 
Cumpăna, au inaugurat, la finele lunii trecute, un   
atelier de creaţie, croitorie şi ţesătorie manuală.  
Atelierul este situat în incinta Centrului After 
School, situat în Cumpăna, aleea Taberei nr. 19B.

Atelierul de creaţie de la Cumpăna a fost dotat 
cu maşini performante de tricotat, maşini de cu-
sut şi brodat, războaie de ţesut şi mobilier adec-

vat, precum şi materie primă pentru realizarea de produse finite specifice, în cadrul Proiectului 
„Made in rural”, ce s-a derulat la Cumpăna, în perioada martie 2014 – decembrie 2015, în bene-
ficiul persoanelor de la sate. În cadrul acestui proiect s-au desfăşurat cursuri gratuite de formare 
profesională în ţesătorie manuală, competenţe antreprenoriale şi de lucrător în pensiune turistică 
pentru 84 de persoane din localitate. 

Delegaţie de primari şi specialişti din Republica Moldova, la Cumpăna

La finele lunii februarie, Filiala Judeţeană 
Constanţa a Asociaţiei Comunelor din 

România a fost gazda unei delegaţii de primari 
şi specialişti ai Consiliului Raional Căuşeni, 
însoţiţi de reprezentanţi ai Asociaţiei ProBa-
sarabia şi Bucovina – Filiala Constanţa. Din 
delegaţie au făcut parte Grigore Repesciuc 
- primarul oraşului Căuşeni, Vlad Gâră – 
preşedintele Organizaţiei Studenţilor din Ba-
sarabia, Alexandru Cojocaru – directorul Spi-

talului Raional Căuşeni, Ion Novac – primarul 
satului Sălcuța, Vladimir Cucereavîi – primarul 
satului Taraclia, Elena Eşanu - primarul co-
munei Coşcalia, precum şi consilieri locali și 
experţi din Consiliul Raional Căuşeni. Asociaţia 
ProBasarabia și Bucovina - Filiala Constanţa a 
fost reprezentată de preşedintele Cezar Pânzaru 
şi Eugen Golub – membru al asociaţiei. Eveni-
mentul s-a desfăşurat la sediul Filialei Judeţene 
Constanţa a ACoR, situat în comuna Cumpăna. 

Rugbiştii Liceului „Nicolae Dumitrescu” au 
câştigat Olimpiada Gimnaziilor

În 27 februarie, la Sala de Sport 
„Elena Frîncu” din Cumpăna a 

avut loc „Olimpiada Gimnaziilor, ediţia 
2015 – 2016 - faza judeţeană la S-Rugby 
Mixt”, competiţie organizată de Ministrul 
Educaţiei Naţionale şi Cercetării Ştiinţifice. 
La eveniment au participat peste 50 de copii 
şi tineri din liceele judeţului Constanta. 
Echipa Liceului Tehnologic „Nicolae Du-
mitrescu” din Cumpăna, pregătită de prof. 
Nicolae Dinculescu şi prof. Florin Băcioiu, 
s-a clasat pe primul loc, obţinând astfel „biletul” spre în faza superioară. Primarul comunei 
Cumpăna, Mariana Gâju, şi viceprimarul Florin Neagu au fost prezenţi la competiţia sportivă, iar 
la final au felicitat personal echipa câştigătoare, urându-le succes în faza următoare.

Doamna primar, Mariana Gâju, oficiind căsătorii
 pentru o zi

Pagină realizată de Ada MAXIM
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 oaia 
de Voiteg

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

Gânduri cât un răsunet de ecou 
Sărbătoarea învăţământului rural, în co-

muna Voiteg, a cuprins toată suflarea 
şcolii, construită în 1918.  

Situată, ca o divină binecuvântare, între trei 
biserici, şcoala a fost gazda unui impecabil sim-
pozion vizând tradiţia şi inovarea, oaspeţii venind 
din străbuna sadoveniană Moldovă, Caraş, Arad, 
Timiş, cât şi din Banatul orfan, Vârşeţ, Alibunar, 
Nicolinţ. Atât în plen, cât şi pe secţiuni, atmosfera 
s-a croşetat pe acurateţe, didactică şi ospitalitate.
Volumul editat cu acest prilej, premiile, expoziţiile, 
recitalurile şi truda organizatorilor - prof. Camelia 
Fogaş , director, prof. Sorina Groza, suflet „Bun la 
toate!”, au făcut să rostim vechea zicală, cum „Că 
tăt Banatu-i fruncea!” 

prof. Florica  Ranta  CâNDEA 
Universitatea „Aurel Vlaicu”, Arad

A fost (și există prin ecou) o frumoasă și 
elegantă sărbătoare dăscălească, la Școala Gim-
nazială Voiteg. Am rămas cu gust de iasomie și 

aromă de Voiteg, păstrând amintirea gazdelor, a 
Cameliei, directoarea, a Sorinei, autorul „scena-
riului”, a celorlalte colege; dar mai ales a copiilor 
români și sârbi, care au avut un program adorabil. 
Tuturor, mulțumiri şi felicitări pentru organizarea 
impecabilă, excelând academismul, jocul, colegia-
litatea și prietenia. Deja mi s-a dezvoltat mugurele 
pentru ediția a II-a a simpozionului euroregional. 
Am certitudini de elevat spirit științific, metodic și 
umanist. Felicitări tuturor! Școala din Voiteg a fost 
buchetul de flori, cum îi spuneam primarului, de 
la pălăria unui sfânt protector. Salut comunitatea 
didactică de la Voiteg și Asociația învățătorilor din 
Timiș, conducerea școlii, Primăria, și sărut gândul 
fiecărui coleg în parte și a fiecărui copil voitegean.

prof. univ. dr. Anton ILICA
Universitatea „Aurel Vlaicu” din Arad

Un proiect dinamic!
Organizarea unui „simpozion interregional” 

la Școala din Voiteg a stârnit deja interesul 
învățătorilor din județul Timiș, precum și din alte 
județe. Pe mine, ca inspector școlar, responsabil cu 
problemele învățământului primar, nu poate decât 
să mă bucure faptul că şcoala, în organizarea unor 
profesori pentru învățământul primar, stimulați de 
Elena Sorina Groza, a ajuns recunoscută astfel în în-
treaga țară. Simpozionul cuprinde intervențiile me-
todice ale profesorilor pentru învățământul primar 
și preșcolar din aproape o sută de școli, acesta fiind 
un semn de calitate profesională, de dorință a cadre-
lor didactice de a-și îmbunătăți relațiile profesionale 
cu elevi, de a găsi modalități și proceduri, pentru ca 
prevederile currriculumului să ajungă mai ușor să fie 
cunoscute de către elevi. La nivel național, se caută 
soluții pentru schimbarea documentelor curriculare, 
prin modificarea Planului de învățământ, spre a fi 
adaptat la profilul actualei societăți românești. Vrem 
școlari înzestrați cu achiziții fundamentale de citire, 
scriere și socotire, vrem elevi integrabili în comu-
nitate, vrem elevi care să se adapteze ciclurilor cur-
riculare de învățare cu cât mai puțin stres și cu o cât 
mai profitabilă investiție emoțională. 

Prin acest volum, Școala Generală din Voiteg, 
cu referire la profesorii – învățători,  a ales să 
se evidențieze prin publicarea unor articole care 
vizează problematici metodice, dificultăți cu care 
colegii mei s-au întâlnit în experiența lor didactică. 
Școala devine un model de implicare în activitatea 
de perfecționare prin proiecte profesionale, ale căror 
dimensiune se extinde la nivel național și chiar 
internațional, prin relațiile instituționale cu școli din 
Serbia.

Recomand altor colegi din clase primare 
reprezentative să organizeze asemenea simpozioane, 
iar lucrările metodice să fie publicate în volume cu o 
astfel de ținută grafică. Recomand lectura volumu-
lui, dezbaterea ideilor în comisiile metodice, sugerez 
profesorilor din învățământul primar să mediteze 
asupra schimbării de mentalitate didactică. Avem 
nevoie de idei, de inițiative, de colegi preocupați 
de propriile probleme didactice. Avem nevoie de 
cât mai multe articole despre gestionarea Curricu-
lumului școlar, de comentarii asupra gândirii critice, 
interdisciplinarității, a unităților de învățare, a tehni-
cilor moderne de evaluare, a utilizării materialelor 
didactice, a calculatorului și altor gadgeturi care pot 
fi utile în învățarea elevilor. Prof. Ioan FRANŢ

Inspector şcolar (învăţământ primar),
Inspectoratul şcolar al Judeţului Timiş

Când Banatul răgică fruncea...
Actul de cultură care a avut loc în 12 martie, în 

Voiteg, mi-a adus aminte că Banatul era con-
siderat fruncea, tocmai pentru manifestăriile culturale 
din centrele urbane, dar, mai ales, din cele rurale. De 
data aceasta, gazda a fost Școala Gimnazială Voiteg, 
inițiatoarea unui proiect euroregional, concretizat într-
un simpozion cu titlul Tradiție și inovație în activita-
tea didactică, înscris în Agenda Inspectoratului Școlar 
Județean Timiș. Au participat instituții școlare din Ba-
natul istoric și din țară: Liceul de chimie și sanitar din 
Vršac, Serbia, Școala Gimnazială Mihail Sadoveanu 
Vaslui, Școala Gimnazială Căiuți, jud. Bacău, în par-
teneriat cu I. Ș. J. Timiș și Casa Corpului Didactic 
Timiș. 

Activitățile au debutat cu vizitarea expoziției ele-
vilor și, surpriză, o expoziție cu carte școlară veche 
și cu documente școlare vechi (a domnilor Horia 
Truță și Puiu Emilian Valea din Arad), și o expoziție 
de fotografie artistică („Frăția tăcerii” Uzdin, Valea 
Almăjului), de la Casa românească din Uzdin, Ser-
bia. Ultima expoziție a fost posibilă cu contribuția 
domnului Gheorghe Rancu, profesor la școala din 
Șopotul Vechi, jud. Caraș-Severin. 

Deschiderea simpozionului a fost făcută într-
un cadru festiv, de către doamna Camelia Fogaş, 
director al Școlii Gimnaziale Voiteg, și de către 
coordonatoarea proiectului, profesoara Sorina 
Groza, în prezența primarului comunei, dr. Tudor 
Marinescu, a d-lui prof. univ. dr. Anton Ilica, de la 
Universitatea Aurel Vlaicu din Arad, a d-lui Doru 

Sinaci, directorul Centrului Județean de Cultură 
Arad, a d-lui Horia Truță, Galeriile Turnul de Apă 
din Arad, a d-lui Puiu Emilia Valea, președintele 
Societății de Numismatică Română, a d-nei prof. 
Florica Ranta Cândea, Universitatea Aurel Vlaicu 
din Arad, a d-lui diac. Dr. Gheorghe Hodrea, scrii-
tor în grai, a d-lui Ioan Alexandru Ardelean, scriitor 
în grai. Ne bucurăm să menționăm prezența în sală 
atât a cadrelor didactice, cât și a reprezentanților 
administrației locale, ai clerului, ai părinților și ai 
elevilor din România și Serbia, a directorului Velico 
Stoianovici (Liceul de chimie și sanitar din Vârșeț), 
a înv. Emilia Barzu din Vaslui, a prof. Gabriela Toșa 
din Bacău. 

Au urmat prezentarea școlilor partenere în pro-
iect și programul artistic, care a adus în scenă ac-
tori, dansatori, recitatori și cântăreți din rândul ele-
vilor de la Școala Gimnazială Voiteg și Școala din 
Nicolinț, Serbia. La sfârșitul programului, au fost 
înmânate premiile elevilor de la concursul literar 
și de la expoziția de desene. Practic, simpozionul 
a fost și un eveniment editorial, pentru că s-au lan-
sat două volume - unul cu lucrările elevilor înscriși 
la concursul literar și altul cu lucrările profesorilor 
participanți. Întreaga manifestare se poate înscrie 
într-un efort de ridicare prin cultură a Banatului și 
ne bucurăm că atunci când Banatul răgică fruncea, 
tăt natu ia amince!

Prof. dr. Dimitrie Gheorghe RADU
Prof. Sorina Elena GROZA

Un gând bun, la o iniţiativă didactică
La Școala Generală din Voiteg se întâmplă un 

eveniment cu puternice rezonanţe curriculare, 
cu ecou ce depășește arealul învățământului zonal, 
cu irizări ce trec în rândul activităților reprezentati-
ve metodice și științifice. Dincolo de ”un simpozion 
interregional”, implicarea Școlii Generale din Voiteg 
în procesul de modernizare a învățământului primar 
e un semnal - pentru Inspectoratul Școlar al Județului 
Timiș și pentru comunitatea educațională - de auto-
ritate și maturitate dăscălească. Să fii gazdă pentru 
atâția colegi din județ, din țară și din străinătate, să or-
ganizezi o acțiune atât de amplă, să publici un volum 
de circa 500 de pagini  nu este la îndemâna oricui, ci a 
celui care simte că este nevoie de astfel de experiențe 
intelectuale și didactice.

Felicit Școala din Voiteg, felicit pe directoarea 
acesteia pentru deschiderea pentru cunoaștere, pen-
tru modernizare; felicit pe profesoara – învățătoare 
Elena Sorina Groza pentru devotament, tenacitate 

și responsabilitate, știut fiind că este inițiatorul și 
scenaristul esențial al manifestării. Felicit întregul 
colectiv didactic pentru generozitatea lui, ca gaz-
dă a unui asemenea eveniment cultural, metodic și 
științific. Alături de felicitări, doresc Școlii din Voi-
teg un viitor demn de frumusețea acestei acțiuni di-
dactice. În același timp, am credința că acesta este 
un început și un model pentru alte instituții școlare 
din județul Timiș. Felicitărilor anterioare, legate de 
simpozionul interregional adaug felicitările mele și 
ale colegilor mei pentru un asemenea volum, care 
cuprinde experiențe, analize, împărtășiri pentru a fi 
repere didactice pentru învățământ, aflat în proces 
de remodelare. Sunt alături de voi, dragi colegi, do-
rindu-vă succes și împliniri profesionale pe măsura 
efortului vostru de a fi mai presus decât alții.

Prof. Aura DANIELESCU, 
Inspector şcolar general,

Inspectoratul şcolar al Judeţului Timiş
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de Recaº

Teodor PAVEL – primarul oraşului Recaș
Vom amenaja peisagistic strãzile Viei ºi Vinului, care merg spre Cramele Recaº!

Atestat documentar 
pentru prima dată 

în anul 1319, orașul Recaș 
este astăzi cunoscut chiar 
și în străinătate, datorită 
vinurilor de calitate care 
se produc în această regiu-
ne. Bunul renume pe care 
îl are zona se datorează, 
bineînțeles, și omului care, 
de patru ani, se află la câr-

ma acestui oraș. Primarul Teodor Pavel a dus 
la îndeplinire numeroase realizări în anii săi de 
mandat, în ceea ce privește dezvoltarea orașului.

Domnule primar, vă întreb, așadar, există un 
proiect pe care l-ați îndeplinit și la care țineți 
foarte mult sau pe care doriți să îl îndepliniți și 
să îl evidenţiaţi în paginile jurnalului nostru?  

4În toți cei patru ani de când sunt primar 
sunt niște investiții care ies în evidență și care 
sper să îmi poarte semnătura după ce nu voi 
mai fi aici. În primul rând, piața agro-alimenta-
ră, care este o piață ce nu cred că există în județ 

alta mai frumoasă. Avem amenajat parcul cen-
tral, care iar ne face cinste, cum spuneam, și 
parcul de distracții pentru copii. Sigur, deloc 
de neglijat, asfaltarea drumului dintre Recaș și 
satele aparținătoare, care pentru mulți era un 
lucru irealizabil. 

Spuneți-mi, pentru anul în curs, desigur, e un 
an electoral, dar totuși aveți niște proiecte de 
definitivat? 

4Da, avem multe de definitivat. Cele înce-
pute trebuie finalizate, cum ar fi amenajarea 
unui corp de clădire situat în centrul localității. 
Vrem să mansardăm această clădire și să o în-
chiriem unor firme pentru deschiderea unor 
birouri. Mai avem un canal mare colector, 
aflat la periferie, în partea de sud a Recașului, 
pe care îl amenajăm cu gabioane. Avem încă 
un canal mare care trece prin centrul localității 
și care ne creează mereu problem. Și pe acela 
trebuie să îl amenajăm, fie să îl betonăm, fie 
cu ajutorul gabioanelor. Foarte important, 
avem de amenajat peisagistic străzile Viei și 
Vinului, care merg spre Cramele Recaș, unde 

ajung foarte mulți turiști străini, astfel că vrem 
să amenajăm drumul, ireproșabil. Asta m-ar 
interesa acum, în lunile pe care le mai am în 
mandatul acesta. 

Susțineți și activitățile sportive din localitate, 
domnule primar? 

4Le-am susținut, dar deocamdată nu le 
mai susțin, fiindcă avem experiența controlu-
lui Curții de Conturi de la Timișoara și… ne-am 
oprit. 

Dar pe cele culturale? 
4Cele culturale, așa mai timid. 
Dar ați avut și în anul care a trecut rugile în 

comunele aparținătoare… 
4Rugile merg în continuare, deși nu mai au 

farmecul de odinioară, cred că poate ar merita 
abandonate obiceiurile acestea. 

Pe partea medicală a orașului, sunteți mul-
țumit de activitate?  

4Da, avem o grămadă de cabinete medica-
le, aici, în dispensar. Oamenii sunt mulțumiți, 
astfel că, desigur, și noi cei din administrație 
suntem.

Atelier de mărţişoare la liceul 
teoretic Recaş

Imaginație, creati-
vitate, îndemâna-

re, distracție și multă voie 
bună în cadrul Atelierului 
de mărtișoare, un eveni-
ment organizat de condu-
cerea și elevii Liceului Teo-
retic din Recaș. Împreună 
cu părinții, bunicii, frații, 
cadrele didactice și profe-
sorii, elevii au realizat cele 

mai frumoase mărtișoare hand-made. Totul 

s-a petrecut în incinta unității de învățământ, 
la sfârșitul lunii februarie. În așteptarea pri-
mei luni de primăvară, care debutează cu săr-
bătoarea tradițională românească „Mărțișor”, 
elevii au pregătit cele mai minunate simboluri 
ale primăverii. Materialele de care s-au folo-
sit pentru crearea mărțișoarelor au fost varia-
te. Astfel, elevii Liceului Teoretic Recaș au 
putut să își pună în practică abilitățile crea-
tive, realizând mărtișoare din semințe, pene, 
mărgele sau nasturi.

Încep lucrările de asfaltare a 
Drumului Comunal 76

Vești bune pentru conducătorii auto! Administrația orașului Recaș anunță semnarea 
contractului pentru demararea lucrărilor de asfaltare a Drumului Comunal 76, pe 

tronsonul cuprins între localitatea Petrovaselo și pasajul de la Șuștra al autostrăzii. Po-
trivit primarului din Recaș, Teodor Pavel, în scurt timp se va realiza crearea unui inel de 
circulație pe care traficul rutier să se desfășoare în condiții optime, pe ruta Recaș – Petro-
vaselo – Șuștra.

Pagină realizată de Cosmina CHITICARIU

Victorii repetate în meciurile 
amicale ale echipei de fotbal FC Bazoş

Echipa de fotbal FC Bazoș i-a învins pe 
jucătorii de la Ripensia Primavera, în 

penultimul meci amical din perioada de pre-
gătiri pentru iarna anului 2016. Meciul s-a 
disputat la stadionul Dan Păltinișanu, însă, 
chiar și pe teren neutru, jucătorii de la FC 
Bazoș s-au declarat învingători. Partida de 
fotbal amicală a avut loc în 28 februarie și 
a culminat cu un scor de 1-3 (Ripensia Pri-
mavera – FC Bazoș). Cu doar o săptămână 

înaintea acestei confruntări, băieții de la FC 
Bazoș au învins, pe teren propriu, tot într-un 
meci amical, și echipa de fotbal AC Recaș, cu 
un scor de 3-2.



12. martie

Apartamente pentru piloţii elicopterului SMURD

Blocul de pe strada Martir Marius Ciopec, 
în care a funcționat Institutul de Medicină 

Legală, este gata. Cele mai multe apartamente vor 
reveni Spitalului Județean, iar câteva dintre ele 
vor fi repartizate piloților elicopterului SMURD, 
anunţă reprezentanţii Consiliului Judeţean Timiş.

Fostul sediu al Institutului de Medicină Legală 
a intrat în reabilitare în primăvara lui 2015. La 
etajele doi și trei au locuit, până la începerea 
șantierului, angajați ai Spitalului Județean. Mod-
ernizarea blocului a costat aproximativ 1,7 milioa-
ne de lei. „Sunt 25 de apartamente pentru Spitalul 

Județean, iar din celelalte 18 vor fi repartizate, unul sau două, către piloții de elicopter, care să 
vină acasă și să nu mai plătim niciun fel de bani la hotel sau în altă parte. Diferența va rămâne la 
dispoziția C.J.T., care va repartiza către instituțiile din subordine, cu mențiunea că vor fi repartizate 
numai către cei care nu au niciun fel de locuință la ora actuală şi sunt angajați ai instituțiilor Consili-
ului Judeţean sau ai Spitalului Județean, cu mențiunea că nu se pune problema de a fi vândute aceste 
apartamente”, a declarat președintele C.J.T., Titu Bojin. Potrivit acestuia, chiriile vor fi mici, calcu-
late la 1,5 lei/metru pătrat, astfel că locatarii blocului modernizat vor plăti echivalentul a aproxima-
tiv 50 de euro pe lună. „Practic se exclude orice cheltuială și pentru spitalul din Arad, și pentru cel 
din Oradea, dacă piloții vor fi cazați aici. Astfel, în câteva secunde sunt la elicopter și poe pleca la 
intervenție. Sper să primim cât mai repede răspunsul pentru relocarea elicopterului de la Ministerul 
Afacerilor Interne. Am făcut adresa și așteptăm să primim răspunsul. Când s-a repartizat elicopterul, 
nu s-a repartizat la Timiș sau la Arad, s-a repartizat în zona cea mai necesară. Cred că ministerul a 
calculat corect, având în vedere spitalul de la Timișoara, unde vin pacienți și de la Severin, și de la 
Gorj, și de la Hunedoara, și din Caraș-Severin, chiar și de la Arad”, a mai declarat Titu Bojin. 

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
Timiºului

Pagină realizată de Diana MIHAI

„La mulţi ani şi o primăvară frumoasă, tuturor doamnelor şi domnişoarelor!”
Titu BOJIN - preşedintele Consiliului Judeţean Timiş

Ca în fiecare început de lună, am făcut 
o scurtă vizită şi la Consiliul Judeţean 

Timiş. Cu această ocazie, domnul Titu Bojin, 
preşedintele C.J.T., a ţinut să transmită un me-
saj reprezentantelor sexului frumos, sărbătorite 
în luna Mărţişorului. „Este un prilej pentru mine 
să fiu alături de doamne şi să le urez o primăvară 

frumoasă şi un călduros „La Mulţi Ani!”. Doam-
nelor, domnişoarelor, vă doresc să aveţi parte 
de oameni dragi alături, care să vă aprecieze în 
fiecare zi a vieţii! Vă mulţumim că existaţi în 
viaţa noastră! Iar pe dumneavoastră, domnilor, 
vă îndemn ca, nu doar în  ziua de 8 Martie, să vă 
aduceţi aminte de acele femei din vieţile voastre 

care şi-au lăsat amprenta asupra dumneavoastră, 
care v-au influenţat, v-au sprijinit şi v-au deter-
minat să deveniţi ceea ce sunteţi astăzi. Spuneţi-
le şi arătaţi-le cât de importante sunt pentru dom-
niile voastre şi mulţumiţi-le. Pentru că niciodată 
nu le putem arăta îndeajuns preţuirea noastră!”, 
spune Titu Bojin.

Judeţul Timiş 
va avea o zi aniversară!

După multe dezbateri, consilierii 
județeni au decis ca data de 28 iulie 

să fie desemnată Ziua Timișului. Această dată 
marchează instaurarea administrației româneşti 
în județul Timiș-Torontal. Până să ajungă la 
această decizie, consilierii luaseră în calcul ziua 
de 17 august (ori 29 august, depinde de calen-
dar, Iulian sau Gregorian), ziua de naștere a lui 
Traian Vuia. Analizată a fost şi propunerea ca 3 
august, Ziua Timișoarei, să fie și zi a județului 
Timiş, marcând intrarea festivă a armatei 
române în oraşul de pe Bega și organizarea unei 
manifestații a Unirii în piața cu același nume din 
ziua de azi. Nici această propunere nu a trecut 
și a rămas data inițială propusă prin proiec-
tul de hotărâre, cea de 28 iulie. Reamintim că 
administraţia românească în judeţul Timiş a fost 

instaurată pe data de 28 iulie 1919, după ple-
carea armatei de ocupaţie şi înainte de intrarea 
armatei române. Practic, în 28 iulie 1919, dr. 
Aurel Cosma a fost instalat în funcţia de pre-
fect, preluând administraţia în numele statului 
român în judeţul Timiş, Timişoara şi în zona din 
fostul comitat Torontal, care a revenit României 
prin hotărârile Conferinţei de Pace de la Paris. 

Propunerea ca Ziua Județului Timiș să fie în 
28 iulie a trecut cu 26 de voturi „pentru” și cu 
șase abțineri.

Două milioane de lei pentru biserici, de la 
Consiliul Judeţean Timiş! 

Consilierii județeni au votat alocarea a două 
milioane de lei către diversele culte reli-

gioase. În luna ianuarie a anului trecut, consilierii 
județeni au votat alocarea a 800.000 de lei de la 
buget către diversele culte. Până la finele lui 2015 
au fost două rectificări, fiecare de 600.000 lei, 
astfel că, în decembrie, suma alocată bisericilor a 
ajuns la două milioane de lei. În 2016, executi-
vul Consiliului Judeţean Timiş a propus de la bun 
început două milioane de lei. Inițial, propunerile 
erau următoarele: cultul ortodox român – 1,56 
milioane lei, cultul romano-catolic – 100.000 lei, 
cultul penticostal – 100.000 lei, cultul baptist – 70.000, lei, cultul greco-catolic – 30.000 lei, cultul 
ortodox ucrainean – 30.000 lei, cultul reformat – 30.000 lei, cultul ortodox sârb – 25.000 lei, cultul 
evanghelic – 25.000 lei, cultul adventist – 25.000 lei. „Banii au fost repartizaţi în funcţie de numărul 
de enoriaşi şi s-au aprobat cele două milioane către toate cultele din Timiş. Fiecare cult să vină cu 
propunerile pentru bisericile sau lăcaşele de cult ce le au în construcţie, şi bineînţeles cu documen-
tele necesare, pentru a se putea face decontări începând de la situaţii de lucrări, devize, facturi şi alte 
obligaţii pe care le vor avea prin contractele ce le vor semna cu colegii de la investiţii”, a precizat 
Titu Bojin, preşedintele C.J.T. După ce a anunţat alocarea banilor către culte, edilul judeţului a arătat 
că s-a întâlnit şi cu Preafericitul Daniel, cetățean de onoare al Timișului, care a transmis mulţumiri 
şi gânduri bune consilierilor judeţeni pentru sprijinul acordat Bisericii Ortodoxe.



13. martie

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia 
de Tulcea

În atenţia tulcenilor!

Primăria Municipiului Tulcea anunță 
începerea dezbaterii publice şi consultarea 

publicului cu privire la „Planul de mobilitate 
urbană durabilă Municipiul Tulcea”. Publicul 
este invitat să transmită observații și propuneri 
privind această etapă, până în 24 aprilie 2016, 
data împlinirii celor 55 de zile calendaristice din 
momentul afișării anunţului pe pagina de internet 
a Primăriei Municipiului Tulcea - http://www.
primariatulcea.ro/primaria-municipiului-tulcea. 

Responsabilitatea informării și consultării 
publicului revine Primăriei Municipiului Tulcea, 
prin Direcţia de urbanism şi amenajare teritoriu, 
adresa: strada Păcii nr. 20, Municipiul Tulcea, 
Județul Tulcea, telefon: 0240 511 440 sau 
0240 511 441. Observațiile sunt necesare în 
vederea elaborării documentației. Acestea pot 
fi consultate pe pagina de internet și la sediul 
primăriei, anunţă reprezentanţii administraţiei 
tulcene. Potrivit acestora, răspunsurile la 
observațiile transmise vor fi postate pe pagina 
de internet a Primăriei Tulcea, dar şi pe pagina 
de Facebook a instituţiei.

Strada Carol din Tulcea, amintirile de ieri pentru azi
Dobrogea de astăzi mai păstrează încă, 

în sertarele vremii, amintiri despre 
poveştile ei de altădată. Tot amintiri găsim şi la 
Tulcea, de pe vremea când Dunărea nu curgea 
ascultătoare ca şi astăzi, pe un traseu îngrădit de 
diguri şi faleză, ci se răsfira cum dorea, printre 
colinele şi stâncăriile puse la adăpost, pe care 
s-a dezvoltat oraşul. Dacă pornim la pas prin 
bătrâna aşezare, e drept, Tulcea nu prea are cu 
ce să se laude la capitolul clădiri şi arhitectură. 
Mă gândesc la faptele notate în paginile istorice 
şi ştiu că a trecut prin multe şi nu putem fi 
critici. Pe dealuri, mai mult case, vechi şi noi, 
construite după placul fiecăruia. Casele mai 
arătoase din trecut din centrul oraşului au fost 
demolate în „epoca de aur”, ca să facă loc 
bulevardelor şi blocurilor de azi. Două clădiri 
de patrimoniu din Tulcea, de mare valoare, şi-
au recăpătat înfăţişarea frumoasă de altădată. 
E vorba de Palatul Paşei ( Muzeul de Artă) şi 
Casa Avramide (fostul Muzeu al Deltei Dunării), 
care au fost reabilitate ca la carte, constituind 
acum Complexul Muzeal de Patrimoniu Cultural 
Nord Dobrogean. Foarte puţini tulceni ştiu care 
este Palatul Paşei din Tulcea. Mai mult se ştie 

de sediul Muzeului de Artă, cum este din 1982. 
Bătrânii oraşului mai ştiu că, până în 1970, aici 
a fost sediul Sfatului Popular Raional Tulcea, iar 
cu ceva timp înainte a servit drept sediu pentru 
Prefectura Judeţului Tulcea, Tribunal şi Parchet. 

Au rămas însă bătrânele străzi care mai pot 
spune, dacă priveşti dincolo de dezvoltarea 

actuală a oraşului, poveştile lui de altădată. 
Una dintre acestea este strada Carol. Era 
cândva una dintre cele mai frumoase străzi din 
Tulcea, cu multe clădiri frumoase şi cochete, 
cu prăvălii şi cafenele încântătoare şi aceasta 

pentru că avea o poziţie foarte bună, centrală, 
dar şi aproape de portul şi faleza oraşului, 
acolo unde se concentra principala activitate şi 
agitaţie a oraşului. Unde domnii cu cucoanele 
lor mergeau să îşi numere paşii, plimbându-se 
la braţ, pe înserat. Strada Carol se întindea din 
strada I.C. Brătianu (aproximativ din zona Casei 
Sindicatelor), până în rondul de la intersecţia 
străzilor Isaccei şi Păcii. Aici îşi aveau magaziile 
de cereale comercianţii, aici erau principalele 
cinematografe, hoteluri şi grădini de vară ale 
oraşului. Spre capătul dinspre vest se înălţau 
Palatul administrativ al portului şi Vama Tulcea, 
precum şi sediile agenţiilor străine de navigaţie. 
Tot pe strada Carol a funcţionat şi primul 
magazin de stat, inaugurat la 23 august 1948, 
numit „Pescarul”. Cât despre înfăţişarea de azi a 
acestei străzi, multe nu sunt de spus. Blocurile şi 
parcările de maşini de pe actuala stradă a Gării, 
magazinele şi traficul rutier din zonă nu mai 
aminteşte cu nimic din ceea ce a fost acest loc 
de promenadă. Dunărea cea neliniştită, însă, a 
rămas să dea mărturie despre toate cele văzute 
şi nevăzute peste timpuri.

Expoziţie de excepţie la Muzeul de Artă din Tulcea
Complexul  Muzeal  de Patr imoniu 

Cultural Nord-Dobrogean, din cadrul 
Institutului de Cercetari Eco-Muzeale, a deschis 
o expoziţie aparte la Muzeul de Artă din Tulcea. 
Este vorba de expoziţia de pictură a maestrului 
Zamfir Dumitrescu. Vernisajul a avut loc în 26 
februarie şi s-a bucurat de un  public numeros, 
care a admirat cele aproape o sută de lucrări, 
alături de invitaţi de seamă precum istoricul 
Paul Tocanie, şeful Complexului, Episcopul 
de Tulcea, Prea-Sfinţitul Visarion, prefectul 
judeţului, Marin Bădiţă, primarul municipiului, 
Constantin Hogea, şi dr. Keita Ibrahima. 

Personalitate complexă, Zamfir Dumitrescu este 
artist, politician, profesor, publicist, cel despre 
care Corneliu Baba, al cărui elev a fost, spunea: 
„…Bagajul său intelectual, sensibilitatea, 
intuiția artistică, fantezia creatoare, toate aceste 
calități ce îl ajută să-și contureze personalitatea 
artistică sunt completate de o tenacitate 
impresionantă, un tact interesant de urmărit și 
de luat ca exemplu, un grad mare de luciditate 
în ceea ce vrea să realizeze având în același 
timp clar și imaginea complexă a drumului ce 
are de parcurs și a scopului final…”.

Nouă elevi tulceni merg la Olimpiada Naţională de Fizică

Nouă elevi tulceni vor participa la etapa națională a Olimpiadei de Fizică din acest an, etapă care 
se va desfăşura la Timişoara, în perioada 17-21 aprilie. Cei nouă elevi au fost selectaţi în urma 

fazei judeţene a olimpiadei, nouă fiind numărul de locuri alocat de Ministerul Educației județului Tulcea. 
Potrivit Inspectoratului Școlar Județean, alocarea acestora se va face respectând, în ordine, mai multe 
criterii, cum ar fi punctajul minim pentru calificare, care este de 12 puncte, iar departajarea elevilor care 
au obţinut punctaje totale egale se va face în funcţie de punctajul oţinut la a treia problemă.

Începe evaluarea psihosomatică la copiii de grădiniţă

Copiii care împlinesc șase ani după 31 
august vor fi evaluați psihosomatic de 

către consilierii psihologici, iar aceștia vor 
decide dacă cei mici pot merge sau nu la clasa 
pregătitoare din toamnă. Grădiniţele din Tulcea 
şi-au afişat deja listele cu „candidaţii” pentru 
pregătitoare, care trebuie evaluaţi. Educatorii 
precizează că această procedură nu trebuie să îi 
descurajeze pe părinți, având în vedere că modul 
de evaluare reprezintă jocuri sau teste adecvate 
vârstei copiilor.

Pagină realizată de Ada MAXIM



14. martie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Otelec

Ziua Porţilor Deschise, la Şcoala din Iohanisfeld
Luna martie a mai adus un eveniment 

deosebit în rândul cadrelor şi elevilor 
de la Şcoala Gimnazială din Iohanisfeld - o 
zi a porţilor deschise. Activităţile programate 
s-au desfăşurat aşa cum au fost planificate, 
cunoscute de către părinţi, cadre didactice, 
copii şi elevi. Copiii de la grădiniţe împreună 
cu părinţii şi doamnele educatoare au venit în 
vizită la şcoală. Li s-au prezentat spaţiile şcolii, 

în primul rând cele destinate pentru clasa 
pregătitoare, cu toate lucrurile şi materialele 
specifice activităţilor de la clasă. Copiii au 
făcut cunoştinţă cu elevii clasei pregătitoare 
şi cu doamnele învăţătoare de la actualele 
clase pregătitoare - Nicoleta Toader, la Şcoala 
Gimnazială Iohanisfeld şi Adela Talpai, la 
Şcoala Gimnazială Otelec.

„Elevii claselor pregătitoare au prezentat 
un mic program de cântece şi poezii, şi au 
desfăşurat împreună cu cei de la grădiniţă 
o activitate de educaţie plastică, cu temă 
potrivită anotimpului şi momentului, pentru a 
se cunoaşte mai bine, pentru a se obişnui un pic 
cu viaţa de elev. La activitate au fost implicaţi 
şi părinţii, alcătuindu-se un trio foarte potrivit 
pentru munca în grup, pentru socializare şi 
împrietenire”, a explicat doamna Maria Pop, 
directoarea şcolii din Iohanisfeld. Potrivit 
acesteia, în cadrul zilei porţilor deschise, 
părinţii au stat de vorbă cu doamna învăţătoare 

de la clasa a III-a, Susana Marin, şeful comisiei 
metodice de la învăţători, care are experienţă 
în muncă la clasa pregătitoare. Doamna Marin 
le-a prezentat avantajele parcurgerii acestei 
clase, din punct de vedere al impactului 
imediat, dar şi de perspectivă, le-a prezentat 
modalităţile de lucru, dar şi ce trebuie să ştie 
un elev la sfârşitul clasei pregătitoare. 

La finalul activităţilor, copiii şi-au luat la 
revedere, până la toamnă, când vor fi colegi!   

Czabo Csaba ZoltaN - primarul comunei Otelec
Avem un proiect de un milion de euro, prin care vom face un drum agricol astfaltat!

Început de primava-
ră, cu aer proaspăt 

şi bucurie de noi începuturi. 
Moment în care administra-
ţiile locale trag linie la cele 
făcute în iarnă şi întocmesc 
o listă de priorităţi pentru 
lunile care urmează. În pli-
nă activitate l-am găsit şi pe 
domnul Czabo Csaba Zoltan, 
primarul comunei Otelec. 
Cum arată planurile de pri-

măvară ale edilului aflaţi din rândurile următoare.
Domnule primar, iată că suntem în martie, luna 

în care le sărbătorim pe cele la care alergăm de 
fiecare dată când avem nevoie de sprijin şi înţele-
gere, mame şi soţii. Cum le-a sărbătorit comunita-
tea, de 8 martie?

4De 8 martie, noi am sărbătorit aici fiecare 
femeie la Căminul cultural, le-am oferit câte o 
floare. E deja ceva tradițional să ne strângem cu 
cești de ceai, flori, cornuri și multe gânduri bune 

pentru doamnele noastre, un moment pe care îl 
dedicăm lor și le facem mici bucurii.

Cu ce gânduri aţi întâmpinat primăvara, aveţi 
proiecte noi în plan la acest început de sezon?

4Avem un proiect nou, prin care vrem să 
ocolim DN 59 B, să facem un drum agricol astfal-
tat, un proiect de un milion de euro, pentru care 
am accesat fonduri. Mai avem un proiect pentru 
care am predat documentația pentru astfaltări 
în comuna Otelec, un proiect de 14 kilometri, și 
așteptăm să vedem dacă primim finanțare. Noi 
sperăm ca până la finalul acestei luni, cel târziu 
la începutul lui aprilie să vină o finanțare.

Când vă uitaţi în urmă, la cele realizate până 
acum, aveţi o satisfacţie deosebită pentru unul 
dintre proiecte, în mod special?

4Noi am făcut mai multe proiecte de care 
sunt foarte mulțumit, că am colaborat cu pro-
gram G.A.L., grup de acțiune local Jimbolia, și 
am putut avea un proiect prin care am obținut 
un buldoexcavator nou – nouț, cu lamă de zăpa-
dă și toate cele, care e al comunei și e foarte im-

portant pentru noi. Tot prin G.A.L., avem un alt 
proiect, prin care căminele culturale Iohanisfeld 
și Otelec au fost dotate cu videoproiectoare, 
stații de amplificare, mobilier, pentru care sunt 
iarăși foarte mulțumit. 

Pentru şcoli sunt stabilite planuri de îmbună-
tăţire?

4Pentru școală, după cum știți, noi am alo-
cat câți bani ne-au cerut pentru achiziții și inves-
tiții. Și ei se gospodăresc singuri, dar o fac bine, 
cu buget separat.

Fiind un fidel cititor al revistei, aţi putut obser-
va că avem un nou format al jurnalului interre-
gional, astfel că Banatul găzduieşte administraţii 
din Dobrogea, şi viceversa. Cum vedeţi această 
schimbare, domnule primar?

4Pe mine mă bucură că avem și noi posibili-
tatea de a citi în paginile jurnalului despre reali-
zările unor localități dobrogene, ce proiecte au 
în plan. Și e important pentru noi, că ne putem 
inspira, mai furăm o idee și lucruri bune pe care 
să le punem în aplicare.

Pagină realizată de Diana MIHAI

Gânduri pentru mama, de 8 martie!

Ziua de 8 martie nu a trecut neobservată 
nici la Iohanisfeld. Elevii claselor a 

III-a şi a IV-a au pregătit pentru acea zi specială 
un program artistic, intitulat „Gânduri pentru 
mama”. Sub coordonarea doamnei învăţătoare 
Susana Marin, copilaşii au pregătit cântece şi 

poezii pentru, şi despre mama, precum şi o 
scenetă în versuri după basmul „Cenuşăreasa”. 
În timpul scenetei, cei mici şi-au arătat şi 

calităţile de dansatori, prezentând un dans de 
societate – vals. Cu această ocazie, elevii au 

purtat ţinute „de epocă”, pregătite cu sprijinul 
părinţilor.

În deschiderea programului, fiecare elev 
a dat citire unui mesaj scris, prin care şi-a 
exprimat liber sentimentele de dragoste şi 
recunoştinţă pentru cea mai minunată fiinţă din 
viaţa lor - mama.
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Fãrã Dumnezeu nu putem face nimic!

Simplitate, morali-
tate, credință. Sunt 

valorile morale pe care 
primarul localității Victor 
Vlad Delamarina, domnul 
Ioan Sima, le caută în cei 
apropiați sufletului său. 
Este o plăcere să stau de 
vorbă cu un astfel de om cu 
principii alese și apropiat, 
deopotrivă, de viața cultu-

rală și de cea spirituală. Și în viața profesională, 
edilul se ghidează după aceleași valori pe care 
le caută la cei din jurul său, fiind un om care își 
iubește meseria. 

Câte ore pe zi lucrați, domnule primar? 
4Domnișoară Cosmina, nu există ore pe zi 

sau un program. De dimineață știu că vin la ora 
șapte și jumătate, cel târziu, la birou. Îmi fac 
corespondența, după care rămân în birou până 
seara. Nu e un program ca la fabrică, să mă duc 
de exemplu opt ore, să fac zece piese și să îmi 
iau banii. Aici chiar și după-masa poate să inter-
vină ceva și poate stai într-o zi până la zece seara 
ca să poți rezolva. Sau se întâmplă să apară anu-
mite neînțelegeri între oamenii din localitate, eu 
trebuie să fiu acolo între ei să le explic despre 
ce este vorba, pentru că nu are rost să se certe, 
întrucât orice lucru se poate rezolva la noi.  

Aveți un program care poate da de gândit ti-
nerilor de astăzi, care abia așteaptă ora plecării 
pentru a-și închide biroul de lucru. Așa ați lucrat 
și înainte de a fi primar? 

4Eu din 1968 sunt în producție, dar vreau să 
vă spun că în orice loc am fost, am căutat ca acest 
colectiv să fie sudat, ca într-o familie. Aproxima-
tiv 80% din timp îl petrec în cadrul colectivității 
pe care o reprezint, și atunci trebuie ca acest co-
lectiv să se înțeleagă. Chiar dacă unii mai greșesc 
sau chiar eu, în calitate de primar, trebuie să mi 
se spună frumos ce și dacă nu am gândit bine. 
Și bineînțeles, ceilalți pot veni cu propuneri. Nu 
trebuie să ne supere dacă un cetățean din sat 
vine și ne spune că ceva nu este bine. Nu pot 
să am numai eu dreptate întotdeauna. Nu sunt 
rigid din punctul de vedere al discuțiilor cu oa-
menii. Greșeli se pot întâmpla, poți lua decizii 
greșite și suferă o localitate întreagă sau un grup 
de oameni.  

Domnule primar, sunteți un părinte model. 
Aveți doi copii minunați. Pe ce pune preț, din valo-
rile morale, omul Ioan Sima? Ce prețuiți la un om, 
la un tânăr mai mult? 

4Pentru mine, de bază și ca să pot să 
prețuiesc un om este simplitatea lui, moralitatea 
lui și credința în Dumnezeu. Restul, să știți că are 
prea puțină importanță în ochii mei.  

Sunteți un om extrem de apropiat, atât de viața 

culturală, cât și de cea spirituală. Știu că ați adus 
un sprijin substanțial bisericii din comuna Victor 
Vlad Delamarina, și nu numai… 

4În toate bisericile din cadrul comunei mele, 
pentru că eu am considerat și țin minte de la 
bunicii mei o vorbă: „Nu există sat fără școală 
și fără biserica”. Indiferent cât de puțin populat 
este. Dacă sunt trei case într-o localitate, trebuie 
să existe acolo o școală, cu clasele I-IV măcar, și 
o biserică. Oamenii simt nevoia de a merge la bi-
serică.  Orice ne propunem să facem, fără Dum-
nezeu nu putem face nimic. 

Spuneți-mi, domnule primar, în anul care vă stă 
în față aveți ceva proiecte pe care vă doriți să le 
demarați? 

4Da, am un proiect pentru satele Pădureni 
și Honorici, și anume canalizarea, iar pentru Pie-
troasa și Herendești, unde acum se introduce 
canalizarea, vreau apoi să fac asfaltarea străzilor 
și a trotuarelor. Că să terminăm cu toată infra-
structura în comună și satele aparținătoare. 

Din ce fonduri vor fi implementate aceste pro-
iecte? 

4Nu vom putea să le realizăm din fondurile de 
la buget. Sigur că noi o să plătim proiectele pentru 
aceste investiții, dar banii pentru lucrările propriu 
zise îi vom primi de la comunitatea europeană. 

Transparenţă decizională

Acte normative emise de Consiliul Local din cadrul Primăriei comunei Victor Vlad De-
lamarina:

• Hotărâre privind acoperirea definitivă a deficitului secțiunii de dezvoltare a bugetului local, 
pe anul 2016, din excedentul bugetar al anilor precedenți  

• Hotărâre privind aprobarea Organigramei și Statului de funcții la nivelul comunei Victor 
Vlad Delamarina  

• Hotărâre privind stabilirea criteriilor și a metodologiei de acordare a ajutoarelor de urgență 
în baza Legii nr. 416/2001 privind venitul minim garantat, cu modificările și completările 
ulterioare 

• Hotărâre privind aprobarea execuției bugetare a Primăriei comunei Victor Vlad Delamarina 
la 31.12.2015 

• Hotărâre privind aprobarea bugetului local pe anul 2016 
• Hotărâre privind aprobarea indicatorilor tehnico economici actualizați cu cotă TVA de 20% 

pentru proiectul „Canalizare menajeră în satele Petroasa Mare, Herendești și rețele de trans-
port la stația de epurare existentă” în comuna Victor Vlad Delamarina.

Ioan SIMA – primarul localităţii Victor Vlad Delamarina

Îi iarnã ºî vin sãrbãtori ...
Interviu realizat de

Cosmina CHITICARIU

Îi iarnă şi vin sărbători, 
Colinge la fereşci răsună,
Ca să primim colindători
Acas vinim la maica bună ...

Ne ceamă satu şi ne strânje
Pă toţ la casa părincească,
Păşâm şî pragu parcă plânje
D-atâta dor să ne primească ...

Ne-aşceaptă buna-n soba mare
Cu bradu, ca-n copilărie,
Şi atâcea feluri dă mâncare
Ne-o prăgăcit şi ne îmbie ...

Şi anii să întorc d-a rându,
Iar leagănu unge-am crescut
Ne poartă în gostie gându,
Că n-am mai fost acas dămult.

S-aud şi piţărăi cum spun
Şî glasu lor stăveşce jeru,
Că-i gimineaţa lu’ Ajiun
Toţi cântă şî roşăşce şeru ...

Primesc în straiţă meră,nuşi
Cu drag colindă satu....
Îş mişi, frumoş şî aşa dulşi
Când cântă la tăt natu ...

Şî nu zăuită nişi o casă,
Ş-aduc cu ei năroc,
Până când sara nu să lasă
La marjine dă foc ...

Azi îi Crăşiunu şî lumină
Scoboare dântră nori,
Acasă lângă masa plină
Primim colindători ...

Sergiu BOIAN – poet în grai bănăţean, 
profesor de geografie al Şcolii Gimnaziale din V.V Delamarina

Din albumul cu poze frumoase

Mănăstirea Sf. Arhangheli Mihail şi Gavril 
din satul Petroasa Mare



16. martie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Vermeº

Indicaţii pentru vermeşenii proprietari de câini periculoşi

Întrucât comuna Vermeș are un 
potențial zootehnic dezvoltat, pe raza 

comunei există foarte mulți iubitori de câini, 
de diferite rase, dimensiuni și culori. Însă 
este foarte important să știm că unele rase de 
câini pot prezenta un real pericol atât pentru 
cetățeni, cât și pentru animalele domestice 
ale acestora, proprietarii sau deținătorii lor 
fiind obligați să ia toate măsurile necesare 
pentru a preveni rănirea unor persoane sau 
animale domestice. Rasele care fac parte din 
categoria câinilor periculoși sunt următoarele: 
Pitbull, Cane corso, Ciobănesc caucazian, 
American staffordshire, Dog argentinian, 
Fila brasileiro, Bandog, Mastiff, Boerbull, 
Mastino napoletano, Rottweiller şi Tosa. De 
asemenea, din aceeaşi categorie fac parte 
și metișii acestor câini. Proprietarii sau 
deținătorii temporari ai câinilor enumerați 

mai sus trebuie să îndeplinească următoarele 
condiții: să aibă vârsta minimă de 18 ani, să 
aibă capacitate deplină de exercițiu, să nu 
fi fost condamnaţi pentru săvîrșirea vreunei 

infracțiuni contra persoanei. Aceștia au 
obligația să înregistreze câinii la Asociația 
Chinologică Română și să inscripționeze 

în mod vizibil, la intrarea în imobil, ori pe 
împrejmuirea aferentă imobilului respectiv, 
avert ismentul  „Câine periculos” sau, 
după caz „Câine agresiv”, printr-o plăcuță 
având dimensiunile de cel puțin 15x25 cm. 
Totodată, persoanele menționate mai sus 
au obligația legală de a depune la sediul 
poliției în a cărei rază este deținut câinele o 
fotocopie a adeverinței ce atestă înregistrarea 
câinelui la Asociația Chinologică Română 
și o declarație pe propria răspundere care să 
conțină numărul de identificare al câinelui 
aplicat prin microcip, efectuarea vaccinurilor 
conform cu legislația în vigoare, existența 
unei asigurări de răspundere civilă pentru 
eventualele pagube produse altor persoane și 
efectuarea sterilizării (doar în cazul câinilor 
de luptă și atac, respectiv Pitbull, Boerbull, 
Bandog și metișii lor.

Balul Portului Popular de la Vermeş, la prima ediţie
Vermeşenii au mai trecut o zi de 

sărbătoare în calendarul de evenimente 
al comunei. În prima săptămână din martie 
a avut loc prima ediţie a „Balului Portului 
Popular”, activitate culturală care se doreşte să 
devină o tradiţie. Organizatorii balului au fost 
Primăria comunei Vermeş şi Căminul Cultural 
„Casian Munteanu”, prin această manifestare 
oferind vermeşenilor prilejul de a-şi etala cele 
mai frumoase costume ale satului, moştenite 
peste generaţii sau create după modelele 
populare tradiţionale. La prima ediţie a balului 

s-au înscris 120 de participanţi - localnici 
şi invitaţi din alte sate -, care s-au întrecut 
într-o adevărată paradă a costumelor populare, 
au dansat şi au petrecut ca nişte adevăraţi 
bănăţeni. La finalul manifestării, purtătorii 
celor mai frumoase costume populare au fost 
recompensaţi cu diplome şi premii, titlul de 
cel mai frumos costum popular fiind adjudecat 
de domnul Claudiu Nicolae Pârvan. „Am avut 
o primă ediţie a Balului portului popular la 
Vermeş şi, pentru că a fost foarte bine primit 
de localnici, ne dorim să continuăm în anii 

următori şi să devină o tradiţie frumoasă. În 
plus, sperăm ca la ediţiile viitoare să avem şi 
mai mulţi participanţi din alte părţi, pentru că 
am avut oameni de la Timişoara care au auzit 
de această manifestare şi au spus că vor să vină. 
Totodată, anul viitor vom invita şi bătrâni să ni 
se alăture, pentru că acum am avut mai mult 
participanţi cu vârste de până la 50 de ani. Ne 
dorim să fie ca o predare de ştafetă a ceea ce 
înseamnă transmiterea mai departe a portului 
popular”, ne-a declarat Gerson Teacă, directorul 
Casei de Cultură din Vermeş.

Pagină realizată de Diana MIHAI

Tradiţii în Postul Mare

A început Postul Mare - cel mai lung şi 
mai aspru de peste an. Postul durează 

şapte săptămâni, iar credincioşii au doar de 
două ori dezlegare la peşte, de Buna Vestire şi 
de Florii. Postul Paştelui a început, în 14 martie 
şi se încheie pe 1 mai, prima zi de Paşti. Marele 
Post, care se mai numeşte şi postul Patruzecimii 
sau Paresimile, este rânduit pentru curăţirea 
sufletului şi trupului. Această perioadă a anului 
liturgic este presărată şi de multe obiceiuri 
populare, mai ales la sate. Tradiţiile diferă la 
intrarea în Post, în funcţie de fiecare zonă a 
ţării. În Banatul Montan, deci şi în Vermeş, spre 
exemplu, tradiţia la intrarea în Postul Paştelui 
cuprinde Balul Leoarfelor, Tocma Cornilor sau 
Balul Izmenelor. Bănățenii petrec şi chefuiesc 
fiecare în felul lui. Dacă în nordul județului se 
organizează Balul Izmenelor, în sud și sud-vestul 
Caraș-Severinului, sătenii merg cu Fășangul.

Spiritualitate 

Religiozitatea vermeşenilor a fost de-a lungul timpului 
materializată prin construirea de biserici. Din datele 

publicate pe site-ul oficial al Primăriei Vermeş, aflăm că, încă de 
pe vremea când locuitorii de pe spaţiul actual al comunei locuiau 
în codru, exista o biserică din lemn, poate mai veche decât cea 
din satul Ersig, care a fost atestată documentar în anul 1453. 
Prima biserică construită pe actuala vatră a comunei se presupune 
că a fost ridicată înainte de anul 1779, dovezi în acest sens fiind 
arhiva care oferă nume de preoţi din acel an: Marti Angolovici, 
C-tin Stancovici şi Ştefan Popovici. În prima jumătate a sec. al 
XVIII-lea, în locul bisericii de 
lemn din comuna Vermeş s-a 
înălţat o biserică din caramidă, 
iar ulterior, între 1893-1894, 
în locul bisericii de cărămidă 
s-a construit actuala biserică 
ortodoxă. În anul 1853, la 
ini ţ ia t iva preotului  Petru 

Mamut, este înfiinţată comunitatea greco-catolică, la care aderă 
mare parte dintre săteni. Din 1868, Vermeş devine sediul unui 
protopopiat greco-catolic, având în subordine şase parohii: 
Izgar, Fărliug, Scăiuş, Vişag, Zgibeşti şi Zorlenţu Mare. Între 
1871-1872, s-a construit la Vermeş biserica parohiei unite. În 
1914, este desfiinţat protopopiatul greco-catolic, rămânând doar 
parohia unită greco-catolică. În Vermeş există la ora actuală şi 
o comunitate baptistă ce dispune de o casă de rugăciune. De-a 
lungul timpului, în comună au existat şi şcoli confesionale, atât 
pe lângă biserica ortodoxă, cât şi pe lângă cea greco-catolică.

Credinţa – mărturisită în biserici
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 oaia de 
Valu lui Traian

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

Convocator

Primarul comunei Valu lui Traian, Flo-
rin Mitroi, a convocat o şedinţă ordi-

nară  a Consiliului Local al comunei Valu lui 
Traian, jud. Constanţa, în conformitate cu 
prevederile Legii nr. 215/2001, republicată, 
cu  modificările  şi  completările  ulterioare  
în data de 11 martie 2016, ce a avut loc în 
sala  de şedinţe a Consiliului Local. 

Ordinea de zi a fost compusă din urmă-
toarele puncte:                

1. Proiect de  hotărâre privind  aprobarea  
Planului de  Analiză  şi  Acoperire  a Riscuri-
lor pe anul 2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
2. Proiect de hotărâre privind  instituirea  

regulilor şi măsurilor specifice corelate  cu  
nivelul şi natura  riscurilor  locale.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
3. Proiect de  hotărâre  privind  reorgani-

zarea Serviciului voluntar  pentru situaţii  de  
urgenţă  al comunei Valu lui Traian, judeţul  
Constanţa.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
4. Proiect de hotărâre privind  aprobarea 

Rectificării Bugetului Local pe anul 2016 
aprobat  prin  H.C.L. nr. 37/08.02.2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
5. Proiect de hotărâre privind aprobarea  

Contului de execuție al bugetului local pe 
anul 2015.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
6. Proiect de hotărâre privind modificarea  

și completarea H.C.L. nr.96/16.03.2015 pri-
vind aprobarea nomenclaturii stradale la  ni-
velul comunei Valu lui Traian, cu modificările 
şi completările ulterioare.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
7. Proiect de hotărâre privind aprobarea  

eşalonării şi scutirii la plata impozitelor şi  
taxelor locale unor persoane fizice.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
8. Proiect de hotărâre pentru modificarea  

alin. (3) din Anexa nr. 7 la H.C.L. nr. 371/ 
19.11.2015 privind stabilirea impozitelor şi 
taxelor locale pentru  anul 2016. 

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
9. Proiect de hotărâre privind aproba-

rea  procedurii de acordare a scutirilor şi 
facilităţilor la plata impozitelor  şi taxelor 
locale. 

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi 
10. Proiect de hotărâre pentru modifi-

carea şi completarea art. 2 din H.C.L. nr. 
227/24.06.2011 privind aprobarea schimbării 
amplasamentului suprafeţei de 1500 m.p. atri-
buită doamnei Matache Tinca conform T.P. 
nr. 51492/492/1993, teren ce a fost preluat de 
Consiliul Local pentru realizarea  unui drum 
de acces.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi

11. Proiect  de hotărâre privind  aprobarea  
constituirii dreptului de superficie, cu  titlu  
oneros, asupra terenului intravilan în supra-
faţă de 1.392  m.p., teren  intravilan situat  în  
comuna Valu lui Traian, str. Calea  Dobrogei 
nr. 260, ce face parte din domeniul  privat  al  
comunei. 

Iniţiator-Viceprimar  Iulia-Claudia Frățilă
12. Proiect de hotărâre  pentru  modificarea 

art. 1 din H.C.L. nr. 269/10.08.2015 privind 
aprobarea efectuării demersurilor necesare 
transmiterii fără plată a microbuzelor  şcola-
re şi trecerea acestora din domeniul  privat 
al comunei Valu lui Traian şi administrarea 
Consiliului Local în patrimoniul celor  două 
şcoli gimnaziale de pe raza comunei şi  admi-
nistrarea acestora.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
13. Proiect  de  hotărâre privind stabilirea  

unor  măsuri cu privire la prelungirea  ter-
menului de închiriere pentru locuinţa socia-
lă – ap.17, a cărei durată expiră la data de  
10.03.2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
14. Proiect de  hotărâre privind aprobarea  

repartizării  locuinţei sociale vacantă - aparta-
mentul nr. 16, situată pe str. Floarea Soarelui, 
nr. 46 E, Casa nr. 5.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
15. Proiect de hotărâre privind aprobarea  

acordării unor ajutoare de urgenţă.
Iniţiator-Primar - Florin Mitroi

16.  Proiect de hotărâre pentru modificarea 
H.C.L. nr. 34/15.01.2016 privind aprobarea  
Programului pentru acordarea de finanţări  
nerambursabile pe  anul 2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
17. Proiect de  hotărâre privind aprobarea  

Programului de  achiziții de bunuri și servi-
cii pentru desfășurarea activității Societății 
„Gospodărie Comunală Valu lui Traian” SRL, 
pe anul 2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
18. Proiect de hotărâre privind aprobarea  

Planului de lucrări/reparații/întreținere al   
Societății „Gospodărie Comunală Valu lui 
Traian” SRL, pe  anul 2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
19.  Proiect de hotărâre privind apro-

barea Programului de investiții și dotări a   
Societății „Gospodărie Comunală Valu lui 
Traian” SRL, pe  anul 2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
20. Proiect de hotărâre privind aproba-

rea indicatorilor economico-financiari ale  
Societății „Gospodărie Comunală Valu lui 
Traian” SRL., pe  anul 2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
21. Proiect de hotărâre privind aprobarea  

Planului de întreținere a domeniului public  și  

privat al comunei Valu lui Traian, pe  anul 
2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
22. Proiect de hotărâre privind  aprobarea  

Politicilor contabile pe  anul 2016, pentru  
„Gospodărie Comunală Valu lui Traian” SRL.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
23. Proiect de  hotărâre privind modifica-

rea şi completarea inventarului bunurilor care 
alcătuiesc domeniul privat al comunei Valu 
lui Traian, pe anul 2016, aprobat prin H.C.L. 
nr.15/ 15.01.2016.

   Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
24. Proiect de  hotărâre pentru modificarea  

H.C.L. nr.25/15.01.2016 privind  aprobarea  
atribuirii  directe a unor  contracte de  furni-
zare sau  de  servicii  în  cursul  anului  2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
25. Proiect de hotărâre pentru modi-

ficarea şi completarea anexei la H.C.L. 
nr.17/15.01.2016 privind aprobarea progra-
mului de achiziţii pe anul 2016.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
26. Proiect de hotărâre privind aprobarea  

Politicilor contabile pe anul 2016, pentru  
UAT Valu lui Traian.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
27. Proiect de hotărâre privind stabilirea 

unor măsuri privind organizarea Asociaţiei 
Sportive „Voința” Valu lui Traian.

Iniţiator-Primar - Florin Mitroi
28. Diverse:

a) Raport de control nr. 2947/10.02.2016 în-
cheiat de Camera de Conturi Constanţa 
în  urma acţiunii de  verificare  „Controlul 
modului de utilizare a fondurilor alocate   
U.A.T.-urilor de la bugetul de stat, prin  
M.D.R.A.P., pentru modernizarea drumu-
rilor de interes local clasificate și alimen-
tarea cu apă a satelor”;

b) Adresa nr. 20406/01.03.2016 a S.C. Raja 
S.A. Constanţa prin care comunică Extras  
din Hotărârea nr. 1/22.02.2016 a Adunării 
generale extraordinare a acţionarilor prin 
care s-a aprobat mărirea capitalului social.

c) Cererea nr. 4.163/25.02.2016 – Grecu Flo-
rentina solicită acord în vederea intabulă-
rii construcţiei aflate pe str. Techirghiol nr. 
103;

d) Adresa nr. R 2569/12.02.2016 - a Consiliu-
lui Judeţean Constanţa cu privire la Inven-
tarul bunurilor care alcătuiesc domeniul 
public al comunei;

e)  Adresa nr. 352/22.02.2016 a  A.D.I. „Do-
brogea” prin care comunică documentele 
adoptate în urma şedinţei Adunării Gene-
rale a  ADI „Dobrogea” din 17.02.2016.

Primar, 
Florin MITROI



18. martie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Coºteiu

 Petru CAREBIA – primarul localității Coșteiu 

2016 este un an 
promițător pentru 

comuna Coșteiu, la condu-
cerea căreia se află un om 
foarte apropiat de viața 
cultural-artistică și religi-
oasă. Primarul comunei, 
Petru Carebia, mă întâm-
pină călduros în biroul 
său și profit de timpul care 

mi se acordă pentru a afla care este stadiul de 
dezvoltare a localității pe care o reprezintă și 
ce proiecte urmează să mai fie implementate în 
această zonă. 

Domnule primar, ne reîntâlnim la scurt timp 
după începutul lui 2016, vreau să ne uităm îna-
poi peste umărul anului care a trecut și să vă rog 
să evidențiați câteva dintre realizările de până 
acum. 

4Încep prin a va spune bine ați venit! Rea-
lizările sunt poate mai puține decât așteptările 
noastre sau poate mai multe, nu aș ști să spun 
exact. Știu cu siguranță, însă, că am reușit 
în anii trecuți să finalizăm lucrările la Sala de 
sport, am început un proiect de 13 kilometri și 
jumătate pentru asfaltarea străzilor din locali-
tatea Coșteiu, am reușit să terminăm Centrul 
de Informare Turistică, să modernizăm străzile 
înainte de a fi asfaltate. Alte lucrări încheiate 

sunt reparațiile la rețeaua de apă și terminarea 
canalizării în satul Ţipari. 

Sunt investiții mari, domnule primar! Vreau 
să vă întreb dacă ați obținut ușor fondurile nece-
sare unor astfel de investiții? 

4În cazul Sălii de sport s-au folosit fonduri-
le administrației locale, iar Centrul de Informa-
re Turistică a fost realizat printr-un program de 
fonduri europene. În ceea ce privește proiectul 
pentru asfaltarea străzilor, am obținut fonduri 
guvernamentale printr-un program al Ministe-
rului Dezvoltării. Fondurile provenite din sur-
se externe administrației nu au fost ușor de 
obținut, dar ne-am încadrat în baremele care se 
cereau și am reușit să beneficiem de finanțări. 

Sunteți un susținător real și inimos al vieții 
culturale, artistice din comuna Coșteiu. Vă în-
treb, sunteți mulțumit de activitatea artistică a 
tinerilor? 

4Sigur că da, susțin și acest aspect. În co-
mună sunt oameni care iubesc cultura, sportul, 
și atunci am încercat să atingem fiecare punct 
sensibil al oamenilor, și am considerat că e ne-
voie de această activitate culturală, pe care o 
dezvoltăm de la an la an tot mai bine. Avem, 
după cum știți, echipa de dansuri Florile Stăvi-
larului, organizăm o serie de evenimente cul-
turale în localitate. Pe lângă acestea, avem și 
echipa de fotbal pe care Primăria o finanțează 

și o ajută. 
Am observat că sunteți prezent la toate mani-

festările cultural-artistice ale comunei, susținute 
de administrația locală. Vă faceți timp să 
participați la meciurile echipei de fotbal? 

4Da, acum, după cum știți, eu frecventez 
biserica în fiecare duminică și, de obicei, se 
cam suprapun aceste două lucruri. Sunt, însă, 
în mijlocul sportivilor atunci când timpul îmi 
permite.  

Ați sprijinit și biserica în toți acești ani de 
când sunteți primar? 

4Da, în fiecare an, chiar și în anul acesta 
am alocat 50.000 de lei bisericilor de pe raza 
comunei. Anul trecut am avut o investiție la un 
gard al unui cimitir, care ne-a costat aproxima-
tiv 60.000 de lei. Deci, da, biserica este o prio-
ritate pentru administrația locală! 

Ați fost onorați chiar și de vizita 
Înaltpreasfințitului Ioan Selejan, Mitropolitul 
Banatului… 

4Da, ne-a făcut o onoare deosebită vizita 
Înaltpreasfințitului, am reușit să construim o 
turlă nouă la biserică. Înaltpreasfinția Sa a ve-
nit de dimineață și, până la ridicarea turlei, a 
stat în mijlocul nostru, iar asta ne-a încurajat și 
ne-a onorat pe toți.  

Biserica este o prioritate pentru administraþia localã!

Interviu realizat de 
Cosmina CHITICARIU

Aventuri şi distracţie la Muntele Mic, pentru elevii şcolii din Coşteiu
Cosmina CHITICARIU

16 copii din comuna Coșteiu, elevi în clasele 
V-VIII, la şcoala din localitate, au pornit, la mij-
locul lunii februarie, într-o excursie de o zi către 
stațiunea Muntele Mic. Însoţiţi fiind de doamna 
profesor Andreea Novac, organizatoarea excursiei, 
elevii au avut șansa de a petrece aventuri de neui-
tat la munte, mai ales că pentru unii dintre aceștia 
a fost prima ieșire în afara localităţii de domiciliu.

Motivul organizării acestei excursii a fost re-
compensarea elevilor care au fost cuminți, de-
plasarea reprezentând o modalitate de cunoaștere 

și explorare a unor zone geografice noi.  
„Aflându-ne  în partea nord-vestică a Carpa-
ţilor Meridionali, la o înălțime de 1802 metri, 
am avut parte de o vreme superbă. Am parcurs 
împreună trasee pitoreşti, am admirat privelişti 
ameţitoare, cu urcuşuri şi coborâşuri dificile. Ză-
pada abundentă, haina albă în care era îmbrăcat 
muntele și priveliștea panoramică de peisaje al-
pine stâncoase au făcut din această excursie o 
experiență de neuitat, și, mai mult decât atât, a 
adus zâmbetul pe chipurile elevilor”, ne-a relatat 
Andreea Novac. 

În perioada 15 - 24 februarie, la Şcolala 
Gimnazială Coşteiu au avut loc diverse 

activităţi menite să scoată în evidenţă sărbătoa-
rea iubirii, celebrată în ţara noastră de Drago-
bete, iar de ani buni, şi de Sfântul Valentin, săr-
bătoarea de origine anglo-saxonă, împrumutată 
de români. Obiectivele acţiunilor au fost acelea 
de a cunoaşte anumite elemente de cultură şi ci-
vilizaţie anglo-saxonă, a tradiţiilor şi obiceiuri-
lor sărbătorii de Valentine’s Day, precum şi de 
a sensibiliza şi stimula interesul elevilor pentru 
tradiţiile vechi româneşti. Au participat elevi de 
la clasele VI-VIII, în funcţie de vârsta lor adap-
tându-se tematica acţiunilor, coordonator fiind 
prof. Adina Băcilă. 

Una dintre activităţi a constat în confecţiona-
rea de felicitări sau de diplome pentru membrii 
familiei, precum şi pentru prieteni. O surpriză 

plăcută şi inedită pentru profesorii din şcoală a 
fost acordarea de diplome onorifice din partea 
elevilor, ca semn al aprecierii acestora pentru 
munca depusă de dascăli. Pentru celebrarea am-
belor evenimente, elevii au mai desenat şi colo-
rat imagini cu tematica în chestiune, au realizat 
ornamente manuale sau au scris poezii. 

Un joc care le-a fost pe plac copiilor clasei a 
VI-a a fost Hide the heart (Ascunde inima), în 
care un elev, desemnat de profesorul coordona-
tor, ascundea o inimă roşie, din carton, într-un 
anume loc din clasă, ceilalţi trebuind să o gă-
sească. Următorul copil care ascundea inima era 
cel care o găsise cel mai repede.

Două materiale în Power Point, unul dintre 
ele referitor la Valentine’s Day, celălalt la Dra-
gobete, au fost punctul de plecare al unui chesti-
onar pe care l-au completat elevii clasei a VIII-a. 
Astfel, aceştia au putut să afle sau să îşi reamin-
tească data aniversară a fiecărei sărbători,  sem-

nificaţiile mitice sau religioase ale acestora. 
Rezultatele scontate nu s-au lăsat aşteptate, 

căci elevii au participat activ la această activitate 
extraşcolară. Au realizat faptul că tradiţiile sunt 
cele care definesc identitatea diferitelor popoare 
şi au considerat că sunt frumoase toate, fiecare 
dintre acestea având farmecul său.

Prof. Adina BăCILă - Şcoala Gimnazială Coşteiu

Valentine’s Day versus Dragobete
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Aşezare încărcată de istorie, satul Bulci 
aparține administrativ de comuna Bata, 

una dintre comorile județului Arad, situată în 
zona de contact a Podişului Lipovei cu Lunca 
Mureşului. Atestat documentar încă din anul 
1225, satul a fost, pe rând, proprietatea familiei 
Varadi, până la jumătatea secolului al XIII-lea, 
iar în anul 1664 a intrat în proprietatea fami-
liei Janka. În seco-lul XVIII, localitatea Bulci a 
fost preluată în administrare de Regimul Regesc 
Maghiar, iar în anul 1858, de către familia Mo-
cioni. Castelul de la Bulci, monument încărcat 

de istorie care mai poartă și astăzi blazonul fami-
liei Mocioni, a fost naționalizat și transformat, 
în 1949, în sediu al G.A.S. din localitate, iar în 
anul 2011 a ajuns să găzduiască Secția TBC a 
Spitalului Județean Arad. Astăzi, Castelul de la 
Bulci se află într-o stare avansată de degradare, 
însă, chiar și așa, nu și-a pierdut farmecul ce se 
datorează istoriei încărcate pe care o are în spate. 

Festivalul de Folk de la Bulci 

Deși nu are mai mult de 150 de locuitori, sa-
tul Bulci este cunoscut la nivel național datorită 
unui eveniment cultural care se organizează în 
zonă, anual, încă din 2009. Este vorba despre 
Festivalul de Folk „Maris Fest”. Acesta își des-
chide porțile în fiecare vară și se desfășoară în 
curtea Castelului de la Bulci. Timp de două zile, 
artiști de renume și împătimiți ai muzicii folk 
se reunesc în sătucul arădean, într-un cadru de 
poveste. Fanii genului care vin de la kilometri 
depărtare au posibilitatea de a-și instala corturile 
în curtea castelului, acolo unde este amplasată și 
scena pe care urcă, an de an, muzicieni cunoscuți. 
De-a lungul celor șapte ediții care au fost organi-

zate până în anul 2015 inclusiv, la Festivalul de 
Folk au venit să încânte publicul soliști de marcă, 
precum Ioan Gyuri Pascu cu formația The Blue 
Workers, Mircea Vintilă, Marius Bațu, Adrian 
Ivanițchi și Mircea Bodolan. Alte trupe care au 
urcat pe scena evenimentului „Maris Fest” sunt: 
Hidro Grup 8, Nova Band, Corso, Old Lady´s 
Band, Fantazia, Daniel Julean & Trupa de Ser-
viciu, Felix Alin Bejan și Grupul Ama. 

Unul dintre cele mai de seamă evenimente 
culturale ale județului Arad, Festivalul de Folk 
de la Bulci atrage peste o mie de participanți la 
fiecare ediție. 

Bulci, satul scos din anonimat de Festivalul de Folk „Maris Fest”

Localitatea din județul Arad, situată în zona 
de contact a Podișului Lipovei cu lunca 

Mureșului, respectiv în culoarul Brănişca-Păuliş, 
cu o suprafată de aproximativ 8500 ha, devine tot 
mai cunoscută la nivel național, de la an la an. 
Pe lângă celebrele manifestații culturale, precum 
Festivalul Vânătorilor sau Festivalul de Folk, ce 
se desfășoară în această zonă, comuna Bata se 
face cunoscută, mai nou, și în sfera internetului. 
Localitatea arădeană are propriul site turistic și 
o pagină oficială pe rețeaua de socializare Face-
book. În plus, la Bata a fost înființat şi un Centru 
de Informare Turistică. 

Site turistic
După înființarea Centrului de Informare 

Turistică, situat în vecinătatea Primăriei Bata, 
reprezentanții administrației locale au hotărât să 
vină în întâmpinarea turiștilor și prin interme-
diul unei pagini de internet. Astfel, a luat naștere 
site-ul turistic al localității, ce poate fi accesat 
la adresa www.turismbata.ro. Aici sunt incluse 
informații relevante cu privire la istoria locală 
a comunei, dar și date referitoare la obiectivele 
turistice care pot fi vizitate în zonă. Între aces-

tea se află Castelul Mocioni de la Bulci, Hanul 
Vânătorilor, Biserica Ortodoxă de la Bata sau 
Muzeul Satului din Bulci. De pe site-ul turistic 
al comunei nu lipsesc albumele foto, care redau 
imagini impresionante cu zona arădeană și obiec-
tivele sale turistice.  

Bata, pe Facebook  
Localitatea arădeană nu rămâne în urmă, nici 

când vine vorba despre rețelele de socializare. Pe 
Facebook a fost creată Pagina Oficială a comunei 
Bata. Aici, localnicii și cei curioşi pot vedea poze 
de la diverse manifestații cultural-artistice orga-
nizate în comună și în satele aparținătoare ale 
acesteia. La fel ca pe site-ul turistic al localității, 
și pe rețeaua de socializare sunt postate imagini 
inedite cu principalele clădiri sau monumente 
turistice din zona de contact a Podișului Lipovei 
cu lunca Mureșului. Festivalului Vânătorilor, un 
eveniment reprezentativ pentru Bata, îi este alo-
cat, pe Facebook, un album special cu poze. Sute 
de vânători din întreaga țară și din străinătate se 
adună, anual, la festivalul de renume organizat 
de Centrul Cultural Județean Arad, în colaborare 
cu Asociația Judeteană a Vânătorilor și Pescarilor 
Sportivi și Primăria Bata.

Bata, 
promovată pe internet

Casă tradiţională din Bata,
 bijuterie la 

Muzeul Satului Bănăţean 

Una dintre principalele atracții ale Muzeu-
lui Satului Bănățean din Timișoara este 

o locuință străveche din comuna Bata, județul 
Arad, care a fost demolată cu grijă, bucată 
cu bucată, și mai apoi reconstruită pe terenul 
muzeal din capitala Banatului. Casa tradițională 
din Bata reprezintă o construcție remarcabilă, 
datată la sfârșitul secolului al XVIII-lea, și 
aparține primului tip de locuintă bicelulară, 
cu prispă continuă pe latura lungă și cu stâlpii 
de susținere frumos ciopliți. Deși este mică, 
gospodăria are o încărcătură istorică vastă,      
fiind întâia locuință adusă la Muzeul Satului 
Bănățean, în anul 1970. Ulterior, aici au mai fost 
aduse și reconstruite case tradiționale țărănești 
din Căpâlnaș, Birchiș, Jupânești, Vișag, Jebel 
și Babșa. Toate construcțiile sunt originale, 
fiecare căsută a fost desfăcută piesă cu piesă, 
transportată în condiții deosebite și remontată în 
muzeu. De asemenea, reconstrucția interioarelor 
respectă o viziune cât mai apropiată de vremu-
rile din care datează locuințele.

Pagină realizată de Cosmina CHITICARIU
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Pagina realizată cu sprijiul doamnei Adela POPESCU

Un proiect frumos şi benefic oraşului Li-
pova a fost finalizat la începutul acestei 

luni, rezultatul fiind un nou Centru de Infor-
mare şi Promovare Turistică. 

Lucrările pentru realizarea acestui nou cen-
tru din oraş au fost demarate în luna aprilie  a 
anului trecut, durata de implementare fiind de 
nouă luni. 

Anunţarea finalizării proiectului de „Reabi-
litare şi modernizare clădire pentru amenajarea 
unui centru naţional de informare şi promo-
vare turistică în oraşul Lipova” a avut loc la 
Primăria Oraşului Lipova, în 18 februarie. 

La conferinţa de presă au fost prezenţi, 
alături de primarul Iosif Mircea Jichici şi vice-
primarul Vasile Dodon, Petru Cociş – mana-
ger de proiect, reprezentanţi ai mass-media 
locală, precum şi alţi reprezentanţi din cadrul 
Primăriei şi ai Consiliului Local. Cu această 
ocazie, au fost prezentate informaţii generale, 
caracteristicile şi obiectivele urmărite prin rea-
lizarea acestui proiect în oraş.

Servicii în beneficiul turiştilor Lipovei

Misiunea CNIPT Lipova este de a promova 
Lipova și ariile  învecinate, vizând creșterea 
numărului de turiști din zonă și implicit mul-
tiplicarea serviciilor (directe și conexe) ofe-
rite acestora: cazare (pensiuni turistice), 
alimentație publică (restaurante), transport, 
comerț, cultură (muzee), producție ( creșterea 

numărului de produse realizate de meșteşugarii 
locali în scopul vânzării acestora). Efectul 
imediat va fi apariția noilor agenți economici 
și a noi locuri de muncă, rezultând o creștere 
implicită a calității vieții locuitorilor.

CNIPT Lipova este integrat în rețeaua 
națională de centre de informare, reușind 
astfel să ofere cât mai multe informații 
turiștilor interesați de zona Lipova. Totodată,  
cu ajutorul paginii WEB  a CNIPT, turiștii au 
informații despre obiectivele turistice, despre  
flora și fauna zonei, despre traseele tematice 
care pot fi parcurse, despre posibilitățile de 
recreere, despre tradiții şi meșteșugurile prac-
ticate, etc.

Săli speciale la Centrul turistic lipovan

CNIPT dispune de: Sală de primire a 
turiștilor în care turiștii sunt informați despre 
obiectivele turistice ce pot fi vizitate în zonă, 
despre obiceiurile socio-culturale, etc. Tot aici 
vor găsi pliante, broșuri, hărți,  etc. pentru o 
informare suplimentară și stabilirea unor trasee 
tematice. 

În Sala Media, turiștii, atât cei nehotărâți 
ce să viziteze, dar și cei care nu au suficient 
timp la dispoziție pentru a vizita cât mai multe 
obiective sau pentru a participa la diverse 
manifestări, vor avea ocazia să urmărească 
un film documentar (cca. 30 min) despre zona 
în care se află, istoricul acesteia, flora, fauna, 

datinile păstrate, etc.
În Sala principală de expoziții obiecte 

meșteșugărești, turiștii vor putea admira di-
verse obiecte tradiționale din zonă, precum 
obiecte sculptate, portul popular din diverse 
perioade istorice ale zonei și alte obiecte spe-
cifice.

Grupurile mai mari de turiști, care doresc 
să străbată anumite trasee tematice, sunt invi-
tate în sala de cursuri de meșteșugărit - atunci 
când nu se desfășoară cursuri -, fie în sala 
media - când nu se vizionează de către alți 
turiști filmul documentar -, pentru a stabili 
împreună traseele de parcurs. Totodată, perso-
nalul CNIPT, în cazul în care se dorește, poate 
însoți grupul de turiști pe trasee pentru a le 
oferi informații suplimentare despre locurile 
și obiectivele ce vor fi vizitate.

„Implementarea proiectului va conduce la 
creşterea numărului de turişti din localitatea 
Lipova şi din zonele învecinate ca urmare a 
îmbunătăţirii vizibilităţii regiunii şi a creşterii 
accesibilităţii vizitatorilor la instrumente mo-
derne de informare şi promovare realizate în 
cadrul proiectului, precum un centru de infor-
mare turistică modern, amplasat în centrul 
oraşului Lipova, angajarea şi instruirea de per-
sonal specializat în oferirea de servicii de in-
formare turistică, prezentarea de materiale spe-
cifice (hărţi, pliante, CD-uri etc.) sau realizarea 
de programe informatice specifice turismului”, 
a precizat primarul oraşului, Mircea Jichici.

Un nou Centru  Naţional de Informare şi 
Promovare Turistică în Lipova

Pasionații de ciclism și drumeții sunt invitați să participe la cea 
de a doua ediție a competiției ROCAA MTB Lipova 2016, care 

va avea loc în 16 aprilie.
Se pleacă de la Lipova Băi spre Șiștarovăț, și retur. Traseul va avea 

26 km și cuprinde asfalt pe porțiunea plată către Șiștarovăț, cu urcări 
line, drum forestier în urcare și coborâre de tip macadam, coborâri line 
pe tot traseul, care necesită atenție. Gradul de dificultate este mediu 
spre usor, cu posibile probleme la urcări în prima parte a traseului, în 
cazul în care va ploua în apropierea datei evenimentului. Se recomandă 
participanților să aibă cunoștințe minime de mountain bike.

Prima ediție, organizată în premieră anul trecut la Lipova, s-a 

bucurat de participarea a peste 50 
de bicicliști din  județele Arad, 
Bihor, Mehedinţi şi Timiş, și a 
fost un real succes.

Persoane de contact: Adrian 
Antoche, telefon 0742 699 055 și 
Răzvan Olariu, telefon 0741 927 
285.

Organizatorul evenimentului 
este Centrul Recreativ Lipova.

Concurs de ciclism ROCAA MTB Lipova 2016
 – ediţia a doua

Domnul primar, Iosif Mircea Jichici, la inaugurarea 
sălii pentru turişti
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Crucea are staţie de 
eoliene şi biogaz funcţională!

Staţia de eo-
liene şi bio-

gaz din Crucea a fost 
pusă în funcţiune. 
Proiectul face parte din 
Programul Operaţional 
Sectorial „Creşterea 
Competivităţii Eco-
nomice”, cofinanţat 
prin Fondul European de Dezvoltare Regională „Eficientizarea con-
sumului de energie electrică pentru comuna Crucea”. „S-a pus în 
funcţiune staţia de eoliene şi biogaz şi se află în parametrii proiectaţi. 
După perioada de probă, se trece la descărcarea energiei în sistemul 
naţional. Contravaloarea va fi dedusă de la cheltuielile pe care le avem 
cu instituţiile publice”, a declarat Gheorghe Frigioi, primarul localităţii 
Crucea. Potrivit acestuia, curentul electric produs în urma utilizării 
acestor surse va fi folosit pentru iluminatul stradal şi pentru consumul 
instituţiilor publice aflate în administrarea comunei.

Ada MAXIM

„Vă doresc un Martie fericit, o primăvară care să vă bucure întregul an, 
sănătate, bucurii şi împlinirea viselor!”

Gheorghe FRIGIOI - primarul comunei Crucea

Primăria comunei Crucea şi Consiliul 
local a organizat pentru doamne şi 

domnişoare, sărbătorite în luna Mărţişorului, un 
eveniment special dedicat acestora. În 5 mar-
tie, la Căminul Cultural Crucea toate reprezen-
tantele sexului frumos au fost invitate la o 
petrecere cu muzică şi dans, animată de Costin 
Bârjovanu şi formaţia sa. „Vă doresc un Martie 
fericit, o primăvară care să vă bucure întregul 

an, sănătate, bucurii şi împlinirea viselor!”, 
le-a transmis doamnelor primarul comunei,           
Gheorghe Frigioi. De altfel, administraţia locală 
din Crucea a pregătit o surpriză asemănătoare 
şi pentru tinerii îndrăgostiţi, în 24 februarie, 
de Dragobete, sărbătoarea iubirii la români, 
aceştia petrecând până dimineaţă tot pe muzica 
formaţiei conduse de Costin Bârjovanu.

Proiecte noi la start, 
în Crucea

Anul în curs 
se anunţă a fi 

unul bogat în ceea ce 
priveşte investiţiile der-
ulate în comuna Cru-
cea. Odată cu venirea 
primăverii au început şi 
lucrările la introducerea 
reţelelor de apă în satele 
Crişan, Şiriu, Stupina şi 
Gălbiori. Totodată, se 
vor executa şi lucrările 

pentru finalizarea grădiniţei construite în localitatea Crucea. Clădirea este 
ridicată cu fonduri de la Ministerul Edicaţiei, iar lucrarea este estimată 
la circa 400.000 de lei. Şeful administraţiei publice din Crucea, prima-
rul Gheorghe Frigioi, spune că 2015 a fost un an bun, pe care l-a trecut 
cu bine împreună cu locuitorii comunei pe care o conduce. A dus la bun 
sfârşit proiecte de anvergură, în care, spune acesta, a investit mult suflet. 
Este vorba despre reabilitarea Primăriei Crucea, realizarea Centrului de 
Informare Turistică şi finalizarea Turbinei Eoliene şi a Staţiei de Biogaz, 
toate cele trei realizate din fonduri europene.  De altfel, Gheorghe Frigioi 
se bucură de aprecierea oamenilor din comună, de când a venit la condu-
cerea localităţii, în anul 2000. De atunci şi până în prezent, a adunat multe 
reuşite şi a dus la bun sfârşit toate proiectele pe care le-a avut în plan.  
Înainte de a fi primar, domnul Frigioi a fost ani buni dascăl în sat, aşa că 
mulţi dintre localnici şi chiar angajaţi ai primăriei i-au fost elevi.

Ada MAXIM

„Această distincţie este o recunoaştere pentru 
munca oamenilor din comunitate!”

Gheorghe FRIGIOI - primarul comunei Crucea

Luna Mart ie  a  adus un mărţ işor 
binemeritat şi primarului comunei 

Crucea, domnul Gheorghe Frigioi.  La 
propunerea Biroului Director al Jurnalului 
regional  „Dobrogea”  -  jurnal  edi ta t 
sub  pa t rona ju l  Uniuni i  Jurna l i ș t i lo r 
din Banatul Istoric, - Senatul Uniunii, 
în deplină concordanță cu dispozițiile 
statutare, a consimțit cu unanimitate de 
voturi, la întrunirea din 15 ianuarie 2016, 
nominalizarea domnului Gheorghe Frigioi 
la titlul de Primar al Dobrogei Apostolice, 

„ca semn al preţuirii şi al înaltei aprecieri pe 
care o avem pentru serviciul dumneavoastră 
nobil, pus în slujba creşterii prestigiului 
comunei Crucea, a vocaţiei şi demnităţii 
sale spirituale, precum şi pentru respectul 
constant arătat Ţării Dobrogei”, motivează 
decernarea acestei distincţii reprezentanţii 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric. 
Întrebat cum a primit această distincţie, 
primarul Gheorghe Frigioi ne-a declarat că 
este meritul tuturor concetăţenilor săi, în 
fruntea cărora stă de patru mandate. „Am 
primit această distincţie cu mare emoţie, 
pentru că este o recunoaştere pentru ceea 

ce fac oamenii din comunitatea pe care o 
reprezint, iar niciodată cel care conduce o 
comunitate nu face nimic de unul singur, 
ci împreună cu cei din jurul lui. Iar ceea 
ce realizează, realizează ca formarea unei 
necesităţi exprimate de cetăţeni, de aceea 
încă o dată vă spun că primirea acestui 
titlu este şi meritul lor. Ne bucură această 
distincţie şi am făcut-o publică, pentru că 
este o apreciere a muncii pe care o depunem 
împreună în tot ce înseamnă viaţa în acest 
spaţiu din Dobrogea. Este o mare emoţie, 
este de fapt legătura dintre Dobrogea şi 
comuna noastră. 

Diana MIHAI
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Izabela PETROVICI - elevă şcoala generală Cenei
Nu aº pleca din Cenei, mi se pare un loc extraordinar!

Cei trei copii ai fami-
liei Petrovici m-au 

făcut să mă simt ca într-o 
poveste. Bine îngrijiți și 
crescuți cu grija de carte, 
în prezența lor ai impresia 
că lumea poate fi mai bună. 
Și cu siguranță va fi atunci 
când tinerii, precum Izabela, 
își cunosc atât de bine dru-
mul în viață. Vrea să urmeze 

o carieră în poliție, vorbește trei limbi străine, iar 
mai multe despre această fetiță cu care Ceneiul se 
mândrește vă las să aflați din interviul de mai jos. 

Am auzit multe lucruri frumoase despre tine, 
printre care și faptul că ești pasionată de limbi 
străine.

4Da, vorbesc trei limbi străine. Limba sâr-
bă și maghiară fluent, iar acum studiez engleza, 
care mi se pare mai ușoară. M-am uitat la docu-
mentare și așa am reușit să prind. 

Care este materia ta preferată la școală?
4Nu pot să spun că am una singură, am trei. 

Îmi plac limba română, istoria și engleza.
Înțeleg că și citești mult.
4Da, în ultima vreme am citit mai mult roma-

ne polițiste, dar și tot ce se cere la școală.

De unde dragostea ta față de acest domeniu, al 
poliției?

4M-au inspirat unele filme și eu consider că 
ar trebui cu toții să contribuim la prosperitatea 
și bunăstarea țării noastre. Văd atâta nedrepta-
te, la televizor atâtea știri cu crime, sinucideri, 
droguri, lucruri care mă deranjează pe mine ca 
și cetățean.

Dar ești totuși fată, nu ți-e teamă că e un dome-
niu prea dur?

4Nu, n-am de ce.  
Acum ești la școală la Cenei, după ce termini, 

te-ai gândit ce liceu vrei să urmezi?
4Da, eu m-am gândit la Liceul Pedagogic, la 

profilul de filologie. 
Mama ta este învățătoare, nu te-ai gândit să ur-

mezi aceeași meserie?
4Nu, pentru că în ziua de azi copiii sunt prea 

obraznici. 
Cum îți petrec timpul liber?
4Timpul liber îl dedic familiei și cititului.
Nu ești cuprinsă de febra aceasta a rețelelor de 

socializare?
4Nu. Eu am un program extrem de încărcat. 

În zilele de marți și joi fac dans de societate cu 
echipa Rock Dance, cu instructorii Roli și Oana 
Kovacs, sunt niște profesori minunați, iar în zile-

le în care nu fac dansuri, fac engleză suplimen-
tară sau meditații la română sau matematică. 
Avem niște profesori excelenți!

Am înțeles că ai terminat cu o notă destul de 
mare anul școlar care a trecut.

4Da, semestrul I cu 9.88, iar semestrul al II-
lea cu 9.94.

Pe lângă școală, știu că ai o surioară mai mică 
de care te preocupi mai mereu.

4Da, este o plăcere. Mai face câte o boacă-
nă, dar este un bebe.

Ești o fetiță matură, ai doar treisprezece ani și 
ești totuși atât de rațională.  Te-aș întreba, pe cine 
crezi tu că moștenești, pe mama sau pe tata?

4Nu știu, probabil că puțin de la amândoi.
Ai un model în viață, care te-a inspirat?
4Nu prea am pe nimeni care să mă inspire. 

Vreau să văd ce pot eu singură și îmi place să mă 
bazez pe acest principiu.

Mi-ai vorbit cu atâta pasiune de locul în care ai 
crescut, îți este drag?

4Da, n-aș pleca din Cenei, mi se pare un loc 
extraordinar.  Cu timpul a evoluat, avem șosele 
mai bune, străzi de asemenea.

Interviu realizat de
Silvia FECHETE

De la mijlocul lunii, începe Săptămâna Curată

Postul Paștelui, privit ca post alimentar 
(nu se consumă carne, ouă și produse 

lactate), trebuie însoțit și de o bună conduită 
morală. Tradiția creștină spune că prin post 
ne purificăm trupește, dar mai ales sufletește, 
pregătindu-ne astfel pentru Învierea Domnului 
Iisus Hristos. Spre sfârșitul postului trebuie să 
ne spovedim și apoi, dacă primim dezlegare din 
partea părintelui duhovnic, să primim Sfânta 
Împărtășanie. Este deosebit de importantă 
starea de spirit pe care trebuie s-o avem în 
această perioadă, în care gândurile bune trebuie 
să predomine și să ne abținem de la violențe 
mentale, verbale și, evident, fizice. Regulile 
bisericești au stabilit că zilele rânduite pentru 
ajunare, adică abținerea totală de la mâncare 
și băutură, sunt lunea și marțea din prima 
săptămână a postului, iar în ultima săptămână 
a postului, numită și a Patimilor, se ajunează 
luni, marți, miercuri, vineri și sâmbătă. În 

aceste zile se pot consuma, seara, doar pâine 
și apă.

În toată perioada postului sunt două 
dezlegări la pește, pe 25 martie, de Buna 
Vestire, și pe 24 aprilie, de Intrarea Domnului 
în Ierusalim (Florii). În Postul Paștelui sunt 
interzise cununiile religioase.

Pr. Romulus FRANCESCU

Rubrica credinţei

Fapte, nu vorbe!
Ana-Maria COTOŞPAN

În trecerea noastră lunară prin Cenei, 
am constatat că, de o bună vreme, fața 

comunei se schimbă în bine, de la o zi la alta. 
Sunt fapte, nu vorbe!, ne asigură un om în putere, 
la ieșirea din primărie, auzindu-ne cuvintele 
admirative pentru edilul de azi al comunei, 
domnul Gabriel Ilaș. Îl privesc atentă, poartă sub 
braț jurnalul interregional „Banatul” și se așează 
falnic la drum. Îl strig, se oprește și, la rugămintea 
mea de a-mi oferi câteva sugestii pentru „Foaia de 
Cenei”, îmi spune tranșant: scrieți despre faptele 

acestui om tânăr, pe care l-am ales primar. Scrieți 
despre drumurile pe care ni li-o făcut, despre 
iluminat stradal, despre grădiniță și școală, despre 
Căminul Cultural ori despre activitățile sociale, 
artistice, școlare și culturale pe care acest primar 
al nostru le-a susținut din tot sufletul. Mai scrieți 
și despre grija sa față de tinerii comunei, cărora 
le-a dat terenuri pentru construcția de case! 
Firesc, îl întrebăm cum îl cheamă? Refuză, are 
și un argument solid cu care își susține refuzul: 
când vorbești omul de bine, nu-i musai să spui și 
cum te cheamă.

СЛЕПО СУНЦЕ 
Vasko POPA 

Două raze oloage
Poartă soarele orb,
Dimineaţa a ieşit la muncă
de cealaltă parte a cerului.
Nu sta în pragul ei.
Amiaza a decăzut.
Benchetuieşte cu fulgerele.
Nu-i niciodată acasă.
Seara, s-a dus în lume
cu patu-n spinare.
Cerşeşte pe-un astru.
Numai Noaptea a ieşit
cu braţele deschise
întru-ntâmpinarea soarelui orb.

Soare orb

Саката два зрака
Слепо сунце воде
Јутро је у печалби
С оне стране неба
Није на своме прагу
Подне је ниско пало
Вуцара се с муњама
Никад није код куће
Вече у свет отишло
С постељом на леђима
Проси на некој звезди
Раширених руку
Само је ноћ изишла
У сусрет слепом сунцу

Mari poeţi sârbi 
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„Sunt mândru că am reuşit să schimb faţa Făgetului şi a 
localităţilor componente!”

 Marcel AVRAM – primarul oraşlui Făget

Nu se sfiește să spună cu glas tare că 
este mândru de realizările sale de până 

acum, mai cu seamă că reușitele edilului Mar-
cel Avram, în ceea ce privește dezvoltarea 
armonioasă a orașului pe care îl conduce, se 
văd cu ochiul liber. Încă de acum 22 de ani, de 
când a fost ridicat la rangul de oraș, Făgetul 
este într-o continuă creștere, pe toate sec-
toarele de activități. Anul 2015 a fost unul be-
nefic pentru municipiu, atât în ceea ce privește 
domeniul de investiții și lucrări de reparații 
ale unor drumuri, cât și în ceea ce privește 
domeniul medical și cel de cultură și sport.  

Investiţii şi lucrări de reparaţii în 
municipiul Făget 

Încă de la începutul anului trecut, 
administrația locală a continuat și demarat o 
serie de lucrări edilitar-gospodărești de in-
teres pentru toți locuitorii.  Astfel, s-au con-
tinuat lucrările la drumul DC 113, în lungime 
de 11 kilometri, care leagă Făget de satul 
aparținător Jupâneşti. Reabilitarea acestui 
drum face parte dintr-un proiect PNDL, rea-
lizat de Primărie și Ministerul Dezvoltării Re-
gionale și Administrației Publice. Am primit 
de la Guvern suma de 2,5 miliarde de lei vechi 
pentru acest drum, care se adaugă la cele 6,5 
miliarde primite anterior, din valoarea totală 
de 28 miliarde, a precizat primarul Marcel 
Avram. Pe lângă aceste lucrări, au mai fost 
făcute reparații la drumurile din satul Colonia 
Mică, au fost efectuate lucrări de pietruire în 

satele Brănești și Temerești. Pe străzile Șirul 
Begheiului, Cetății, Ștefan cel Mare, Unirii, 
Gheorghe Doja și Calea Bichigiului din Făget 
s-au montat borduri și s-a pus pavaj.  Așa 
cum reiese din raportul primarului și al vice-
primarului, de pe anul 2015, s-au mai realizat 
reparații și la acoperișul clădirii Liceului Teo-
retic „Traian Vuia”. Tot în anul care a trecut, 
s-a început și modernizarea Pieței Agro-ali-
mentare din oraş..

Viaţa culturală 
Expoziția permanentă de istorie și arheolo-

gie de la Muzeul din Făget pune la dispoziția 

tuturor celor atrași de cultură o serie de obi-
ecte găsite în cetatea fageţeană, restaurate cu 
multă pasiune și răbdare. Datorită eforturilor 
prof. dr. Dumitru Tomoni, președintele filia-

lei lugojene a Societății de Științe Istorice din 
România, muzeul este gazda acestei expoziții 
fascinante. Vizitatorii care trec pragul muzeu-
lui pot vedea cum arată archebuze din secolul 
XVI sau monede din secolele XVI-XVIII, dar 
au ocazia să afle și aspecte inedite ale vieții 
economice, culturale și sociale din secolele 
XIX-XX, până la venirea regimului comunist. 
Muzeul din Făget le prezintă celor interesați și 
referiri despre municipiu, lăsate de cei care au 
călătorit pe aceste meleaguri. Un exemplu este 
referirea lui Domenico Sestini, care spunea: 
Făgetul este un târg frumos, cu piață. Un ca-
nal îl împarte în două… Apele dealurilor din 
regiunea Lipovei curg în acest măreț canal, 
pe care se transportă lemne, ce plutesc până 
la Timișoara. Făgetul are circa 200 de case 
românești, cu două biserici, și peste 30 de 
case germane, cu o biserică mică, dar curată, 
servită de călugări minoriți din Lugoj… 

Tot în ceea ce privește viața culturală din 
orașul Făget, este de remarcat susținerea 
financiară și materială pe care a acordat-o 
Primăria municipiului lăcașelor de cult, în 
anul care a trecut. Astfel, Biserica Ortodoxă a 
primit suma de 30.000 lei, Bisericii Catolice 
i-a fost acordată suma de 500 lei, Bisericii Ad-
ventiste i-au revenit 1.000 lei și Bisericii Pen-
ticostale Bichigi i-a fost oferită suma de 1.000 
lei. În total, Primăria Făget a alocat 32.500 lei, 
bani pentru sprijinirea vieții religioase, în anul 
trecut. 

Conform legii, una dintre persoanele 
majore și apte de muncă dintr-o fami-

lie beneficiară de ajutor social are obligația 
de a presta lunar, la solicitarea primarului 
localității în care este domiciliată, muncă în 
folosul comunității. Acțiunile sau lucrările de 
interes local se desfășoară de către beneficia-
rul ajutorului social fără depășirea regimului 

normal de lucru și cu respectarea normelor de 
securitate și igienă a muncii.  

Pentru acest an, Primăria Făget a stabilit 
un Plan de acțiuni privind lucrările propuse a 
fi executate de către beneficiarii de ajutor so-
cial. Sunt incluse aici activitățile de colectare 
a deșeurilor de pe marginea drumurilor comu-
nale, județene și naționale, întreținerea spațiilor 
verzi și a florilor de pe stâlpi, curățirea manuală 
a depunerilor din rigole, podețe, șanțuri ale 
străzilor și drumurilor comunale. Beneficiarii 
de ajutor social mai au obligația de a presta, 
în folosul comunității, și activități de colec-
tare a gunoiului stradal, în zilele de miercuri 
și vineri, dar și de a efectua lucrări agricole pe 
terenurile primăriei. Dacă va fi cazul, membrii 
familiilor cu venituri mici vor avea obligația și 
de a curăța trotuarele din fața instituțiilor pu-
blice sau parcările, când este zăpadă. 

Anul trecut, la Făget, 28 de familii au be-
neficiat de  ajutoare sociale, în sumă totală de 

68.344 lei, plata acestora fiind făcută de către 
Agenția Județeană pentru Plăți și Inspecție 
Socială Timiș. Valoarea ajutoarelor de urgență, 
acordate, a fost de 23.837 lei, unui număr de 
55 persoane. Suma respectivă a fost plătită de 
către Primăria orașului Făget.  

Plan de acţiune pentru beneficiarii de 
ajutor social, în 2016

Din albumul cu poze frumoase

Pagină realizată de Cosmina CHITICARIU

Avionul purtător de poveşti făgeţene
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În atenţia cetăţenilor!
Având în vedere intrarea în vigoare a  noului Cod Fiscal, până la data 

de 31 martie 2016, toţi proprietarii de clădiri, persoane fizice sau 
juridice, trebuie să depună la sediul primăriei, compartimentul Impozite 
şi taxe locale, declaraţia de impunere tip, cu suprafeţele casei, anexelor, 
curţilor şi grădinilor măsurate. Declaraţiile de impunere vor fi însoţite de 
extrase de carte funciară la zi şi o copie a cărţii de identitate a proprietaru-
lui. Informaţii suplimentare se pot obţine la sediul Primăriei Deta, telefon: 
0256/390466, 0256/390606 sau email itlprimăriadeta@yahoo.com.

Proiect pentru dezvoltarea turismului, la start

Administraţia oraşului Deta continuă schim-
barea la faţă a parcului Anton Kratzer, un 

refugiu pentru oamenii dornici de relaxare şi aer 
curat, cu o istorie veche şi încărcată de semnifi-
caţii. Parcul, aşa cum îl ştim noi azi, a început să 
prindă contur când „Societatea pentru regulariza-
rea Bigheiului” a cedat o parte din malul stâng al 
pârâului Birdeanca pentru deschiderea intrării în 
parc, iar, ulterior, Mihai Szivy, a dat şi el o parte 
din grădină sa pentru a mări teritoriul parcului. 
Printr-o hotărâre de Consiliu Local, din 26 ianu-
arie, Primăria Deta a aprobat studiul de fezabili-

tate pentru o lucrare de amenajare în scop turistic în zona „Braţ mort pe 
pârâul Birdeanca” situat în parcul Anton Kratzer, proiectul cuprinde 2000 
mp luciu de apă şi 3500 mp teren amenajat. Valoarea totală a lucrărilor 
este de circa 242.000 euro, fără TVA, iar durata de realizare a investiţiei 
se întinde pe un an de zile.

Pasiunea naşte campioni, la Deta!

Nicolae Drăgan a 
adus la Deta un 

titlu de campion naţional, 
obţinut cu un iepure din 
rasa „uriaş german gri”, 
la Campionatul naţional 
desfăşurat în perioada 3-5 
decembrie, la Lugoj. Dră-
gan a mai obţinut premii 
de campion al Banatului 
şi alte distincţii la concursurile organizate la Caransebeş, Lugoj, Sânnico-
lau Mare şi la Gătaia. „La concursul de la Lugoj m-am prezentat cu patru 
iepuri din această rasă, iar cu unul dintre ei am reuşit să obţin titlul naţio-
nal. M-am bucurat foarte mult, mai ales pentru că această competiţie a fost 
una strânsă. Au fost prezenţi participanţi din toată ţara, dar şi din Ungaria, 
Serbia, Bulgaria şi Ucraina. Arbitrii au fost din Slovacia şi sarcina lor nu a 
fost deloc uşoară”, a declarat Nicolae Drăgan. Acesta a fost felicitat public 
pentru premiul obţinut şi de către edilul oraşului, în Monitorul Primăriei 
Deta. „Este o performanţă care trebuie apreciată, pentru că, prin oameni 
ca Nicolae Drăgan, Deta este cunoscută şi apreciată la nivel naţional. Dar 
dincolo de performanţă, ţin să menţionez aici efortul pe care îl face tâ-
nărul nostru crescător de iepuri. El are o pasiune frumoasă şi efortul său 
este recompensat deplin. Dacă ne gândim numai la întreţinerea acestor 
animale, curăţenie, tratamente, vizite la veterinar, hrană şi tot ce înseamnă 
asigurarea condiţiilor de trai, nu este deloc simplu. Dacă mai adăugăm 
aici şi efortul financiar, vom vedea că pentru a face performanţă trebuie să 
investim atât bani, cât şi muncă. Eu apreciez foarte mult oamenii care au 
o pasiune, care fac performanţă şi care obţin rezultate prin muncă. Ei sunt 
cei care duc acest oraş înainte”, consideră primarul Petru Roman.

Petru ROMAN - primarul oraşului Deta
Martie ne oferã anual prilejul de a ne reafirma admiraþia ºi respectul faþã de femei!

Sunt zece ani de când 
bat meleagurile bă-

năţene, iar Deta a fost de 
la început una dintre locali-
tăţile mele preferate. Revin 
întotdeauna cu drag aici, 
poate şi pentru că am găsit 
întotdeauna deschise dialo-
gului uşa şi inima primaru-
lui Petru Roman. Iar venirea 

primăverii ne-a găsit din nou la Primăria Deta.
Domnule primar, începem acest dialog pornind 

cu înfăptuirile dumneavoastră ca edil al oraşului 
Deta. Cum a arătat anul 2015 în ce priveşte proiec-
tele realizate, vă declaraţi mulţumit de cele făcute?

4În mare măsură sunt mulțumit. Nu a fost 
un an ușor, dar am reușit să facem multe și să 
ducem la capăt o serie de proiecte importante 
pentru oraș. Am încheiat cu succes un proiect 
european prin care am montat stâlpi de iluminat 
public, alimentați cu energie solară în două car-
tiere ale orașului. Proiectul reprezintă un prim 
pas pentru a face din Deta un oraș verde. Mai 
avem în derulare un proiect important, cel de 
apă și canal al Aquatim-ului, care, din păcate, ge-
nerează nemulțumiri, pentru că șantierul aduce 
disconfort pentru cetățeni.

Trebuie să ne bucurăm de cele realizate în tre-
cut şi să privim spre viitor. Cum arată bugetul pe 
anul 2016, unde vor merge cei mai mulţi bani şi 
care sunt priorităţile pentru anul în curs? 

4Consiliul local a aprobat bugetul pentru 
acest an. Votul din Consiliul local a fost dat după 
ce detaliile bugetului au fost discutate cu cetățe-
nii în cadrul dezbaterii publice din 28 ianuarie. În 
urma dezbaterii, concluzia a fost că bugetul este 
unul echilibrat și asigură buna funcționare a ora-

șului, dar și demararea unor investiții importan-
te pentru comunitate. Principala sursă de venit 
a orașului nostru o reprezintă banii din taxele și 
impozitele locale, finanțările de la Consiliul Jude-
țean și Guvern fiind ca de fiecare dată mici. La în-
tocmirea bugetului s-a avut în vedere în primul 
rând buna funcționalitate a instituțiilor locale și 
anume: primăria, școlile, grădinițele, creșa, spi-
talul, casa de cultură, sala de sport. Toate aces-
tea au primit bani suficienți astfel încât să poată 
funcționa fără probleme. O altă prioritate o re-
prezintă investițiile. Banii alocați la acest capitol 
vor asigura modernizarea străzii Independenței, 
amenajarea canalelor pluviale pe străzile Vasile 
Alecsandri și Aurel Vlaicu, acoperirea a două ba-
zine la Ștrandul Termal, construirea de vestiare 
la terenul de sport al Liceului Sfântul Nicolae. De 
asemenea vor fi finalizate sensurile giratorii de la 
intersecția Tîrgu Mare-Victoriei-Calea Opatiței și 
Victoriei-Mihai Eminescu, și se vor asfalta străzile 
Vasile Alecsandri și Aurel Vlaicu. Din fonduri jude-
țene se vor finaliza lucrările la drumul județean 
Deta – Opatița – Birda. Lucrări de asfaltare sunt 
prevăzute în zona Termal, străzile de aici urmând 
a fi asfaltate din fonduri PNDL, cu cofinanțare din 
bugetul local. Prin finanțare POR, vom începe în 
acest an lucrări de anvelopare la mai multe blo-
curi din oraș. O altă investiție importantă se refe-
ră la amenajarea de trotuare pe străzile Mihail Ko-
gălniceanu și Mihai Viteazul. Bugetul prevede și 
alocarea de bani pentru realizarea proiectului de 
modernizare a pieței agroalimentare. Și în acest 
an acordăm o atenție deosebită atragerii de fon-
duri europene. Au fost depuse trei proiecte pe 
fonduri IPA de cooperare transfrontalieră, având 
parteneri din Serbia. Primul se referă la amena-
jarea în regim turistic a brațului mort al pârâului 

Birdeanca, împreună cu comuna Novi Becej. Al 
doilea proiect vizează eficientizarea consumului 
energetic pentru iluminatul public din oraș, în 
parteneriat cu orașul Smederevo. Nu în ultimul 
rând, amintim proiectul depus cu comuna Pla-
nidște, în urma căruia spitalul din orașul nostru 
va beneficia de dotări de ultimă generație. Toate 
aceste proiecte vor avea cofinanțare din bugetul 
local în momentul în care vor fi câștigate.

Şi pentru că suntem în luna Mărţişorului, luna 
gingăşiei şi a frumuseţii, luna femeii, ce le trans-
miteţi doamnelor cu această ocazie?

4Ziua de 8 martie este în fiecare an un prilej 
de a le reaminti doamnelor cât de importante 
sunt pentru fiecare dintre noi. O veche legendă 
spune că atunci când Dumnezeu plăsmuia fe-
meia din coasta lui Adam s-a rănit la un deget 
și o picătură din Sângele Divin a căzut pe coasta 
omului. Dumnezeu a spus atunci că va face din 
aceea bucată de coastă, stropită cu sânge, ini-
ma femeii. De atunci se spune că prin inima fie-
cărei femei curge sânge din sângele lui Dumne-
zeu. Este doar o legendă, dar care spune foarte 
mult. Eu sunt de părere că 1 și 8 martie sunt săr-
bători care au intrat în tradiția poporului român 
și anual ne oferă prilejul de a ne reafirma admi-
rația și respectul față de femei. M-aș bucura ca 
și tânăra generație să respecte aceste sărbători 
și să le păstreze, să ofere din suflet un mărțișor, 
o floare, să facă un gest frumos și pe deplin me-
ritat de doamnele din jurul nostru. Vreau să le 
transmit din suflet doamnelor și domnișoarelor 
din Deta un călduros „La mulți ani!” și să le do-
resc o primăvară frumoasă, plină de soare și căl-
dură sufletească.

Ada MAXIM Ada MAXIM

Interviu realizat de
Diana MIHAI

- R -



25. martie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lugoj

Lugoj, gazda unei delegaţii ucrainene la dezvelirea bustului marelui 
poet Taras Grigorovici Şevcenco

La  P r i m ă r i a 
Municipiului 

L u g o j  a  s o s i t , 
î n  a  pa t r a  z i  a 
l u n i i  m a r t i e ,  o 
delegație ucraineană 
f o r m a t ă  d i n 
ministrul consilier 
Te o f i l  R e n d i u k , 
î m p u t e r n i c i t  a l 
a m b a s a d o r u l u i 

Ucrainei, Teofil Bauer și Oleksii Kaspruk, 
primarul orașului Cernăuţi. Oaspeţii au 
fost prezenţi în județul Timiș, cu prilejul 
dezvelirii bustului marelui poet ucrainean 
Taras Grigorovici Șevcenco. Cel care i-a 
întâmpinat cum se cuvine pe oaspeții străini a 
fost primarul oraşului Lugoj, domnul Francisc 

Boldea. În prima parte a întâlnirii, edilul 
le-a făcut oaspeților o succintă prezentare a 
municipiului și a bunelor relații de conviețuire 
între etnii, cu referire la comunitatea 
ucrainienilor din Lugoj.  

Membrii  delegației  ucrainiene i-au 

mulțumit domnului Boldea pentru primirea 
călduroasă de care au avut parte, dar și pentru 
sprijinul pe care administrația lugojeană îl 
acordă în mod constant comunitătii ucrainiene 
de aici și pentru ajutorul concret din partea 
Consiliului Local al Municipiului Lugoj la 
amplasarea bustului marelui poet.  

După încheierea discuțiilor, primarul 
împreună cu membrii delegației străine 
au pornit în imediată apropiere a Bisericii 
Ucraineane din municipiu, unde a avut loc 
dezvelirea și ceremonialul de sfințire a bustului 
marelui poet ucrainean. La eveniment au mai 
luat parte Titu Bojin, președintele Consiliului 
Județean Timiș, Călin Dobra, vicepreşedintele 
C. J. Timiș, deputații Sorin Stragea și Ioan 
Maricico și Gheorghe Hleba, președintele 
Comunitătii Ucrainenilor din județul Timiș.  

Sărbătoarea românească a iubirii, celebrată de elevii lugojeni

Sărbătoarea tradițională a dragostei la 
români, celebrată în 24 februarie, nu 

a trecut fără că elevii și dăscălii de la Liceul 
Tehnologic „Aurel Vlaicu” din Lugoj să o 
celebreze așa cum se cuvine. În incinta sălii 

de sport a instituției de învățământ, cadrele 
didactice împreună cu elevii au desfășurat mai 
multe activități pentru a marca ziua iubirii și, 
totodată, pentru a valorifica tradițiile românești. 
Astfel, Dragobetele a fost sărbătorit prin 
recitarea de poezii și declarații de dragoste, 
cele mai reușite dintre acestea fiind răsplătite 
cu diplome. Sărbătoarea iubirii la români a 
fost celebrată și cu cântece și dansuri din zona 
Banatului, elevii purtând costume populare.

În aceeași zi, Consiliul Elevilor de la Liceul 
„Aurel Vlaicu” a organizat un sondaj prin 
care s-au votat cei mai iubiți reprezentanți ai 
liceului. Astfel, cel mai îndrăgit cadru didactic 
de sex feminin a fost desemnat prof. Mihaela 
Curea, iar cel mai apreciat dascăl de sex 
masculin a fost ales prof. Sebastian Rotariu. 
Titlul de „cea mai îndrăgită elevă” i-a revenit 

Ramonei Ciup (clasa a XI-a A), iar renumele de 
„cel mai îndrăgit elev” l-a primit Liviu Enache 
(clasa a XI-a A). Activitățile desfășurate 
cu ocazia sărbătorii de Dragobete, la liceul 
lugojean, au fost coordonate de profesorii Alin 
Gruber și Crinela Avramescu. 

Reducere de 70% la majorările 
fiscale, pentru lugojenii datornici

Lugojenii cu datorii la bugetul local pot 
beneficia de reducere la majorările fiscale, 

însă numai dacă depun o cerere la registratura 
Primăriei Municipiului Lugoj, până la data de 
30 iunie 2016, inclusiv. Procedura are în vedere 
anularea în cuantum de 70% a majorărilor 
de întârziere calculate la data de 30.09.2015, 
aferente obligaţiilor fiscale principale aflate în 
sold. Datornicii care vor să beneficieze de această 
facilitate fiscală trebuie să aibă achitate toate 
obligaţiile de plată până în 31 martie a.c. Aici se 
includ atât impozitele şi taxele locale, precum 
şi alte creanţe ce reprezintă venituri la bugetul 
local, inclusiv amenzile contravenţionale. De 
asemenea, până la sfârşitul lunii martie a anului 
curent, datornicii care vor să scape de majorările 
fiscale, în procent de 70%, trebuie să achite cota 
de 30% rămasă din acestea.

Medalii de bronz pentru lugojeanca Alexandra 
Mazilu, la Campionatul Naţional de Judo

Două medalii de bronz la senioare a 
cucerit Alexandra Mazilu, sportiva 

cu care municipiul Lugoj se mândreşte. 
Bănăţeanca, legitimată la Clubul Sportiv Şcolar 
Lugoj şi componentă a lotului naţional de 
juniori, a obţinut medaliile la senioare, în cadrul 
Campionatului Naţional de Judo desfăşurat la 
Iaşi, în perioada 4-6 martie. Sportiva a intrat pe 
tatami la categoria sa – 78 de kilograme, dar şi 
la întrecerea Open, în ambele ieşind pe locul trei.

Spre sfârşitul lunii martie, multipla 
campioană naţională la diverse categorii de 
vârstă va concura în finalele Campionatului 
Naţional de Judo U21, care va avea loc la Cluj 
– Napoca.

Pagină realizată de Cosmina CHITICARIU

Taras Grigorovici Şevcenco

  Domnul primar Francisc Boldea alături 
de membrii delegaţiei

Campioana Alexandra Mazilu, 
mândria sportului lugojan



26. martie

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia de 
Nicolae Bãlcescu

Scurt istoric al comunei Nicolae Bălcescu

Comuna Nicolae Bălcescu este amplasată 
la jumătatea distanţei dintre Dunăre şi 

Marea Neagră, fiind situată în bazinul superior 
al Văii Tibrinulu, la 33 km de oraşul Constanţa. 
Clădirile s-au realizat pe vatra veche a satului, 
care se găseşte la doi kilometri distanţă faţă 
de vatra actuală, dincolo de trecerea căii ferate 
cu drumul naţional DN 2A. Comuna are în 
componenţa sa şi satul Dorobanţu, aşezat de-a 
lungul văii cu acelaşi nume. Fiind sate de podiş, 
locuinţele s-au concentrat în teritoriu, lăsând 
teren cât mai mult pentru folosinţa agricolă. În 
anul 1989, satele Nicolae Bălcescu şi Dorobanţu 
au devenit centre agro-industriale, puternic 
dezvoltate, electrificate în întregime. În perioada 

dintre cele două războaie mondiale, până la 
23 august 1944, din cele 12 moşii existente pe 
teritoriul comunei Carol I - următoarea denumire 

a localităţii Nicolae Bălcescu, cu o suprafaţă de 
2300 ha, s-a expropiat o suprafaţă de 942 ha, 
pământul nu se vindea ţăranilor, ci era dat în 
folosinţă, urmând a fi luat în arendă de obştile 
ţărăneşti şi rămânând în proprietatea moşierilor 
care primeau valoarea amenzii şi plăteau 
impozite către stat. În timpul crizei economice 
din 1929-1933, concretizată prin deposedarea 
parţială a ţărănimii de pământ, prin Legea 
Liberei Circulaţii a terenurilor şi de inventar 
agricol prin execuţii silite, prin lipsa pieţelor 
de desfacere a produselor ţărăneşti. Resursele 
minerale ale orizontului local sunt exploatările de 
calcar pentru pietruirea drumurilor din interiorul 
comunei, cât şi pentru obţinerea varului.

Ada MAXIM

Centrul social, aproape de inaugurare

Autorităţile locale de la Nicolae Bălcescu 
vor continua, în 2016, proiectele de 

investiţii începute. Una dintre lucrările cele 
mai importante constau în construcţia centrului 
cultural din localitate, la care trebuie efectuate 
finisajele interioare şi exterioare. Tot în 
primăvară, în comună vor începe lucrările de 
bituminare a străzilor, pe o distanţă de şase 
kilometri, atât cât s-a realizat şi anul trecut. 
După o perioadă în care lucrările au stagnat, 
din cauza lipsei banilor, Primăria Nicolae 
Bălcescu a reluat, în toamna anului trecut, 
lucrările de construcţie a centrului social din 
localitate. Lucrările au avansat, iar imobilul 
va fi terminat în această primăvară. „S-a pus 
acoperişul, tabla, urmează finisajele exterioare 
şi interioare să le executăm”, a declarat Viorel 

Bălan, primarul comunei. Pentru anul acesta, 
edilul îşi propune şi alte lucrări, însă planul de 
investiţii depinde foarte mult de felul în care 
sunt colectate sumele la bugetul local, de la 

oameni şi firme. Un alt proiect pe care îl au în 
vedere autorităţile locale se referă la reabilitarea 

infrastructurii. „Deocamdată, trebuie să vedem 
cum colectăm banii din taxe şi impozite pe anul 
acesta, pentru că se pot întâmpina obstacole în 
acest sens. Cu bani de la bugetul local, dorim să 
continuăm cu lucrările de bituminare a străzilor 
din Nicolae Bălcescu. Anul trecut am făcut 
cam şase kilometri, urmând ca, anul acesta, să 
executăm tot cam la fel, în funcţie de buget. 
Este vorba de aproximativ un milion de lei”, 
a mai explicat Viorel Bălan. O altă investiţie 
neterminată este cea de amenajare a bazei 
sportive din localitate, unde mai este nevoie de 
montarea gazonului, a sistemului de iluminat şi 
de realizat împrejmuirea. Viorel Bălan a anunţat 
că intenţionează să depună, prin Asociaţia de 
Dezvoltare Intercomunitară, proiectul care 
vizează reabilitarea Drumului Comunal 58, 
Dorobanţu – Cuza Vodă, un proiect de 1,5 
milioane de euro.

Ada MAXIM

Viorel BăLAN - primarul comunei Nicolae Bălcescu
Îmi doresc sã avem înþelegere între noi  ºi încredere în Dumnezeu cã va fi mai bine!

În luna Mărţişorului, 
când natura renaşte, 

iar lucrurile bune se adună, 
am pornit şi spre comuna 
Nicolae Bălcescu din jude-
ţul Tulcea, pentru a vedea 
ce mai face administraţia 
locală şi cu ce planuri a 
început primăvara. Înainte 
de toate, luna martie este o 

sărbătoare a celor mai frumoase fiinţe create de 
Dumnezeu, simbol al gingăşiei şi al bunătăţii, o 
sărbătoare a femeilor din întreaga lume. Cu aces-
te gânduri frumoase am început    dialogul cu pri-
marul Viorel Bălan.

Domnule primar, iată că v-am prins în mare 
sărbătoare alături de doamnele din primărie...

4Da, sărbătorim. Dar nu doar cu doamnele 
din primărie, ci cu toate femeile din localitățile 
Dorobanțu și Nicolae Bălcescu. Cu ocazia zilei 
de 8 martie, îmi doresc pentru toate doamnele 
și domnișoarele tot ce e mai frumos, bucurie, 
în primul rând, și sănătate, și să aibă parte de 
tot ce e mai frumos, să fie iubite de către soți 
și copii și să fie respectate de societate. Și ca 
atare, petrecem de ziua lor cu mult drag și cu 
Dumnezeu înainte! Am organizat în cinstea lor o 

activitate frumoasă la Căminul cultural din loca-
litatea Nicolae Bălcescu, unde au fost circa 150 
de persoane, și de asemenea le-am sărbătorit și 
în satul Dorobanțu, unde au fost peste o sută 
de persoane. 

Pentru că discutăm despre lucruri frumoase, 
făcute cu bucurie, spuneţi-mi cum vedeţi proiecte-
le încheiate în anul trecut, vă declaraţi mulţumit, 
domnule primar?

4Ţinând cont că a fost un an dificil din punct 
de vedere financiar, totuși suntem mulțumiți, 
pentru că ceea ce am avut de făcut am realizat 
în proporție de 80%. Proiectele rămase le con-
tinuăm și în anul acesta și sperăm să facem lu-
cruri bune, ca să fie bine pentru locuitori.

Din ce îmi povestiţi, înţeleg că aţi reuşit să 
faceţi multe dintre cele ce v-aţi propus. Dar, vă 
întreb, puteţi spune că aveţi un proiect special de 
care v-aţi bucurat în mod deosebit, dintre cele re-
alizate până la finele anului trecut?

4Da, ne bucură mult că am terminat biseri-
ca din localitatea Dorobanțu, o biserică foarte 
mare la care lucrăm de circa cinci ani de zile, și, 
de asemeni, ne mai mândrim cu un Centru soci-
al, care a fost făcut la Nicolae Bălcescu și anul 
acesta o să continuăm bitunarea străzilor din 
Nicolae Bălcescu începute de anul trecut. 

Şi pentru că vorbim de proiecte începute şi 
despre lucrări în derulare, ştim că toate acestea 
necesită foarte mulţi bani. Cum arată bugetul 
aprobat pentru acest an, cum staţi cu colectarea 
taxelor şi impozitelor? Aveţi probleme în această 
parte a activităţii primăriei?

4Taxele și impozitele le-am strâns, dar nu 
100%, mai sunt și oameni care încă nu le-au plă-
tit, dar au înțeles și ei că e necesar și o vor face 
curând. Astfel că sperăm să încasăm sume mai 
mari la buget, ca să putem veni în sprijinul lucră-
rilor pe care le avem în desfășurare. 

Domnule primar, nu putem încheia acest dia-
log, fără să ne îndreptăm atenţia spre concetăţenii 
dumneavoastră, din comuna Nicolae Bălcescu, 
care vă stau alături de mulţi ani de zile şi v-au dat 
votul de încredere...

4Întotdeauna și cu orice ocazie, transmit 
oamenilor un gând bun și le doresc să aibă un 
an mai bun. În plus, noi fiind la țară, mă gândesc 
să avem recolte bune și tot ceea ce ne trebuie, 
să avem înțelegere între noi și să fim mai apropi-
ați, iar, nu în ultimul rând, să avem încredere în 
Dumnezeu că lucrurile vor merge spre mai bine!

Interviu realizat de
Diana MIHAI

Pentru oaspeţii noştri



27. martie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Birchiº

Ioan GUţU - primarul comunei Birchiş
Doamnelor noastre le doresc în primul rând sãnãtate, pentru cã e mai bunã decât toate!

Început de primăvară 
cu gânduri bune şi 

la Primăria comunei Birchiş 
din Arad. Primarul Ioan Guţu 
a avut bunăvoinţa să stea de 
vorbă cu noi şi să ne împăr-
tăşească câteva dintre proiec-
tele pe care doreşte să le im-
plementeze în acest an, dar şi 
unele lucruri despre cele în-
făptuite în anul încheiat. Îna-

inte de toate însă, pentru că suntem în luna Mărţi-
şorului, ne îndreptăm atenţia spre reprezentantele 
sexului frumos sărbătorite în această perioadă.

Domnule primar, începem acest dialog cu gân-
dul la doamnele şi domnişoarele care ne înfrumu-
seţează viaţa. Ce le transmiteţi femeilor din comu-
nă, cu ocazia zilei de 8 Martie, când fiecare am 
încercat să le facem zilele mai frumoase?

4Le doresc sănătate, fericire și tot ce își do-
resc în viață, dar în primul rând sănătate, pentru 
că, după cum spune și proverbul românesc, e 
mai bună decât toate. Avem și noi câteva doam-
ne care fac parte din colectivul nostru de lucru și 
pentru ele, noi, bărbații din cadrul primăriei, am 
organizat ceva frumos de 8 martie, să le sărbăto-

rim cum merită. Pentru că așa e bine și frumos.
Acum că aţi început primăvara cu gânduri fru-

moase, să ne uităm puţin în urmă, la realizările 
împlinite în 2015. Cum aţi încheiat anul, sunteţi 
mulţumit, domnule primar?

4Anul 2015 l-am încheiat destul de bine. Pro-
iectele pe care le-am avut, respectiv astfaltarea 
străzilor, sunt aproape de final. Au rămas câteva 
lucrări de făcut, precum curățirea șanțurilor și 
postamentele, restul le-am astfaltat în toate lo-
calitățile comunei pe care le-am avut planificate, 
o parte pe buget local și o parte prin programul 
național de dezvoltare locală. Și am rămas și cu 
o sumă la excedentar la buget, de opt miliarde 
de lei vechi, pe care le vom folosi pentru anul 
acesta - pentru reabilitarea primăriei, extinderea 
căminului cultural de la Căpâlnaș -, deci suntem 
mulțumiți de cele făcute.

Pentru anul acesta aveţi proiecte speciale, 
domnule primar, sau se continuă lucrările începu-
te?

4După cum spuneam, avem un proiect pen-
tru reabilitarea sediului primăriei, un proiect 
pentru dispensarul uman din Căpâlnaș și o ex-
tindere a căminului cultural de acolo, pentru că, 
întotdeauna când erau evenimente, sala nu era 

încăpătoare și oamenii stăteau înghesuiți. Așa 
că ne-am gândit să facem o extindere a căminu-
lui. Mai facem niște canalizări pentru apa pluvi-
ală, lucrăm la drumurile de exploatare agricolă. 
Avem destule de făcut și pentru anul acesta.

Şi pentru că aţi vorbit despre Căminul cultu-
ral, despre viaţa culturală, ştiu că dumneavoastră 
aveţi şi o pasiune foarte frumoasă, cântatul la ta-
ragot. Când mai apucaţi să cântaţi şi să fugiţi de 
cotidian?

4Așa e, dar acum, de 20 de ani de când sunt 
aici primar, nu m-am mai prea putut ocupa de 
muzică, doar ocazional. La momentele noastre 
de petrecere, la un picnic, când ne mai distrăm, 
iau și taragotul după mine. Birchiș a fost o co-
mună cu tradiții respectate și ne-am gândit că e 
păcat să se piardă astfel de lucruri. Ne dorim ca 
și tineretul nostru să ducă mai departe aceste 
tradiții frumoase.

Să dea Dumnezeu să reuşiţi să insuflaţi şi noi-
lor generaţii obiceiurile Birchişului şi să auzim de 
bine despre proiectele comunei, iar dumneavoas-
tră, domnule primar, vă dorim spor la lucru!

Interviu consemnat de
Diana MIHAI

Primãvara
Stăteam şi eu ca-n orice zi
Pe prispa casei mele
Când deodată se zări
Un stol de păsărele.

Ciripeau cu voie bună
Şi aduceau cu ele
Covorul verde sus pe deal
Şi multe floricele.

Şi era aşa voie bună-n sat
Şi bucuroşi erau cu toţii,
Bunicii mei stăteau pe câmp
La soare cu nepoţii.

Se pregăteau voioşi de muncă
Cu dragoste mare
Când în drumul lor vedeau
Câte-o micuţă floare.

Şi stând puţin să mă gândesc
Aud un sunet dulce
Venise cucul cel voios
Cu glasul său cel dulce.

El numele şi-l tot striga
Împărtăşind în ţară
O veste bună: c-a venit
Frumoasa primăvară.

Unde mergeai, vedeai doar
Oameni prin grădină
Ce forile-admirau
Cu dragoste deplină.

Şi, ştiind că se apropie
Frumoasa lună-n care
Fiecare copil dădea
Mamei câte-o floare.

Ei s-apucară de cules
Frumoşii ghiocei.
Îi puseră duios în apă
Să fie frumuşei.

Căci venea 1 Martie,
Ziua cea frumoasă
În care dăruim mămicii
O floare drăgălaşă.

Marcela CIOARă                                                                                                                    elevă in clasa a VII-a la Şcoala Gimnazială „Al. Mocioni” Birchiş

Elevi poeţi ai comunei noastre

Copiii de la clasa pregătitoare au cântat La mulţi ani, mămicilor!

Sosirea primăverii şi ziua mamei 
şi a tuturor femeilor nu au trecut 

neobservate nici la Şcoala din Birchiş. Un 
spectacol deosebit a fost pus în scenă de 
către cei 20 de elevi de la clasa pregătitoare, 
coordonaţi de doamna învăţătoare Carmen 
Mateiaş. „Am organizat un eveniment 
frumos în sala de clasă, la fel cum au făcut 

şi colegele mele în clasele lor. Am avut un 
spectacol  dedicat mamei, pentru că ea este 
ce avem mai sfânt, lumina ochilor noştri şi 
tot ce e mai bun. Şi am făcut o serbare în 
care copiii au spus cântece şi poezii închinate 
mamei, au făcut felicitări cu mânuţele lor şi 
le-au dăruit mămicilor, pe lângă buchetele de 
flori aduse pentru ele. Şi mamele, la rândul 
lor, ne-au răsplătit cu tort şi prăjituri”, ne-a 
povestit doamna învăţătoare Carmen Mateiaş.

Sfatul medicului

Mult aşteptata primă-
vară nu vine numai 

cu bucuria trezirii la viaţă a 
tuturor vieţuitoarelor, ci ne 
aduce şi mici neplăceri, din 
punct de vedere medical. În 
această perioadă de tranzi-
ţie de la iarnă la primăvară, 
ne confruntăm cu o serie de 

afecţiuni destul de frecvente în rândul populaţiei. 

Amintesc aici: 
Guturaiul – boală cu caracter sezonier (frecvent 

toamna şi primăvara), favorizată de oboseală, sub-
alimentaţie, respirarea de gaze şi pulberi iritante 
pentru tractul respirator. Apare ca o senzaţie de 
înfundare a nasului, cu usturime şi uscăciune loca-
lă, strănuturi frecvente însoţite de secreţie nazală 
apoasă, lăcrimare, dureri de cap. Tratamentul se 
face cu antitermice (Paracetamol, Ibuprofen, Mo-
dafen), vitamine, decongestionante nazale.

Adenovirozele – sunt viroze respiratorii date 
de virusuri cu tropism pe aparatul respirator. Se 

transmite prin inhalarea picăturilor suspendate în 
aer, prin contactul secreţiilor respiratorii cu pie-
lea sau obiectele înconjurătoare, urmate de atin-
gerea ochilor sau a nasului. Tratamentul se face 
prin repaus la pat, aspirină, paracetamol pentru 
febră, aport crescut de lichide, vitamina C. Aten-
ţie mare la tratamentul cu aspirină al copilului 
mic, ce poate declanşa o complicaţie redutabilă 
cu afectare hepatică, numită Sindrom Reye, ce 
poate duce la deces.

În speranţa că aceste informaţii v-au fost de 
ajutor, vă doresc tuturor multă sănătate!

Dr. Marius LUCA

Diana MIHAI
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vasile  tODi

Martie, lună frumoasă ca respirația 
vântului adormit într-o poiană plină 

cu brândușe. La sfârșitul acestei luni, am 
revenit în Dobrogea. Mai liniștit decât în 
perioada, de început, a zidirii jurnalului inter-
regional „Dobrogea”. Dar, înțelegând că așa 
sunt începuturile, cu așteptate agresiuni ale 
placatului, privesc acum aceea perioadă, ca 
pe o opțiune de dezvoltare a activității făcută 
într-o elegantă manieră dirijată, coordonată 
între dorința de muncă și cea de destindere 
spirituală. Jurnalul „Dobrogea”, ajuns la 
numărul opt de apariție, stă chezășie bucuriei 
atinsă prin muncă.

Când apar aceste rânduri, tocmai mi-am 
încheiat plimbarea cotidiană pe aleea Cazi-
noului, înțelegând că marea va fi mereu un 
refugiu discret și tămăduitor pentru destine 
capricioase, ce sublimează erosul, fără a gân-
di la puritatea edenică a iubirii.

*
Deasupra mea, statuia lui Saligny. Pe po-

dul lui am trecut de atâtea ori...
La 14 septembrie 1895, un tren format 

din 15 locomotive fluerând înspăimântător 
a zburat cu 80 km / oră deasupra valurilor 
Dunării, încercând rezistența construcției. 
Sub pod, într-o barcă, Saligny. Deși îndelung 
contestată utilizarea oţelului moale în locul 
fierului la construirea podului, alegerea lui 
Saligny s-a dovedit corectă.

Dacă politicienii de azi ai României ar fi 
aşezaţi sub hotărârile lor, adică sub greutatea 
propriei prostii, puţini ar mai putea fi salvaţi.

*
Podul de la Cernavodă și sub el… 

Dunărea. Apoi canalul... inițiatorii lui au 
văzut de la început ce beneficii enorme va 
aduce această cale de transport a mărfurilor 
din Europa Centrală și de Vest, și către Eu-
ropa Centrală și de Vest, și a cărei cheie se 
găsește în mâinile României...

Există printre însemnările lui Bălcescu, 
Kogălniceanu și ale altora, ideea unui canal 
de la Dunăre la Marea Neagră.

În forma lui nouă, canalul croit de oameni 
a fost cusut cu tehnica vremii veacului XX.

*
Ciudat. Marea este frumoasă în adâncul 

ei, nu deasupra. Deasupra e frumos doar 
muntele. Muntele visând la umbra copacilor 
înfrunziţi, alintat de susurul pâraielor în-
miresmate şi împodobit cu florile ce dau 
bineţe răsăritului, înfrumuseţându-l cu culo-
rile lor. Am trecut, nu demult, pe un drum 
de munte ce leagă Valea Mureşului de Va-
lea Crişurilor. Sus, în poieni, prisăcari lucrau 
ştiubeiele, înconjuraţi de roiurile zumzăind 
de bucuria primăverii. Sunt tăcuţi apicultorii 
ce îşi petrec aici, în liniştea muntelui, o bună 
parte a vieţii lor, cinstind prin tăcere muntele. 
Sunt destule vieţuitoare ce cântă muntelui. Şi 
ei, prisăcarii, ştiu că doar ele merită ascul-
tate aici. Făptura de humă trebuie să tacă în 
munte.

Opresc în dreptul lor şi cumpăr cea mai 
curată miere din câtă mi-a fost dat să văd. 
Aur fluid ! Mai încolo, la marginea poienii 
de brazi, pasc bivoliţele. Greoaie ca nişte 
ziduri negre, indiferente la curiozitatea ce-

lui care le imortalizează. Ghirlandat de ra-
zele soarelui ce străpung hăţişul pădurii, un 
cerb falnic paşte liniştit, aureolat de măreţia 
singurătăţii. O fi Acteon vânătorul ce o pândi 
pe Diana scăldându-se? Nu, Acteon, transfor-
mat în cerb, a fost sfâşiat de proprii câini. 
Parafrazez un vechi îndemn iudaic: să nu in-
vidiezi niciun vânător, până nu-l vezi murind. 
Puţin mai departe, o băciţă tânără cu cosiţe 
lungi de abanos păstoreşte oile casei. Nu vă 
miraţi, există colţuri de rai pe pământ. Dar 
celor care cred că peştii cântă, ele nu sunt 
îngăduite vederii... 

*
Freamătă din vârfuri stejarii bătrâni la ve-

derea amurgului. Un gând înţepat de spinul 
unei constatări mă binedispune: în pădurile 
tropicale, absenţa anotimpurilor nu îngăduie 
copacilor memoria vârstei. Mai exact, co-
pacilor din acea parte a lumii le lipsesc inele-
le anilor. Pădurile noastre, însă, au memorie 
şi  îmbătrânesc odată cu noi.

O puşcă a latrat în depărtări, semn că s-a 
deschis sezonul la braconaj şi, brusc, cântecul 
pădurii a amuţit. Omul... Cât de îndurător 
poate fi Domnul Dumnezeu – binecuvântat 
numele Lui, cu cei neîndurători?

Se lasă noaptea, o noapte frumoasă ca 
aceea imaginată de Macedonski sub aripa 
unei privighetori.

*
Un singur soi de bărbaţi îmi provoacă 

dezgustul: cei care negustoresc secrete de 
budoar.

*
Un sfat de la un prieten întors din... morţi: 

„Întodeauna să preferi businessului american, 
gheşeftul evreiesc.

*
Se spune că poporul român este un popor 

sărac. Şi se mai spune că portofelul omului 
sărac are miros de camfor care te trezeşte. 
Şi totuşi, poporul acesta  nu se deşteaptă, el 
moare de sete, umblând cu fântâna în spate. 
Dar cum să biruie acest popor sărăcia, câtă 
vreme el cere conducătorilor săi un viitor 
care să fie o perpetuare a trecutului ?

*
Mă întreabă o jună jurnalistă: „De ce duce 

lipsă România azi?” Mă uit mai atent şi ob-
serv că fata, frumoasă altminteri, are multe 
oase, puţină carne şi nici o lumină. Îi răspund 
totuşi: „De oameni care să calce pe timp.”

*
Compliment de evreu bătrân: „Sărut cu 

plăcere mâna care lucrează, cu mai multă 
plăcere decât mâna care mânuieşte evantai-
ul.”

*

Cartea, singura mea însoţitoare cu care mă 
înţeleg tăcând.

*
Dihotomică alcătuire morală au scriitorii 

români: Rebreanu vedea în legionari prima 
generaţie eroică românească, în vreme ce 
Eftimiu aducea laudă bolşevismului lui Sta-
lin, dorind, după cum spune Lovinescu, intra-
rea noastră în republica sovietică.

*
Mereu s-a încreţit urât istoria peste ţara 

asta a românilor. Un exemplu, fie el şi epic, 
este edificator: Constantin Ţoiu are într-un 
roman al său un personaj care cumpără o 
salopetă şi o aduce într-o editură pentru ca 
volumul de versuri să-i fie croit exact pe 
măsura buzunarului acelei salopete. De ce? 
Pentru că insul, ajuns poet acum, spera ca 
muncitorii să-i poarte cartea în buzunar, pen-
tru pauzele de prânz!

În acele vremi, băiatul lui Moţa a fost tri-
mis la închisoare pentru că s-a dus cu o fată 
la un film sovietic. Nu le-a plăcut şi au ple-
cat. Pe drum l-au ridicat. Avea 18 ani...

*
 Azi ,  m-am pl imbat  pr in  câmpia 

Bărăganului. Nimic nu mă odihneşte mai 
mult decât vederea unei fântâni cu ciutură 
respirând în nemărginirea câmpiei. Fântânile 

cu ciutură, odihnind la ceasurile amiezii,  sunt 
ochiurile deschise spre vis ale pământului.

Câmpia și în amurg, acasă, Beethoven. 
Notată cu opus 13, dar a opta în ordinea 
compunerii, Sonata Patetica. Îmi place 
această creaţie cu care începe prima literă ce 
defineşte geniul lui Beethoven.

Ascultând-o singur în bibliotecă, de-
test audiţiile în grup, îmi revin în gând 
însemnările lui  Romain Rolland, cel mai 
profund şi pios cercetător al operei beetho-
viene: „Sonata Patetica este, cum am mai 
spus-o, o minunată paradă, care desigur îşi 
merită numele; căci mare patos dramatic, în 
sensul cel bun şi în cel rău, se revarsă cât 
îţi pofteşte inima”. Şi continuă prietenul lui 
Istrati: „Adagio din Patetica (op. 13) e ca în-
treaga sonată o reuşită prea perfectă, într-o 
formă teatrală, unde actorii sunt prea vizibili 
... Poate sunt prea sever prin reacţie faţă de 
o operă prea celebră, care a falsificat jude-
cata piblicului faţă de Beethoven. În orice 
caz, nu se poate nega că în Patetica există 
elemente teatrale dramatice”. Nu, prietenul 
lui Panait nu e sever, e nedrept! Căci tocmai 
caracterul dramatic intrinsec dă lucrărilor 
lui Beethoven o putere de sugestie fără pre-
cedent.

Ascultând această bijuterie, gândul mă 
poartă la un tânăr ofiţer, căruia, în campania 
din Italia, i se putea zări în raniţă nu bastonul 
de mareșal, ci sceptrul de împărat. Numele 
lui? Napoleon Bonaparte. Da, de la Patetica 
la Eroica este acelaşi drum, ca de la Rivoli, 
la Austerlitz.
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